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تنفس تازه به دیپلماسی متوازن
امین جمشیدزاده

ملاقات وزیر امور خارجه با مقامات لبنان

اعلام آتش بس موقت در غزه
مســائل دیپلماتیک و سیاســی اصولا ظرافت و 
پیچیدگی های خاص خویــش را دارند؛ به ویژه که 
اموری هستند سیال و غالبا مبتنی بر تضارب آرا و 
تعارض منافع که مواقع بسیاری تثبیت تا تحصیل 
آن ناگزیر از مجادله های صعب و دشوار دیپلماتیک 

هم قلمداد   می شود  . 
بنابراین اگرچه وفق مقررات حقوقی امکان تجدید 
نظر و بازبینی در برجام قطعی و عینی اســت، ولی 
این امکان از منظر روابط دیپلماتیک و سیاســی به 
آن روشنی که عوام متصور هستند، پیش نمی رود. 

حقیقت امر این اســت که هر توافق و قراردادی 
در زمان و موعد انعقاد تا حد امکان کامل اســت و 
این گذشــت زمان است که نقاط ضعف و قوت یک 
توافق را چون ماه در محاق گرفتار شده نشان داده و 
نمایان   می کند. برای همین نیز در هر توافقی اصلاح 
و بازبینی و تجدید نظر پیش بینی   می شود؛ تجدید 
نظر هم موجب   می شــود که با رفــع موانع امکان 
اجرای بهتر و موثرتر یک توافق فراهم شــود و هم 
مواردی که قبلا به هر دلیلی از نظر و توجه مغفول 
مانده در صورت ضرورت در اصلاحیه گنجانده شود، 
کاری که ایران آن را پیشنهاد داد و طرف آمریکایی 
و تروئیکای اروپایی آن را میانجی گری جوزپ بورل و 
بسته پیشنهادی او سرانجام نپذیرند و باعث انشقاق 

و واگرایی احیای برجام شدند  . 
ایســتگاه مســقط فرصــت مغتنمی بــود که 
دیپلماسی دولت سیزدهم که مبتنی بر دیپلماسی 
متوازن منطقه ای شــده و با اســتفاده از با تنفسی 
دوباره و هوای تازه در دیپلماسی بین المللی پس از 
سفر هیثم بن طارق پادشاه عمان و بن فرحان وزیر 
خارجه عربستان که به سادگی از کنار آن نمی توان 
گذشــت و نباید این فرصت مغتنم را از دیپلماسی 
  می گرفت. مــوادی که از زمین به دســت   می آید، 
مبانی تمدن امــروزی جوامع جهانی را تشــکیل 
  می دهنــد. مواد معدنی و منابع انــرژی زایی که از 
پوســته زمین حاصل   می آیند، مواد خامی هستند 
که صنایع مختلف براســاس آنها شکل گرفته اند و 
نیازهای جوامع را فراهم   می کنند. شما ممکن است 
متوجه نشوید که زمین تا چه حد در مرتفع کردن 
نیازهای مختلف تا وسایل داخل خانه، ماشین آلات، 
ابزارهای مختلف، مواد ســوختی »زغال ســنگ، 
نفت، انرژی هســته ای...«، حمل و نقل، برق، بیشتر 
داروها، رنگ ها و بالاخره آب، از زمین منشاء گرفته 
و تأمین شــده اند  .  هرچه جامعه و ملتی صنعتی تر 
باشد، میزان اســتفاده اش از فرآورده های زمین هم 
بیشــتر خواهد بود. در بعضی از کشورها، از جمله 
در کشــور خودمان، منابع معدنی فلزی و غیرفلزی 
زیادنــد و در برخی، کمتر یافت   می شــوند  . امروزه 
اقتصاد بسیاری از کشورها و از جمله ایران براساس 
و پایه میزان دســتیابی به این مواد استوار است و 
در ایران به دلیل اینکه اقتصادش برپایه اقتصاد تک 

محصولی نفت بنیان نهاده شده است و سال ها است 
که پیکره اقتصاد آن دچار دو آفت بیماری هلندی و 
رانتیریسم است بر اثر خروج یکجانبه ایالات متحده 
آمریکا در ۱۸ اردیبهشــت۱۳۹۷ خورشــیدی به 
دستور دونالد ترامپ   رئیس جمهور سابق این کشور 
از معاهده بین المللی برجام شرایط اقتصادی بر ملت 
آزاداندیش ایران تنگ تر شد و   رئیس جمهور دولت 
ســیزدهم و کابینه او معیشــت مردم را بر خلاف 
گفتار درمانی خویش که تا امروز با فاصله تصاعدی 
معناداری تداوم یافته به عدم احیای برجام گره زده 
است و در ابتدای تشــکیل کابینه در مرداد۱۴۰۰ 
محمد جواد ظریف وزیر پیشین دستگاه دیپلماسی 
که با دکترین قوی خویش و گروه مشــاوره کاربلد 
خــود برجام را در دی ماه۹۴ با ۶ قدرت برتر جهان 
منعقد ســاخت که سه سال بعد ترامپ از آن خارج 
شد به ابراهیم رئیســی گفته بود که بدون احیای 
برجام وضعیت اقتصادی بر جامعه صعب و  مشــکل 
خواهد شــد و او هم به صراحــت گفته بود حتما 
پیگیر احیای برجام اســت؛ حالا ولی در دیدارها و 
گفت و گوهای پشــت پرده و در لفافه در مســقط 
بین طرف ایرانی و تروئیکای اروپایی »آلمان، فرانسه 
و انگلســتان« و آمریکا به صورت غیر مســتقیم و 
باواســطه و پس از سفر پادشاه عمان به تهران این 
گمانه زنی ها و رســیدن به توافق کــه از آن با نام 
»توافق موقت« رسانه و جراید از آن اسم   می بردند و 
دو طرف معادله آن را نه تأیید و نه تکذیب   می کردند 
یحتمل طی چند ماه آینده پس از اتمام این گمانه 
زنی توافقی انجام خواهد شد که از هم اکنون تأثیر 
خــود بر بازارهای مختلف و منجملــه بازار خودرو، 
مسکن، صنعت، نفت و... گذاشته است و برآورد شده 
اســت که در صورت حصول توافق قیمت پایه دلار 
تا دی و بهمــن۱۴۰۲ در کانال۳۰ هزار تومان قرار 
خواهــد گرفت و این نوید و خبر خوشــی برای دو 
طرف و کالبد جامعه ایرانی است که در روزگار صعب 
و طاقت فرسای تحریم ها خیلی ها با سیلی صورت 
خویش را سرخ نگه داشته اند و از دیگر سو با توجه 
به در پیش بودن انتخابات ۱۱ اسفند ۱۴۰۲مجلس 
در ایران و انتخابات حساس ریاست جمهوری آمریکا 
در نوامبر »آبان« ۲۰۲۴ که ترامپ از سوی جمهوری 
خواهان وارد رقابت شــده است و یک قاضی »سارا 
والاس« در ایالت کلــرادوی آمریکا علی رغم قیافه 
حق به جانب ترامــپ را در حمله خود و طرفداران 
ترامپ در ششم ژانویه۲۰۲۱ محکوم کرده است ولی 
هیچ مانعی برای کاندیداتوری او قائل نشــده و رأی 
داده که دونالد ترامپ   می تواند برای کارزار انتخاباتی 
نوامبر۲۰۲۴ میلادی کاندیدا شود و بایدن همتای 
دموکرات او هم حضور خویش را برای بار دوم اعلام 
کرده اســت که از همین آبان۱۴۰۲ پیش درآمد و 
انتخابات مقدماتی ایالات متحده از ایالت آیووا آغاز 
شده است، ایالتی که خیلی برای دموکرات ها مهم و 

پله پرتاب آنهاست. 
چند مــاه پیش بود که پروفســور فیروز نادری 
دانشــمند برجســته ایرانی بازنشســته ناسا که از 
دانشگاه همین ایالت تحصیل خود را آغاز کرده بود 
در سن۷۷ ســالگی بر اثر سکته قلبی و شکستگی 
گردن و آســیب دیدگی نخاع فوت شد که در یکی 
از پروژه های خود »شــاتل های مریخ« با پروفسور 
جعفر دارابی که او هم ایرانی و متولد آســمان آباد 
ایلام و یکی از نخبگان و دانشمندان برجسته ایرانی 
مقیم ایالات متحده است همکاری مشترک داشت 
و این قضیه نشان   می دهد که این ایالت تا چه اندازه 
اهمیــت کلیدی برای دموکرات هــا دارد و حمایت 
ایرانی های مقیم این ایالت و بیشتر ایالت های ینگه 
دنیا از دموکرات ها در ادوار گذشــته بی سابقه بوده 

است.
 با بررسی مختصری در میزان استفاده از منابع 
انرژی معلوم   می شــود که تقریبا۹۰ درصد از انرژی 
مــورد نیاز جهان را ســوخت های فســیلی تأمین 
  می کنند که منابعی غیرقابل تجدیدند  . برآوردهای 
فعلی نشــان   می دهد که اگر میزان مصرف را ثابت 
و معادل ســال کنونی و رو به جلو در نظر بگیریم تا 
قریب دو قرن دیگر هم منابع ســوخت های فسیلی 

دوام خواهند داشت  . 
اما   می دانیم که با افزایش سرســام آور جمعیت، 
تهیه منابع غذایی و پیشــرفت تکنولوژی و فناوری 
در عصری که بــه عصر دیجیتال و انفجار اطلاعات 
شهره است مسلما مقدار مصرف به صورت صعودی 
بالا   می رود و همان نظریه توماس مالتوس را به رخ 
  می کشد که هر ۲۵ سال جمعیت جهان و نیاز آنها 
به منابع غذایی دو برابر میزان کنونی خواهد شد و 
بســیار زودتر از آن زمان منابع چنین سوخت هایی 
به پایان   می رســند، بالا رفتن مصرف هم به معنای 
افزایــش آلودگی محیط زیســت اســت، در این 
صورت باید آلترناتیو و چاره ای تعبیه و اندیشــیده 
شود؛ البته هنوز دانشــمندان علم زمین شناسی و 
بشــر در این راستا به پاســخ قطعی نرسیده اند؛ اما 
منابع تأمین انرژی جانشــین شــونده ای هم پیدا 
شده اند که عبارتند از انرژی هسته ای، خورشیدی، 
 بــاد، بــرق آبی و چنــد منبع کم اهمیــت دیگر، 
که می توانند جانشــین اصلی یا همان انرژی اتمی 
که چالش بزرگ دنیای امروز اســت، شوند که هم 
هزینه استخراج و ساختن نیروگاه آن بسیار بالاست 
و هــم مواد زاید آن »زباله های اتمی« تشعشــعات 
 خطرناکــی دارند و گیاهــان و جانــوران را بر اثر
 واکنش ســلولی با مواد ســلولی آنها از بین برده و 
تخریب   می کنند و نیز احتمال انفجار در نیروگاه ها 
و پخش مواد رادیواکتیو، کم نیســت، همچنان که 
تا کنون دو بار این حادثه در پنســیلوانیای آمریکا 
»۱۹۷۹ میلادی« و اوکراین »۱۹۸۶« اتفاق افتاده 

است.

گــروه بین الملل، علی ودایــع- بیروت: 
»حســین امیرعبداللهیان« وزیر امورخارجه ایران 
همزمان با برقراری آتــش بس در غزه راهی لبنان 
شــد. او در این ســفر دیدار با مقامات ارشد لبنانی 
و جبهه مقاومت را در دســتور کار داشت. تا لحظه 
تنظیم این گزارش، امیرعبداللهیان عصر چهارشنبه 
بــا »نبی بــری«   رئیس مجلس لبنــان و »نجیب 

میقاتی« نخست وزیر مکلف دیدار کرد.
فشــار دیپلماتیک ایران و رایزنی های فشــرده 
قطــر ظرف پنج هفته منجر بــه پذیرش آتش بس 
از سوی اسرائیل شــد.رژیم صهیونیستی فهرست 
۳۰۰ اسیر فلســطینی را که قرار است آزاد شوند، 
منتشر کرد. کابینه رژیم صهیونیستی اعلام کرد که 
براساس توافق، در مقابل آزادی بیش از ۱۵۰ اسیر 
فلســطینی، بیش از ۵۰ اسیر صهیونیست در چهار 

روز آزاد   می شوند.
حضور ایــران در جنگ دیپلماتیــک با با رژیم 
صهیونیستی حضور داشته است. جمهوری اسلامی 
مبتنی بر گفتمان حمایت از آزادگی  ، هرجای دنیا 

که لازم باشد؛ حضور دارد.
آتش بس غزه یک تحول مهم در ســایه طوفان 
الاقصی اســت که بنا به تعبیر »بنیامین نتانیاهو « 
نخست وزیر اســرائیل یک تصمیم سخت اما لازم 
بود. فشــار افکار عمومی جامعــه جهانی، احتمال 
گســترش جنگ ذیل تحرکات جبهه مقاومت در 
عراق  ، سوریه  ، لبنان و یمن  ، ضربات ایران در جنگ 
دیپلماتیک و در نهایت تقلای واشنگتن برای کنترل 

تنش منجر به شکل گیری آتش بس موقت شد.
ایران حامی جریان مقاومت

خلیل حمدان بــه نمایندگی از جنبش عمل و 
»نبی بری«   رئیس مجلس لبنان در استقبال از وزیر 
امورخارجه ایران در فرودگاه بیروت گفت: شــما به 
عنوان کشور حامی مظلومین غزه اقدامات متعددی 

انجام داده است.
وی در ادامه افزود: در حال ما شاهد هستیم که 
اسرائیل مرتکب قتل و کشتار مردم فلسطین است. 
این اقدامات با حمایت مدعیان دموکراسی و آزادی 
اســت. کشــورهای غربی و مدعی حقوق بشر تنها 

حامی منافع رژیم اشغالگر قدس هستند.
این مقام لبنانی گفت: جنایت های اســرائیل تا 
جایی پیش رفته که هدف قراردادن بیمارســتان ها 
و کشتار خبرنگاران یک پدیده عادی شده است که 

مایه شرمساری جامعه جهانی است.
وی تاکید کرد: بر هیچ کس پوشــیده نیست که 
جمهموری اسلامی اصلی وی ترین حامی مظلومان 
اســت. اکنون برای همــه آزادگان جهان محرز و 
مشخص شده است که مقاومت تنها راه ایستادگی 

مقابل رژیم صهیونیستی است.
حمدان گفت: سفر امروز همزمان با عید استقلال 
است که ما   می توانیم با وحدت ملی در لبنان مقابل 

رژیم صهیونیست ایستادگی کنیم.
پیروزی نتیجه مقاومت و ایستادگی

نماینده حماس و مقاومت اســلامی فلســطین 
گفــت: ما پیــش از این و در جریــان حمله رژیم 
صهیونیستی علیه مردم فلسطینی و پس از سیلی 

طوفان الاقصی به نماینده ارشد جمهوری اسلامی 
خیر مقدم گفته بودیم. وی در ادامه گفت: در سفر 
اول هم وزیر امورخارجه ایران صراحتا اعلام کردند 
که در کنار مردم فلســطینی مقابل رژیم اشغالگر 

ایستاده اند.
این چهــره نزدیک به مقاومــت گفت: اقدامات 
دیپلماتیک ایران همزمان با مقاومت مردم فلسطین 
بود. امروز در شــرایطی میزبان هیات دیپلماتیک 
ایران هستیم که جبهه مقاومت دستاوردهای بزرگی 

مقابل اسرائیل کسب کرده است.
وی تصریــح کــرد: پیروزی مقاومــت منجر به 
تحمیل آتش بس با پذیرش شــروط مقاومت شده 
اســت. امیدواریم با این موفقیت به پیروز ی بزرگ 
دســت پیدا کنیم. ما تلاش  های بزرگی را از سمت 

دستگاه دیپلماسی جمهوری اسلامی شاهد بودیم.
چرا اسرائیل 

خبرنگاران را هدف قرار   می دهد؟
نماینده سیاسی حزب الله لبنان هم گفت : پس 
از پیروزی بزرگ هفتم اکتبر شــاهد بی سابقه ترین 
جنایت  های رژیم صهیونیســتی با انواع تسلیحات 

بودیم. 
وی در ادامه گفت آنها نتوانستند هیچ دستاوردی 
در تهاجم به غزه کســب کنند و این یک شکست 

مضاعف برای رژیم اشغالگر صهیونیستی است.
این مقام جبهه مقاومت گفت: صبر و استقامت 
رمز موفقیت بزرگ ما بوده است. هیچ کس همانند 
امام موسی صدر و امام خمینی این موضوع را تبیین 

نکردند که اسرائیل شر مطلق است.
وی با اشاره به شــهادت تعداد زیادی خبرنگار 
گفت: چرا اســرائیل خبرنگاران و رسانه  ها را هدف 
قــرار   می دهند ؟؟؟ مــا در چندین نوبت شــاهد 
بودیم که خبرنگاران رسانه  های مختلف هدف قرار 
گرفتند. اسرائیل از رسانه  ها   می ترسد، چون متحمل 
شکست  های متوالی   می شود. ما شاهدیم که آنها از 
انعکاس وقایع   می ترســد. امروز  ، رسانه  ها با انعکاس 

حقیقت متحد جبهه مقاومت هستند.
۶ هفته مقاومت جانانه

حســین امیرعبداللهیان ضمن ادای احترام به 
شــهدای مقاومت گفت: بدون ترید شش مقاومت 

قهرمانانه نشــان داد که زمان بــه نفع رژیم جعلی 
صهیونیستی نیست. شش هفته مقاومت قهرمانانه 
غزه نشــان داد که بازنده اصلــی در افکار عمومی 

جهان آمریکا و اسرائیل است .
وی تاکید کرد: آینده غزه و فلســطین را تنها و 
تنها مردم فلســطین تعیین خواهند کرد. ما تا به 
نتیجه رســیدن مقاومت  ، دســت ما در حمایت از 
مقاومت روی ماشــه خواهد ماند. وزیر امورخارجه 
ایران گفت: ما در بیروت هســتیم تــا در رایزنی با 
مقامات عالی رتبه لبنانی در خصوص تامین امنیت 

حداکثری منطقه و منافع فلسطین رایزنی کنیم.
اعلام آتش بس موقت

گفتنی اســت صبح امروز حماس طی بیانیه ای 
اعلام کرد: پــس از مذاکرات ســخت و پیچیده و 
طولانی، اعلام می کنیم که به یاری خداوند متعال و 
تلاش های زیاد طرف قطری و مصری به توافق آتش 
بس انسان دوستانه )آتش بس موقت( به مدت ۴ روز 
دست پیدا کردیم.حماس در ادامه بیانیه خود مفاد 
این توافق را اعلام کرد که بر اساس آن، درگیری ها 
از ســوی دو طرف، فعالیت های نظامی ارتش رژیم 
صهیونیستی در همه مناطق غزه و نیز جابه جایی 
خودروهــای زرهی این رژیم در غزه متوقف خواهد 
شد.بر اساس این توافق، صدها کامیون ویژه حامل 
کمک های بشردوستانه، درمانی و سوخت وارد همه 

مناطق غزه بدون استثنا خواهد شد.
حماس افزوده اســت: ۵۰ اســیر زن و کودک 
اسرائیلی زیر ۱۹ ساله در مقابل ۱۵۰ زن و کودک 
زیر ۱۹ ساله فلسطینی براساس سوابق اسارت آزاد 

خواهند شد.
در ادامه این توافق آمده اســت: حملات و پرواز 
جنگنده ها و هواپیماهای رژیم صهیونیســتی طی 
چهــار روز آتش بــس در جنوب غزه و در شــمال 
غزه نیز به مدت ۶ ســاعت از ساعت ۱۰ صبح تا ۴ 

بعدازظهر متوقف خواهد شد.
حماس تأکید کرده است که طی دوره آتش بس 
رژیم اشغالگر متعهد شده است که به هیچ فردی در 
همه مناطــق نوار غزه تعرض و حمله نکند و مردم 
آزادی عبور از شمال غزه به سمت جنوب در امتداد 

خیابان صلاح الدین را خواهند داشت.

گزارشیادداشت

رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران بازی های آسیایی و پاراآسیایی هانگ تاکید کردند

رژیم صهیونیستی در حادثه طوفان الاقصی 
ضربه فنی شد

صفحه2

صفحه1

ملاقات وزیر امور خارجه با مقامات لبنان

اعلام آتش بس موقت در غـزه
حذف نخبگان 

در دستورکار

70 درصد کارگران 
شغل دوم دارند

شناسایی 800 نقطه آبگیر 
وگره ترافیکی پایتخت

صفحه3

صفحه4

صفحه5

محمدرضا عارف با تاکید بر اینکه در دو انتخابات اخیر عملا جمهوریت نظام آسیب 
جدی دید، تصریح کرد: با برخوردهای تنگ نظرانه ای که در روند تایید صلاحیت ها 
در پیش گرفته اند نشــان می دهد جریان حاکم  به دنبال افرادی هستند که عین 
موم در دستشــان باشد. گزارش امیدنامه، محمدرضا عارف در نشست کمیسیون 
توسعه بازرگانی بنیاد امید ایرانیان  با قدردانی از رئیس و اعضای این کمیسیون به 

دلیل برگزاری منظم جلسات و...

از ابتدای سال تاکنون قیمت برخی از مواد خوراکی بارها دستخوش تغییر شده و 
همین موضوع ســبب شده است که قشری که درآمد ماهانه کارگری و ثابت دریافت 
می کنند برخی از اقلام را از ســبد مصرفی خــود حذف کنند. راهکار دیگر کارگران 
برای تأمین بقیه معاش فکر کردن به شــغل دوم و سوم است. در حال حاضر حدود 

۱۵میلیون کارگر در...

مدیرکل حمل و نقل عمومی شــهرداری تهران جزئیات مصوبات ستاد مدیریت 
بارش در معاونت حمل و نقل و ترافیک شــهرداری تهران را تشریح کرد و گفت: 
تاکنون ۸۰۰ نقطه آبگیر و حادثه خیز پایتخت شناسایی شده و حدود ۸۰ درصد 
رفع نقص شــده و به مرور نیز مابقی نقاط رفع خطر خواهد شد.مهدی گلشنی با 
اشــاره به فعالیت ســتاد مدیریت بارش در معاونت حمل و نقل شهرداری تهران 

گفت: اعضای این ستاد،...

بیانیه انتقادی گروسی و پاسخ ایران

22 برابر شدن ذخایر غنی سازی طبیعی است
صفحات 2 و 7
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رهبر انقاب اســامی صبح روز چهارشــنبه در دیدار 
صمیمانه مدال آوران بازی های آسیایی و پاراآسیایی هانگژو 
و جمع دیگری از قهرمانان، ورزشــکاران، پیشکســوتان و 
فعالان عرصه های ورزشــی، با تشکر عمیق از ورزشکاران و 
مربیان افتخارآفرین کشور، رفتارهای احترام برانگیز آنان در 
میدان های ورزشی را تجلی دهنده چهره برجسته ملت ایران 
خواندند و با تاکید بر ضرورت رسیدگی مسئولان به زندگی 
قهرمانان ورزشــی افزودند: رژیم صهیونیســتی در حادثه 
طوفان الاقصی به دســت حماس ضربه فنی شــد و با همه 
جنایاتش نتوانسته این شکست سنگین را جبران کند و در 

آینده هم نخواهد توانست.
حضرت آیت الله خامنه ای جلســه امروز را بسیار شیرین 
دانستند و با قدردانی از عزم و اراده و سخت کوشی مدال آوران 
گفتنــد: هم چنین از آن بانوی محترمی که با حجاب کامل 
پرچمدار کاروان ایران در بازی های آسیایی شد و آن بانوی 
ورزشکاری که هنگام اهدای مدال حاضر نشد با مرد نامحرم 
دست بدهد و نیز آن بانویی که با کودک خود روی سکوی 
مدال آوری رفت و با حرکت نمادین خود، احترام به خانواده و 

مادر را در دنیا برجسته کرد، صمیمانه تشکر می کنم.
ایشان اینگونه رفتارها را دارای ارزشی معادل خود ورزش 
خواندند و افزودند: ســجده کردن، دست به دعا برداشتن، 
بوسه بر پرچم و کارهای دیگری که تشخص ورزشکار ایرانی 
– اسامی و چهره »شاخص دارای منطق و اعتماد به نفس« 
ملت ایران را به جهانیان نشــان می دهد، شایسته قدردانی 

حقیقی است.
رهبر انقاب با تشــکر از تیم ملی فوتبال که به نشــانه 
دفاع از مظلوم در مســابقات چهارجانبه فوتبال در اردن با 
چفیه به میدان رفت گفتند: هم چنین از ورزشــکارانی که 
مدال های خود را به کودکان غزه و شــهیدان فاجعه آفرینی 
صهیونیست ها در یک بیمارستان اهدا کردند و ورزشکارانی 
که از رویارویی با ورزشــکاران رژیم صهیونیستی خودداری 

می کنند تقدیر و تشکر می کنم.
حضرت آیــت الله خامنه ای اینگونه رفتارهای تحســین 
برانگیز را بخشــی از قدرت ملی ایران برشمردند و گفتند: 
ورزشــکاران اغلب کشــورها برای ملت خود افتخارآفرینی 
می کننــد، اما این رفتارهای زیبا و پرمعنا بالاتر از افتخارات 

ورزشی است چرا که افتخارات انسانی است.
رهبر انقاب به خاطر شاد کردن دل ملت نیز از قهرمانان 
تشــکر ویژه کردند و گفتند: برای من خیلی مهم است که 
شــما با مدال های رنگارنگ خود ملت را شــاد و ســرافراز 

می کنید.
حضرت آیت الله خامنــه ای با تاکید بر اینکه ایران قوی 
باید ورزش قوی داشته باشد به توصیه های خود در جلسات 
عمومی و یا خصوصی با مســئولان ورزش اشــاره کردند و 
افزودند: آن مســائل و نکاتی که وزیر ورزش در این جلسه 

گفت باید یک به یک پیگیری جدی شوند.
رهبر انقــاب اتخاذ تدابیر درســت در انتخاب مربی و 
ترکیب تیم های ملی و مراقبت برای جلوگیری از بروز آفاتی 
نظیر »فساد اقتصادی، تشــکل مافیای داخلی و مشکات 

اخاقی« را از وظایف مسئولان ورزشی کشور خواندند.
ایشان افزودند: رفع مشکات ورزشی و پاسخ به سوالات 

قدیمــی مانند نقــش دولت در ورزش، خصوصی ســازی، 
قراردادهای ورزشی و مربی خارجی، به برنامه ریزی مبتنی 
بر اصول حرفه ای نیاز دارد تا یکبار برای همیشه پاسخ این 

سوالات مشخص شود.
رسیدگی به وضع زندگی ورزشــکاران نکته دیگر مورد 

تاکید رهبر انقاب در این دیدار بود. 
ایشان گفتند: نمی شــود که از ورزشکاران، برای افتخار 
آفرینی در مسابقات جهانی توقع داشت اما با نیازهای آنان 
رفتار مناسبی نداشــت بنابراین مسئولان به گونه ای عمل 
کنند که ورزشــکاران در ســطح قابل قبولی درباره زندگی 
خود اطمینان خاطر داشته باشند که مهم ترین آنها مسکن 

و اشتغال است.
نشست و برخاســت صمیمانه با ورزشکاران رشته های 
مختلف، شــنیدن درد دل ها و پاســخگویی به آنان توصیه 

دیگر رهبری به مسئولان ورزشی کشور بود.
رهبر انقاب در ادامه، ورزشکاران را مخاطب توصیه های 
خود قــرار دادند و با تأکید بر اینکه محبوبیت و شــهرت، 
مسئولیت ســنگینی به دنبال می آورد، گفتند: گفتار، رفتار 
و نوع زندگی چهره های ورزشی برای بسیاری از جوانان الگو 
است و می تواند بر آنان تأثیر سازنده ای بگذارد، اگرچه عکس 
آن هم ممکن است، بنابراین ورزشکاران باید در این زمینه 

کاماً مراقبت کنند.
ایشــان در توصیه ای دیگر، ورزشــکاران را به قدردانی و 
شــکر نعمت خدادادی توانایی جسمی و قدرت عزم و اراده، 
فراخواندند و گفتند: شــکر این نعمت هــای الهی موجب 

افزایش آنها خواهد شد.

حضرت آیت الله خامنه ای در بخش پایانی سخنانشــان، 
بــه بیان نوعی جمع بندی از حوادث اخیر غزه در قالب یک 
تعبیر ورزشــی پرداختند و گفتند: رژیم صهیونیســتی در 
حادثه طوفان الاقصی ضربه فنی شــد و حماس نه به عنوان 
یک دولت و کشــورِ با امکانات زیاد، بلکه به عنوان یک گروه 
مبارز توانست رژیم غاصب صهیونیست را با آن همه امکانات 

ضربه فنی کند.
ایشان با اشاره به ناتوانی صهیونیست ها برای خارج شدن 
از زیر بار فشار و ننگ این شکست مفتضحانه، افزودند: آنها 
برای جبران، در بیمارســتان ها و مدارس غزه قدرت نمایی 
می کنند اما این کار مشابه کار ورزشکاری است که در میدان 
شکســت خورده  اما برای تافی با حمله به طرفداران تیم 

مقابل، به آنها فحاشی و کتک کاری می کند.
رهبــر انقاب با تأکیــد بر اینکه باخت ســنگین رژیم 
صهیونیســتی با این جنایات جبران نخواهد شــد، گفتند: 
بدانند که این ظلم و بی رحمی ها بی پاســخ نخواهد ماند و 

بمباران ها عمر رژیم غاصب را کوتاه تر خواهد کرد.
ایشان با اشــاره به خودداری تحسین برانگیز ورزشکاران 
ایرانی از مســابقه با نمایندگان رژیم صهیونیستی، افزودند: 
امــروز همه دنیا علت این کار ورزشــکاران ما را فهمیده اند 
چــون آن افراد برای یــک رژیم جنایتکار و تروریســت و 

جنایتکار به میدان می آیند. 
ایشــان در بخش دیگری از سخنانشان با انتقاد شدید از 
مســئولان مراکز جهانی ورزش که تحت تسلط قدرت های 
مســتکبر قرار دارند افزودند: آنان که در اقدامی سیاسی به 
بهانه جنگ، یک کشــور را از حضــور در همه میدان های 

ورزشی محروم می کنند، اکنون حدود ۵ هزار کودک شهید 
فلســطینی را نادیده می گیرند و بــه بهانه پرهیز از دخالت 
سیاست در ورزش، رژیم صهیونیستی را به علت نسل کشی 
و جنایات جنگی محکوم و محروم نمی کنند که امیدواریم 

روزی به این اقدامات تبعیض آمیز رسیدگی عادلانه شود. 
ایشان هم چنین با تشکر از ورزش باستانی زیبای تعدادی 
از نوجوانان و جوانان در آغاز این دیدار گفتند: همان گونه که 
سال های قبل به مسئولان ورزشی گفته شد، ورزش باستانی 
ظرفیت تبدیل به یک ورزش بین المللی را دارد و باید در این 

مسیر تاش شود.
در ابتــدای این دیدار، وزیر ورزش و جوانان با اشــاره به 
جلوه هایی از دفاع ورزشکاران کشورمان در میادین جهانی 
از مظلومان غزه و همچنین نمونه هایی از اقدامات نمادین و 
معنوی آنها، گزارشــی از مدال آوری کاروان های ایران بیان 
کرد و دســتیابی به جایگاه دوم در بازی های پاراآســیایی 
با کســب ۱۳۱ مدال را کار کارســتان ورزشکاران جانباز و 

توان یاب کشورمان دانست.
کیومرث هاشــمی هم چنین از برنامه ریزی برای بهبود 
وضعیت رفاه و معیشت قهرمانان، گسترش ورزش همگانی، 
توســعه عدالت محور امکانات و تجهیزات ورزشی و تدوین 

سند ملی ورزش کشور خبر داد.
در این دیــدار هم چنین معصومه زارعــی کاپیتان تیم 
ملی والیبال نشسته بانوان ایران و امیرحسین زارع قهرمان 
ملی پوش کشتی آزاد، به بیان دغدغه هایی در خصوص حل 
مشکل مسکن ورزشکاران، توسعه زیرساخت های ورزشی و 

افزایش اعتبارات حوزه ورزش پرداختند.

رهبر انقلاب در دیدار مدال آوران بازی های آسیایی و پاراآسیایی هانگژو تاکید کردند:

رژیم صهیونیستی در حادثه طوفان الاقصی ضربه فنی شد

گروه سیاسی: اعضای هیات دولت پس جلسه کابینه در 
حیاط پاستور به سوالات خبرنگاران پاسخ دادند.
اتمام صف های تامین مالی

برای تولیدکنندگان، مایه خوشحالی است
ســید ابراهیم رئیســی رئیس جمهوری در جلسه روز 
چهارشنبه هیئت دولت با تاکید بر اهمیت آینده نگری و توجه 
به منافع کشور در فرآیند تصمیم سازی و تصمیم گیری ها، بر 
اهتمام هر چه بیشتر و اقدام جهادی مسئولان دستگاه های 
اجرایی برای افزایش رشد اقتصادی و بالا بردن ثروت کشور 

تاکید کرد.
رئیس جمهوری همچنین با ابراز رضایت از نتیجه گزارش 
وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس سازمان برنامه و بودجه 
درباره رشــد تولید، اعام اتمام صف های تامین مالی برای 
تولیدکنندگان را خبری خوشحال کننده و در راستای تحقق 
وعده دولت در حمایت از تولیدکنندگان دانســت و تصریح 
کرد: رشــد تولید و رفع موانع تولیدکنندگان از اولویت های 

مهم دولت مردمی است.
گزارش دلایل نپیوستن دستگاه ها به 
»پنجره ملی خدمات دولت هوشمند«

عیســی زارع پور وزیر ارتباطــات و فناوری اطاعات  نیز 
گفت: دســتگاه های دولتی طبق قانون موظف بودند صد در 
صد خدمات شــان را تا پایان آبان ماه ســالجاری  از طریق 

پنجره ملی خدمات دولت هوشمند انجام می دادند.
وی میانگین عمل به این وظایف قانونی در دستگاه های 
اجرایی  6۳ درصد اعام کرد و از آنها خواست هر چه زودتر 

به تکالیف شان عمل کنند.
وزیــر ارتباطــات و فنــاوری اطاعات از اعام اســامی 
دستگاه های خاطی به رئیس جمهوری و طرح آن در نشست 
هیات وزیران خبر داد و افزود: رئیس جمهوری بعد از شنیدن 
گزارش بنده دســتور دادند همه دستگاه ها هر چه سریعتر 
بــه این وظیفه عمل کنند. بنده امید دارم تا پایان آذر همه 

دستگاه ها به این سامانه بپیوندند.
زارع  پور یادآور شد: عاوه بر این، همه دستگاه ها باید تا 
پایان آذر کلیه استعامات بین دستگاهی را به صورت برخط 
و تا پایان دی  20 درصد خدمات هوشمند را از طریق پنجره 

ملی خدمات دولت هوشمند انجام دهند.
اقدام دولت برای جبران خسارات ناشی از 

حوادث غیرمترقبه در ۶ استان
علی بهادری جهرمی دبیر و سخنگوی دولت اظهار کرد: 
باتوجه به اینکه ناترازی در تولید و مصرف برق در سال های 
گذشــته داشتیم، یکی از اولویت های دولت افزایش تولید و 
حمایت از نیروگاه ســازی و در کنار آن مدیریت مصرف در 

ایام اوج مصرف بوده است.
وی افزود: در همیــن زمینه دولت مصوب کرد برخی از 
نیروگاه هایی که دولت بدهی هایی به آنان برای تسویه هزینه 
برق داشته است و همزمان همان نیروگاه ها هم باید مالیات 

پرداخــت می کردند، این دو مورد )بدهی و مالیات( را تهاتر 
کنند تا بخشی از نیاز مالی به این صورت برطرف شود.

بهــادری جهرمی ادامه داد: عاوه بر این هیئت وزیران با 
پیشنهاد وزارت نیرو موافقت کرد و لایحه ای به قید دوفوریت 
به مجلس شورای اسامی ارسال شد که درخواست می کند 
امکان تسویه بخشی از بدهی دولت به نیروگاه های تولید برق 
و شرکت توانیر از محل این لایحه با انتشار معادل ۳0 هزار 

میلیارد تومان اوراق، فراهم شود.
خاندوزی: شورای راهبری صندوق های تضمین 
در کشور با ریاست وزیر اقتصاد تشکیل می شود

سید احسان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار 
کرد: آیین نامه صندوق های تضمین امروز در جلســه هیئت 
وزیران تصویب شــد. طبق این آیین نامه شــورای راهبری 
صندوق های تضمین در کشــور با ریاســت وزیر اقتصاد و 
عضویت روسای سازمان برنامه، بانک مرکزی، سازمان بورس، 

بیمه مرکزی و وزرای صمت و ارتباطات ایجاد می شود.
وی اضافه کرد: با ایجاد این شورای راهبری صندوق های 
تضمیــن امیدواریم که در ماه های پایانی امســال و به ویژه 
در ســال ۱۴0۳ که مصوبات رسما اباغ و اجرایی می شود، 
بتوانیــم روش های تامین مالی تولید را برای صادرکنندگان 
کشور متنوع کنیم که گرفتار مسیرهای بانکی و تسهیاتی 

در کشور نباشند.
وزیر امــور اقتصاد وامور دارایی همچنیــن درباره توافق 
سرمایه گذاری گمرکی و تجاری میان ایران و عربستان عنوان 
کرد: با توجه به اینکه سال های متمادی روابط اقتصادی بین 
ایران و عربســتان سعودی تقریبا در حد صفر مسدود شده 
بود، بعد از توافقاتی که از اسفند پارسال در حوزه دیپلماسی 
صورت گرفت و بعد از آن هم در حوزه دیپلماسی اقتصادی 
به ویژه در دیــداری که رئیس جمهوری در جریان اجاس 
ریاض با مقام عربســتانی داشــتند، مــا امیدواریم تا پایان 
همین ســال ۱۴02 رفت و آمدها و مذاکرات اولین هیئت 
اقتصــادی فیمابین دو کشــور صورت بگیــرد و ما بتوانیم 
مســیر همکاری های بخش های غیردولتی و البته دولتی را 

ریل گذاری کنیم.
فرزین: مقررات جدید تاسیس صرافی ها

به زودی اعلام می شود
محمدرضا فرزین رئیس کل بانک مرکزی گفت: از ابتدای 
ســال ۱۴02 اعام کردیم هدف گذاری بانک مرکزی برای 
رشــد نقدینگی 2۵ درصد است. در حال حاضر نقدینگی را 
از ۴2 بــه 26.۴ درصد کاهش داده ایم، البته هر چه به پایان 
ســال نزدیک می شویم فشار بر نقدینگی بیشتر می شود اما 

تاش ما کاهش این نرخ به 2۵ درصد است.
وی، نارضایتــی بانــک مرکزی از عملکــرد صرافی ها را 
اصلی ترین دلیل منحل شــدن کانون صرافــان ایران اعام 
کرد و گفت: عاوه بر این کار مجوز بسیاری از صرافی هایی 
که تابع قوانین و مقررات بانک مرکزی نبودند، لغو شــد. به 

صورت مرتب بر عملکرد صرافی هــا نظارت داریم و به آنها 
سخت گرفته ایم. اخیرا مقررات جدیدی را به شورای پول و 
اعتبار برده ایم تا برای نظارت مناسب تر بر شبکه صرافی های 
کشور شرایط صدور مجوز فعالیت آنها دستخوش تغییرات 
اساسی شــود. به زودی مقررات جدید تاسیس صرافی ها را 

اعام می کنیم.
رشد مسکن و صنعت به ۳ درصد رسیده است

مهــرداد بذرپاش و زیر راه و شهرســازی درباره آخرین 
وضعیت پیشــرفت طرح مسکن ملی، اظهار کرد: هر روز به 
آمارها در حوزه تامین زمین، عملیات ســاخت، مسکن های 
روستایی و بافت فرسوده افزوده می شود. نهضت ملی مسکن، 
عملیات ســاخت را با جدیت دنبال می کند به گونه ای که 
اکنــون حدود یک میلیون و ۹00 هزار واحد مســکونی در 
حال ســاخت در کشــور داریم که از این تعداد حدود ۴00 

هزار قطعه زمین به مردم تحویل داده شد.
وی ادامــه داد: برنامه ما بــرای تحویل زمین در منطقه 
شــهری در ســال جاری ۵00 هزار قطعه است که تاکنون 
۴00 هزار قطعه محقق شــده و شاید تا پایان امسال فراتر 
از این عدد باشد. همین عدد در حوزه روستایی هدفگذاری 
شده تا ۵00 هزار قطعه زمین روستایی تحویل شود که این 
کار اکنون در حال انجام اســت. در سال آینده همین میزان 
در حوزه شهری و روستایی هدفگذاری شده است. بذرپاش 
اضافــه کرد: همچنین پروژه دیگر ایجــاد راه به طول 2۴2 
کیلومتر در ترکمنستان بود که قرارداد آن توسط شرکت های 
ایرانی به ارزش ۵۵0 میلیون دلار بسته شد. بعد از ارمنستان، 
این قرارداد دومین پروژه بزرگ ما در خارج کشور بود. برای 
احداث خطوط برق بــه ارزش 200 میلیون دلار نیز توافق 
شد. صادرات خدمات فنی ر حوزه برق به ارزش ۱۴0 میلیون 
دلار توافق دیگری بود که به دســت آمد. در حوزه گاز هم 
توافقات راهبردی حاصل و اختافات طرف مقابل با شرکت 
گاز ایران مرتفع شــد. اســناد مورد توافق با حضور رئیس 

جمهور در ترکمنستان امضاء می شود.
وی بــا بیان اینکه هفته آینده آغــاز اجرای عملیات فاز 
دو فرودگاه امام خمینی با مشــارکت طرف خارجی را آغاز 
می کنیــم، افزود: این پروژه به ارزش بیش از 2 میلیارد دلار 
تعریف شده است. با ســفر معاون اول به چین، این قرارداد 

امضاء شد. هفته آینده جزئیات این قرارداد اعام می شود.

گزارش اوجی از سرمایه گذاری ها
و درآمدهای جهانی نفت و گاز ایران

جــواد اوجی وزیر نفت گفت: براســاس اعام مرکز آمار 
ایران نرخ رشــد اقتصادی ۱۹.۸ درصد است که این نرخ در 
ســه ماهه دوم سالجاری برای گروه نفت و گاز 2۵.6 درصد 

است که رکورد بی سابقه ای است.
وی از میزان مبلغ واریزی به حساب سازمان بهینه سازی 

مصرف سوخت اظهار بی اطاعی کرد.
وزیــر نفت همچنیــن از ســرمایه گذاری در ۱۳0 طرح 
و پــروژه نفت و گاز به ارزش 2۸.۵ میلیــارد دلار خبر داد 
و افزود: در این دولت این حجم ســرمایه گذاری شــد و به 
بهره برداری رسید که ثمره رشــد اقتصادی 2۵.6 درصد را 
شاهد هستیم. ۵0 پروژه را به ارزش ۴۸.۵ میلیارد دلار هم 
شروع کرده ایم. رشــد تولید نفت، گاز، فرآورده های نفتی و 

محصولات پتروشیمی را محقق کردیم.
اوجی از  رشــد صادرات نفتی و افزایش درآمدهای نفتی 
کشور در سالجاری ســخن گفت و افزود: سرمایه گذاری در 
گــروه نفت و گاز از کارهای اساســی دولت در وزارت نفت 
اســت. این ســرمایه گذاری ها، ارزش افزوده کشور را بیشتر 

کرده است. ۳۳ سال در وزارت نفت هستم در هیچ دوره ای 
چنین رشدی اتفاق نیفتاده بود.

وی بی آنکه آماری از صادرات خدمات فنی مهندسی گروه 
نفت و گاز اعام کند، گفت: در خیلی کشورها تامین قطعات 
یدکی پالایشگاه ها و پتروشــیمی ها، توسعه میادین نفت و 
گاز، احداث پالایشــگاه نفت و گاز،  حفاری عمودی و افقی 
چاه هــای نفت و گاز و حفاری تا عمــق 6000 متری را در 

حال انجام داریم.
مصوبه بازنشستگی مجلس سال ۱۴0۵ به اجرا درمی آید

ســید صولت مرتضوی وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
گفت: تمامی زیرســاخت های ســخت افزاری و نرم افزاری  

کالابرگ الکترونیک تکمیل شد.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در تشــریح برنامه دولت 
برای بازنشستگی، گفت:  توجه داشــته باشید اساسا منابع 
پرداخت مســتمری و حقوق بازنشســتگان در تمام دنیا از 
کســورات قانونی کارمندان و شاغان در بخش های دولتی 
و خصوصی تامین می شــود. افزایش نرخ میانگین امید به 
زندگی، ضریب پایداری و پشتیبانی صندوق های بازنشستگی  
کــه باید بــه ازای هر بازنشســته در چارچــوب مقررات و 
شاخص های بین المللی، شش به یک باشد در ایران به شدت 

کاهش یافته است.
مرتضوی ادامه داد: این نرخ در صندوق تامین اجتماعی 
که وضعیت بهترین نسبت به سایر صندوق های بازنشستگی 
دارد ۴.۱ به یک، در صندوق بازنشستگی کشوری هفت دهم 
به یک و در سایر صندوق ها نیز همین طور است. اصلی ترین 
علت هــای آن نیز افزایش نرخ میانگیــن امید به زندگی و 
کاهش ضریب پشــتیبانی و پایداری صندوق ها بوده است. 
پیشنهاد دولت این بود که در طول برنامه هفتم توسعه برای 
کارمندان دولت حدود سه ماه افزایش پیدا کند اما مجلس 
آن را اصــاح و اعام کرد البته طبق مصوبه مجلس افرادی 
که 2۸ و 2۹ ســال تمام، سابقه بیمه دارند مشمول مصوبه 
نمی شوند. این مصوبه مجلس از ابتدای سال ۱۴0۵ به اجرا 

در می آید.
تقسیمات کشوری بحث دائمی است

احمد وحیدی وزیر کشــور درباره تذکر حجاب در مترو 
تهــران، اظهار کرد : ما مجوز خاصی بــرای این کار ندادیم 
و تحت امر معروف و نهی از منکر ظاهرا توســط گروه های 
مردمی انجام می شود. کارشــان در چارچوب امر معروف و 
نهی از منکر است. همه مردم برای این کاروظیفه دارند ،ولی 
باید با ادبیات خوب و الفاظ خوب و صرفا تذکر لسانی انجام 

شود. در همین حد این گروه ها مجاز هستند.
وی همچنیــن گفت: امر به معروف و نهی از منکر نیز به 
مجوز ندارد و همه می توانند امرمعروف لسانی را با لحاظ همه 

شرایط انجام دهند.
وحیدی در خصوص تیراندازی روز گذشــته در نزدیکی 
ساختمان مجلس شورای اسامی، تصریح کرد: کار شخصی 
بوده اســت. فردی برای کار شخصی خود با ساح شکاری 

تیراندازی کرد که با او برخورد شد.
احراز شهادت ۳۹ نفر از خانواده محیط زیست

علــی ســاجقه رئیس ســازمان محیط زیســت درباره 
پیگیری ها برای حل مشکل بوی بد تهران، اظهار کرد: منشا 
بوی بد تهران پساب هایی است که صنایع رها کرده اند و یک 
رودخانه پســاب وجود دارد که وزارت صنعت پای کار آمده و 
تسویه خانه راه اندازی می شود و ما هم مرتب در حال پیگیری 
هستیم . از سویی شهرداری تهران با چینی ها در مورد آرادکوه 
قراداد بسته است و ما هم به نمایندگی مردم به عنوان دستگاه 

ناظر در حال پیگیری هستیم تا این بو مرتفع شود. 

وزرا در حیاط دولت به خبرنگاران پاسخ دادند: 

از اعلام مقررات جدید صرافی ها تا تقسیمات کشوری

توضیح وزارت کشور و مجلس 
درباره تیراندازی شامگاه سه شنبه 

مرکز فوریت های امنیتی و اطاعات وزارت کشــور اعام کرد:  ســاعت ۱6 و 
۱۵ دقیقه )امروز سه شنبه سی آبان ۱۴02( فردی با هویت معلوم اهل و ساکن 
یکی از شهرستان های جنوبی کشور، با استفاده از یک قبضه ساح شکاری اقدام 
به تیراندازی هوایی)چهار تیر( مقابل ساختمان مجلس کرد که بافاصله توسط 

ماموران انتظامی خلع ساح و دستگیر شد.
در این تیراندازی به هیچ کس آســیبی نرسیده اســت. حادثه به هیچ وجه 
امنیتی نبوده و این فرد فاقد هرگونه ســابقه سو امنیتی بوده و انگیزه خود را از 
تیراندازی به دلیل مشکات شخصی و جلب توجه عنوان کرده است. تحقیقات 

در زمینه سامت روحی و روانی این فرد در جریان است.
روابط عمومی مجلس نیز اعام کرده: تیراندازی در خیابان مجاهدین اســام 

ارتباطی به مجلس نداشت و به هیچ کس آسیبی وارد نشد
یــک منبع آگاه در گفت وگو با خبرنگار فــارس درباره جزئیات تیراندازی در 
مقابل درب بیمارســتان شــفا یحیایان، گفت: فردی که تیراندازی کرده ساکن 
نجف آباد و کارمند یکی از شرکت های نفتی جنوب بود که برای پیگیری مطالبات 
شخصی به تهران آمده بود. وی پس از آنکه متوجه شد مشکلش حل نشده، اقدام 

به شلیک می کند. 
او افزود: این فرد در این حادثه اقدام به شلیک ۴ تیر هوایی کرده که بافاصله 

توسط نیروهای امنیتی در آن محل دستگیر شده است.
این منبع آگاه تأکید کرد: خوشــبختانه در این حادثه به کســی آسیبی وارد 

نشده و منطقه در حال حاضر در امنیت کامل است.
روابط عمومی مجلس نیز اعام کرده: تیراندازی در خیابان مجاهدین اســام 

ارتباطی به مجلس نداشت و به هیچ کس آسیبی وارد نشد
بنابر اعام روابط عمومی مجلس شورای اسامی، شامگاه سه شنبه در خیابان 
مجاهدین اسام اقدام به تیراندازی کرد و از آنجا که این اتفاق در جلوی یکی از 
بیمارستان های نزدیک ساختمان مجلس شورای اسامی رخ داد، بازتاب رسانه ای 

وسیعی پیدا کرد. 
براســاس اطاعات ارائه شده از سوی مســئولان مربوطه، فردی که اقدام به 
تیراندازی کرد، کارمند یک شــرکت پالایشــگاهی، متولد سال ۱۳6۱ و ساکن 
استان اصفهان اســت. وی با ساح شکاری ساچمه ای که دارای مجوز بود اقدام 
به تیراندازی هوایی کرد و بافاصله بعد از تیراندازی بازداشت شد که در مراحل 

بازجویی انگیزه این فرد مشخص خواهد شد.
همان گونه که مرکز اطاع رسانی فرماندهی انتظامی تهران بزرگ اعام کرده 
است، خوشبختانه در این حادثه به هیچ یک از شهروندان آسیبی وارد نشده است.

توزیع شیر از هفته آینده در مدارس ابتدایی،
سراسری می شود

رضامراد صحرایی وزیر آموزش و پرورش در پاسخ به پرسشی درباره برگزاری 
آزمون جذب معلمان، اظهار کرد: تاش ما این اســت که همه آزمون های سال 
بعد را این ســمت سال برگزار کنیم. مقدماتی نیاز دارد که در جلسات پیوسته 
با سازمان اداری استخدامی بررسی می شود.  وزیر آموزش و پرورش یادآور شد: 
همه می دانند که در چه شــرایطی دولت تحویل گرفته شــد و چه کار بزرگی 

انجام گرفت.
اما در مورد اعتراضات هم ما بررســی خود را انجام می دهیم، در بخش وارد 
بودن یا وارد نبودن اعتراضات، کل اقدامات انجام شــده و احکام جدید افرادی 
که اعتراضشان وارد بوده در فرایند صدور قرار گرفته و کار در حال پیش رفتن 

است.
صحرایی تأکید کرد: هرکس اعتراض داشــته اعتراضش دریافت شده و در 
یک شــرایط کاماً دقیق و شفاف بررسی شــده است. من مطلع نبودم از یک 
استان به اینجا آمدند و اعتراض کردند وگرنه خودم پاسخ می دادم. این فرایند 
و روند در زمان خودش برای همه همکاران در آموزش و پرورش باز بوده است. 

شاید مورد خاصی بوده که باید آن را به شکل جداگانه بررسی کرد.
صحرایی در پاســخ به پرسشی درباره توزیع شیر در مدارس اظهار کرد: در 
حال توزیع اســت اما هنوز در تمام کشور فراگیر نشده است؛ به این دلیل که 
بایــد ۸ میلیون پاکت را دوبار در هفتــه توزیع کنیم که فرایند تولید آن طول 
می کشد. مطابق قولی که داده اند باید از هفته آینده توزیع شیر سراسری شود، 
ولی بازهم مستمر پیگیری می کنیم و روند افزایش توزیع شیر محسوس است. 
هر لحظه که شیر به دست آموزش و پرورش برسد توزیع آن سراسری می شود 
که یکی از کارهای بزرگی بود که بعد از یک دهه احیا شد اما آموزش و پرورش 

آخرین بخش این زنجیره توزیع شیر است.

متروی پرند آماده افتتاح است
علیرضا زاکانی اظهار کرد: متروی پرند آماده افتتاح است و ان شاءالله در 
اولین فرصت افتتاح خواهد شد. من زمان افتتاح را می دانم، اما اجازه دهید 
مسئولان امر آن را اعام کنند وگرنه ما همین الان در هیئت دولت بودیم 
و زمان آن را هم بســته ایم. وی درباره افزایش قیمت تاکسی های اینترنتی 
بیان کرد: تاکســی های اینترنتی یک جنبه دو وجهی دارند. یک جنبه به 
وزارت صمــت برمی گردد و یک جنبه هم به شــهرداری ها. تا این وضعیت 
شــفاف نشود و مسئولیت پذیری در قبال آنها به وجود نیاید ما با این نکات 

مواجهیم.
زاکانی ادامه داد: یک بخشــی از آن قابل قبول است و آن هم به واسطه 
این اســت که فرصتی که آن مجموعه می گذارد مابــه ازای آن را از مردم 
می گیرد اما اینگونه که می گویید چند برابر شده است این دیگر ظلم است 
و به هیچ وجه قابل قبول نیســت. شــهردار تهران همچنین  گفت: درباره 
واردات اتوبوس هایی که قرارداد بسته بودیم در حال انجام است و آنچه که 
ما قرارداد بســتیم قرارداد تامین مالی بود و الان داریم اتوبوس های آن را 
انتخاب می کنیم. هم اتوبوس، هم تاکســی، هم ون و هم موتور که بتوانیم 

مبتنی بر آن برای برقی سازی تهران یک گام بلند برداریم.

پاسخ اسلامی به اظهارات گروسی:

22 برابر شدن ذخایر غنی سازی طبیعی است
محمد اســامی رئیس سازمان انرژی اتمی اظهار کرد: باتوجه به موافقت با 
وزیر علوم قرار شد در پژوهشگاه علوم و فناوری هسته ای، پژوهشکده داروهای 
شیمیایی را راه اندازی کنیم. این کار آغاز شده تا بتوانیم با یک فعالیت فشرده 

تحقیقاتی کل این نوع نیاز کشور را در داخل تولید کنیم.
وی در پاسخ به این پرســش که گفته می شود ذخایر غنی سازی ایران 22 
برابر شده اســت، اظهار کرد: این امر طبیعی است. ما غنی سازی خود را طبق 
قانون اقدام راهبردی انجام می دهیم و گزارش هایی که آژانس منتشر می کند، 
مبنایش برجام یا به قول خودشــان قطعنامه 22۳۱ شورای امنیت است. ما در 

چارچوب پادمان هستیم و آژانس هم بر کار ما نظارت دارد.
رئیس سازمان انرژی اتمی در پاسخ به پرسشی درباره آخرین روند پیشرفت 
ســاخت نیروگاه کارون، اظهار کرد: این نیروگاه  در روزهای آینده، شاهد انجام 
عملیات خاکبرداری ســاختمان اصلی رآکتور خــود خواهد بود. بزودی اولین 
بتن ریزی این مجموعه آغاز می شود. در صنعت هسته ای اولین بتن برای رآکتور 

یک نوع رویداد است و انشاءالله همین امسال این اتفاق رخ خواهد داد.
اسامی درباره احتمال بازگشت بازرسان ممنوع شده آژانس به ایران، تصریح 
کرد: باید از تکرار سیاســی این موضوع پرهیز شود. الان ۱20 بازرس آژانس را 
تایید کرده ایم که به ایران وارد شوند و مجاز هستند تا آژانس از آنان به عنوان 

بازرس استفاده کند.
با کســانی مخالفت کردیم که اولاً سال هاست به ایران نیامدند و در ثانی به 
موجب ماده ۹ اساســنامه ما این اختیار قانونی را داریم که بازرسی که آژانس 

معرفی می کند را بپذیریم یا نپذیریم.
وی تاکید کرد: ما از حقوق قانونی خودمان اســتفاده کردیم و این کار یک 

امر بدیهی و واضح است.
در همیــن مدت آژانــس 6 بازرس دیگر معرفی کرده که مــا آنان را تأیید 

کردیم و این یک روال جاری و طبیعی است.
رئیس ســازمان انرژی اتمی در واکنش به گــزارش اخیر آژانس بین المللی 
انرژی اتمی، اظهار کرد: این گزارش دو پایه دارد؛ یکی قطعنامه 22۳۱ اســت 
که همان برجام اســت و به طور طبیعی چون طرفین متعاهد به تعهدات خود 
عمل نمی کنند ما هم طبق قانون اقدام راهبردی عمل می کنیم و واضح اســت 
که مغایرت هایی را بیان می کند. نکته دوم هم بخش پادمانی و منع گســترش 

است که طبق ضوابطی آن را به آژانس گزارش می کنیم.

اخبار کوتاه

اخبار کوتاه
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ادامه جنجال ها بر سر افزایش سن بازنشستگی
یــک نماینده مجلــس در تذکری شــفاهی گفت: موضوع افزایش ســن 

بازنشستگی دارای اشکالات جدی و در برخی موارد خلاف شرع است.
به گزارش خانه ملت، مجید نصیرایی در نشســت علنی دیروز )چهارشنبه( 
مجلس شــورای اسلامی در تذکری گفت: به نظر می رسد موضوع افزایش سن 
بازنشستگی دارای اشکالات جدی و در برخی موارد خلاف شرع است و به طور 

حتم باید در آن بازنگری و مورد اصلاح قرار گیرد.
محمدباقر قالیباف در پاسخ به تذکر این نماینده گفت: چنین بحثی مطرح 

نیست و موضوع شرع باید توسط علما و شورای نگهبان تشخیص داده شود.
وی ادامه داد: این موضوع کار درســت و دقیقی است و حتما به نفع کسانی 

است که در سیستم دولتی مشغول خدمت هستند.
جواد نیک بین نیز در تذکری گفت: مجلس نباید قانون را به گونه ای تصویب 
کند که عطف به ماســبق شود. قانون بازنشستگی که برای مستخدمین جدید 
بعد از تصویب قانون است، باید سنوات خدمتش بیش از ۳۰ سال مصوب شود، 
نه اینکه عطف به ماسبق شده و بگوییم کسانی که سال های گذشته استخدام 
شــده اند مشمول خدمت ســنوات شــوند، این خلاف قانون است و از شورای 
نگهبان تقاضا داریم موضوع ســنوات خدمت یا بازنشستگی بیش از ۳۰ سال را 

تایید نکند و آن را رد کند.

میانگین دو سال آخر دریافتی 
مبنای برقراری مستمری

نمایندگان مجلس مصوب کردند برقراری مستمری بازنشستگان برای کلیه 
بیمه شدگان صندوق های بازنشستگی بر مبنای میانگین دو سال آخر دریافتی 

که دارای کسور بازنشستگی باشد.
به گزارش ایلنا، نمایندگان در نشســت علنی دیروز )چهارشــنبه( مجلس 
شورای اســلامی در جریان بررسی جزئیات لایحه برنامه هفتم توسعه، با ماده 
الحاقــی ۱۹ این لایحه با ۱۴۹ رأی موافــق، ۸ رأی مخالف و ۸ رأی ممتنع از 

مجموع ۱۹۱ نماینده حاضر در جلسه موافقت کردند.
بر اســاس ماده الحاقی ۱۹ این لایحه؛ سقف پرداختی بازنشستگی صندوق 
بیمه اجتماعی کشــاورزان، روســتاییان و عشــایر با افزایش بــه حداقل کف 
پرداختی به بازنشســتگان صندوق تأمین اجتماعی متناسب سازی می شود و 
شــرط بازنشستگی اختیاری با ۱۰ سال ســابقه پرداخت حق بیمه به حداقل 

داشتن ۷۰ سال اصلاح می شود.
در ادامــه نمایندگان با در ماده الحاقی ۲۰ این لایحه با ۱۵۱ رأی موافق، ۵ 
رأی مخالف و ۴ رأی ممتنع از مجموع ۱۹۱ نماینده حاضر در جلســه موافقت 

کردند.
در ماده الحاقی ۲۰  این لایحه نیز آمده است؛ برقراری مستمری بازنشستگان 
برای کلیه بیمه شــدگان صندوق های بازنشســتگی )اعم از کشوری، لشکری، 
تأمین اجتماعی و ســایر صندوق های بازنشستگی دستگاه ها، نهادها و بانک ها( 
بر مبنای میانگین دو سال آخر دریافتی که دارای کسور بازنشستگی می باشد.

مجلس

نوری:

مجلس دست چین اجازه تکرار این دولت را نمی دهد

توصیه محسنی اژه ای به قضات درباره ارجاع موضوعات اخلاقی به پزشکی قانونی:

نوجوانان را در صورت لزوم به پزشکی قانونی ارجاع دهید

محمدرضا عارف با تاکیــد بر اینکه در دو 
انتخابات اخیر عملا جمهوریت نظام آســیب 
جدی دید، تصریــح کرد: با برخوردهای تنگ 
نظرانــه ای که در روند تاییــد صلاحیت ها در 
پیش گرفته اند نشان می دهد جریان حاکم  به 
دنبال افرادی هستند که عین موم در دستشان 

باشد.
در  عارف  امیدنامــه، محمدرضــا  گزارش 
نشست کمیسیون توسعه بازرگانی بنیاد امید 
ایرانیــان  با قدردانی از رئیــس و اعضای این 
کمیســیون به دلیل برگزاری منظم جلسات 
و تهیه اســناد متقن و قابل اعتناء برای نظام 
حکمرانی کشور  به شرایط  جامعه در سال های 
اول انقلاب اشاره کرد و گفت: در سال های اول 
انقلاب همه ضعف ها و مشــکلات اداره کشور 
را به بهانه شــرایط زمانی از آن غفلت کردیم 
و تمام تــلاش این بود که همه امور حکومتی 

و دولتی  شود. 
حتی جنبش دانشــجویی را می خواستند 
متصل به حاکمیت کننــد در حالیکه خیانت 
به جنبش دانشجویی اســت که این جنبش 
حکومتی شود که در این صورت کارایی خود 

را از دست می دهد.

راهبرد حذف نخبگان از اول انقلاب 
در دستور کار قرار گرفت

وی با بیان اینکه نتیجــه آن نگاه در اوائل 
انقلاب وضعیت بغرنج امروز ما است و واقعیت 
این اســت که چالش های  امروز ما انباشــت 
شده مســائل ۴دهه گذشته است، خاطرنشان 
کرد: صحبت هایی در این جلســه به درســتی 
درخصوص حذف نخبگان انجام شــد ولی این 
معضل به اوایل انقلاب برمی گردد یعنی راهبرد 
حــذف نخبگان از اول انقلاب در دســتور کار 

برخی جریانات در حاکمیت قرار گرفته بود.
عارف ادامه داد: با شــعارهایی عوامانه افراد 
نخبه را با برچسب وابســتگی از میدان به در 
کردند و این روند تاکنون ادامه دارد. متاسفانه 
در اوایل انقلاب شخصیت های برجسته ای را با 

برچسب لیبرالی کنار گذاشتند.
کارهایی در دهه 60 صورت گرفت که 

برخلاف اهداف اولیه انقلاب بود
عضو مجمع تشیص مصلحت نظام در همین 
خصوص تصریح کرد: یــک حالت خود بزرگ 
بینی و حق پنداری از اول انقلاب بین مسئولان 
حاکم بود که خود را صاحب کشور و قیم مردم 

می دانستند. 

کارهایــی در دهه 6۰ صــورت گرفت که 
برخلاف اهداف اولیه انقلاب بود.

بجای آنکه مزیت ها را تقویت کنیم 
به حذف روی آوردیم

وی با بیان اینکه اتکاء انقلاب اسلامی ایران بر 
مردم بوده و مردم قبل از انقلاب مشارکت شان 
را در مسائل سیاسی و اجتماعی به خوبی نشان 
دادند،گفــت: بعد از پیروزی انقلاب بجای آنکه 
مزیت ها را تقویت کنیم به حذف روی آوردیم؛ 
مثلا در آموزش و پرورش هر مدرســه ای که از 
یک ســطحی بالاتر بود به بهانه حذف مدارس 
خصوصی  منحــل کردیم مانند دبیرســتان 
هدف ، خوارزمی و البرز. چون نمی خواســتیم 
یا نمی توانســتیم قدها را بلند کنیم. در بخش 
دانشــگاهی هم همینطور، تعــدادی از مراکز 
آمــوزش عالی را منحل کردیم به جای آنکه از 

ظرفیت های آنها استفاده مطلوب کنیم.
خالص سازی ریشه

در عملکرد گذشته عده ای دارد 
عارف با اشــاره به اســتفاده از واژه خالص 
ســازی در ادبیات سیاسی امروز کشور،تصریح 
کرد: خالص ســازی که امروز یک راهبرد شده 
است ریشه در عملکرد گذشــته عده ای دارد 

که خود الان گرفتار خالص سازی شده اند. آیا 
حاضرند بپذیرند که چقدر خودشان در خالص 

سازی نقش داشتند؟
باید از برخی  عملکردها از مردم 

عذرخواهی کنیم
وی در همیــن زمینه  تاکید کــرد: باید از 
برخی عملکردهــا از مردم عذرخواهی کنیم و 

صادقانه به مردم بگوییم که اشتباه کردیم.
رئیس بنیــاد امید ایرانیان بــا بیان اینکه 
نتیجه برخی عملکردها دهه های گذشته فاصله 
انداختــن بین نخبگان با دولت و حکومت بود، 
گفت: اگر توسعه بخواهد در کشور محقق شود 
باید نخبگان میدان دار شــوند ولی چه میزان 
دولــت فعلی و حتی ۲ دولــت قبل با نخبگان 
تعامل داشــته و دارند؟ فضــا الان به گونه ای 
فراهم شده است که یک عده فرصت طلب رشد 
می کنند و با رنگ عوض کردن می خواهند چند 
روزی در مسند قدرت حضور داشته باشند. در 
حالیکه مشخصه اغلب مدیران کشور در مقطع 

فعلی کارنابلدی است.
نفی کامل گذشته در دستور 

کار صداوسیما 
وی در بخــش دیگری از ســخنان خود با 

بیان اینکــه  اکثر دولت  مردان در کشــورمان 
به جای آنکه بگویــد من چه کاری می خواهم 
انجام دهم می گویند در گذشته چه ضعف هایی 
وجود داشــت، خاطرنشان کرد: صدا و سیما و 
همه رسانه هایی که در خدمت حکومت هستند 
راهبرد نفی کامل گذشته را در دستور کار قرار 
داده اند یعنی حق پنداری کامل جریان حاکم و 
باطل بودن گذشتگان که مطمئنا اینگونه نحوه 

اداره جامعه،کشور را به بن بست می کشاند.
به دنبال افرادی هستند که عین موم 

در دستشان باشند
عارف با تاکید بر اینکه در دو انتخابات اخیر 
عملا جمهوریت نظام آسیب جدی دید، تصریح 
کرد: با برخوردهای تنگ نظرانه ای که در روند 
تاییــد صلاحیت ها در پیش گرفته اند نشــان 
می دهد جریان حاکم  به دنبال افرادی هستند 
که عین موم در دستشان باشد و این افراد اگر 
وارد مجلس شــوند دو هدف را دنبال می کنند 
یک آنکه به دنبال منافع شخصی و باندی خود 
خواهند بود و دوم آنکه کار نکنند که شــورای 
نگهبــان در دور بعــد رد صلاحیتش کند. آیا 

رسالت نماینده مجلس این موارد است؟
هر چه بگذرد هزینه اصلاح 
بیشتر از گذشته خواهد شد

وی با اشاره به برخی اظهارنظرها درخصوص 
ناامیدی از اصلاحات در کشــور با بیان اینکه 
ناامیدی ســم مهلکی برای کشور است، گفت: 
هنوز برای اصلاحات دیر نشــده است ولی هر 
چه بگذرد هزینه اصلاح بیشــتر از گذشــته 
خواهد شد. رئیس بنیاد امید ایرانیان با یادآوری 
آســیب شناســی که در دهه ۸۰ درخصوص 
مسائل اساسی کشور صورت گرفت ، گفت : در 
سال۸۴  مسائل کشور را در ۵۲ محور  آسیب 
شناسی کردیم که اگر با این ۵۲ محور برخورد 
جدی شود بخشی از مسائل و مشکلات فعلی را 
نداشتیم. بویژه آنکه در آن مقطع شرایط برای 
حل چالش های کشور فراهم تر بود. چون کشور 
در مسیر درســتی قرار گرفته بود هم به دلیل 
اجماعی که در داخل کشــور بود و هم تعامل 
خوبی که با کشورهای دنیا داشتیم و آن ایران 
ستیزی که در نیمه اول دهه هفتاد حاکم بود و 
اکنون هم به اوج خود رسیده است در آن مقطع 
وجود نداشت ولی متاسفانه از آن کار تحقیقاتی 
و آسیب شناســی استفاده نشد. وی همچنین 
درخصوص آسیب شناســی جریان اصلاحات 
هــم گفت: در اواخر دهــه ۹۰ هم با محوریت 
گروه امید جریان اصلاحات را آســیب شناسی 
کردیــم و در ۱۰ محور این آســیب ها احصاء 
شــد ولی عملا هیچ اتفاقی نیافتــاد و جریان 
اصلاحــات در مقطع فعلی بــا همان چالش ها 
درگیر است. عارف در پایان با اشاره به رسالت 
بنیاد امید ایرانیان  و با بیان اینکه هدف ما در 
بنیاد امید کارآمدکردن نظام حکمرانی اســت، 
گفت: متاسفانه در کشور ما فعالیت  حزبی به 
خوبی صورت نمی گیرد البته از سوی مردم هم 
چندان استقبالی از فعالیت های حزبی نمی شود 
و اینگونه فعالیت ها خریداری ندارد. به همین 
دلیل فعالیت های اجتماعی و فرهنگی در قالب 
موسسات مردم نهاد بیشتر برای جامعه امروز 

ما کارآمد است.

نوری تاکید کرد: اگر بخواهند یک مجلس دســت چین و 
بله قربان گو و کاملا هماهنگ با دولت بچینند مطمئن باشند 
که نتیجه آن مجلس به ضرر همین دولت خواهد بود و اجازه 

نخواهد داد که این دولت تکرار شود.
به گزارش ایلنا، غلامرضا نوری نماینده مردم بســتان آباد 
در مجلس شورای اســلامی، در خصوص عملکرد هیات های 
اجرایی گفت: به نظر می آید ریشه اصلی مشکل اینجاست که 
وزیر کشوری که انتخاب شــد تجربه کار در حوزه سیاسی و 
اجتماعی نداشــت، البته این می توانست در انتخاب معاونین، 
اســتانداران و فرمانداران به نوعی جبران شــود که متاسفانه 

انتخاب آن ها هم در همین مسیر قرار گرفت. 
رئیس فراکسیون مستقلین مجلس افزود: شاید نمود بارز 
این مســاله همین نتیجه بررســی صلاحیت ها در هیات های 
اجرایی بود که چند هزار نفر و نزدیک به یک ســوم داوطلبان 
نتوانســتند تایید صلاحیــت دریافت کنند و ایــن یک کار 

بی سابقه ای بود.

نوری با اشــاره به مســئولیت مجموعه دولت نســبت به 
انتخابات، تصریح کرد: در مجموع این مرحله گذشــت و الان 
هم کشور در شرایطی نیست که بگوییم بیاییم وزارت کشور و 
استانداری ها و فرمانداری ها را درست و اصلاح کنیم؛ ولی این 
انتظار وجود دارد که شخص رئیس جمهور متوجه این موضوع 
شوند که مسئولیت یک امر بسیار سنگین و خطیری که همانا 
یک انتخابات سالم و مشارکتی است را در کشور بر عهده دارند 
خصوصاً بعد از ۲ انتخابات که با مشارکت حداقلی برگزار شد.

وی خاطرنشــان کرد: شــاید در ابتدا خوشحال باشند به 
اینکه می توانند یک نماینده ای را به مجلس بفرســتند از یک 
حوزه انتخابیه، اما در قبــال آن همه را علیه دولت می کنند، 
تجربه هم نشــان داده که این گونــه نمایندگانی که اینطور 
دست چین شده می آیند در اغلب موارد به اولین و جدی ترین 

مخالفین دولت تبدیل می شوند.
وی ادامــه داد: در زمان عملکرد هیات اجرایی برای تایید 
صلاحیت ها فرصت مشارکتی کردن و رقابتی کردن انتخابات 

را از دست داد. حداقل دولت در حیطه خودش بخش اعظمی 
از این فرصت را از دست داد.

وی ادامه داد: اگر می خواهیم یک انتخابات مشــارکتی را 
محقق کنیم همه چیز را امنیتی نگاه کردن و اینجوری فضا را 

بستن، جواب نمی دهد. 
نوری افزود: با وضــع محدودیت ها در حضور حداکثری و 
مشارکت پایین، دنبال یک نتیجه  مطلوب جناحی بگردند، که 
عقبه ایدئولوژیکی و سیاســی دولت در عرصه هایی نشان داده 
که از یک انتخابات حداقلی بدشان نمی آید و یک انتخابات با 
مشــارکت پایین را انتخاباتی تلقی می کنند که طیف فکری 
خودشــان آنجا قطعا با ریســک پایین تر و هزینه کمتر برنده 

می شوند و به سهولت می توانند کرسی ها را به دست بیاورند.
نماینده مردم بستان آباد در مجلس تصریح کرد: اگر خدای 
نکرده فکرشــان بر این اســاس باشــد که حالا اشکال ندارد 
مشــارکت پایین به نفع ماســت، به نظرم این خیانت است و 
حتما باید این مســیر را بازگردنــد و حتما به دنبال انتخابات 

مشارکتی باشند. رئیس فراکسیون مستقلین مجلس با اشاره 
به سابقه همکاری دوساله دولت و مجلس انقلابی، یادآور شد: 
دولت مطمئن باشد که از یک انتخابات با مشارکت بالا و تنوع 
کاندیداها مجلسی شــکل می گیرد و نمایندگانی در مجلس 
حضور پیدا می کنند که بیشــترین کمک را به دولت خواهند 
کرد؛ همین مجلســی که دو ســال و نیم با آن کارکردند باید 
تجربه شود، همان هایی که به خودشان نامه زده بودند بیایید 
رئیس جمهور شوید، همین ها بودند که استیضاح ها و سوال ها 

را انجام می دادند.
وی ادامه داد: اصلا شما بروید و بررسی کنید که منتقدین 
دولت چقدر در مســیر کارها پای دولت را گرفتند؟ بیشــتر 

دست دولت را گرفتند
نوری تاکید کرد: اگر بخواهند یک مجلس دســت چین و 
بله قربان گو و کاملا هماهنگ با دولت بچینند مطمئن باشند 
که نتیجه آن مجلس به ضرر همین دولت خواهد بود و اجازه 

نخواهد داد که این دولت تکرار شود.

رئیس قــوه قضائیه گفت: به قضات توصیه 
می کنیم که اگر فردی شــکایتی را در حوزه 
مسأله های اخلاقی تسلیم کرد، حتی الامکان 
از ارجاع نوجوانان به پزشکی قانونی بپرهیزند.

به گزارش مهر، حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای رئیس قوه قضائیه طی سخنانی 
در نشست هم اندیشی مدیران پزشکی قانونی 
کشور، با تبیین و تشریح دلایل اهمیت بالای 
کار سازمان پزشکی قانونی اظهار کرد: یکی از 
جهات اهمیت بالای سازمان پزشکی قانونی، 
جامعه هدف آن اســت؛ عمــوم مراجعان به 
ســازمان، افرادی هســتند کــه در وضعیت 
گرفتاری و اضطرار می باشند و نیاز به تسریع 
در پیشبرد کارشان دارند؛ لذا شما در پزشکی 
قانونی باید در نهایت تخصص، دقت، سرعت و 
همچنین حفظ کرامت مردم، کار مراجعان را 
به بهترین نحو، تمشیت کنید و به پیش ببرید.
رئیس عدلیه با اشــاره بــه تخصصی بودن 
جهات مختلف کار در سازمان پزشکی قانونی 
گفت: کار تخصصی ای که در سازمان پزشکی 
قانونی از جهات مختلــف انجام می گیرد، در 
مواردی بی بدیل اســت بدیــن معنا که هیچ 
بخــش و مرجع دیگــری توانایی و صلاحیت 

انجام آن کارهای تخصصی را ندارد.
رئیس قوه قضائیــه: کار صحیح و به موقع 
پزشــکی قانونی می تواند بــه تحقق عدالت و 

آرامش جامعه کمک کند.
اژه ای تصریح کرد: شما در سازمان پزشکی 
قانونــی با اقدامات تخصصی خــود، در موارد 
بسیاری می توانید به حفظ و تحکیم امنیت و 
تزریق آرامش به جامعه یاری رسانید؛ در واقع، 
آثار کار شــما برای جامعه در موارد حساس، 

آرامش بخش است.
آثار مهم کار پزشکی قانونی 

رئیس دستگاه قضا گفت: اقدامات سازمان 
پزشــکی قانونی می تواند در امر حل و فصل 
تنازعات با کمترین هزینه و کوتاه کردن زمان 
رسیدگی ها نیز مؤثر باشــد؛ شما در سازمان 
پزشــکی قانونی، با اقدامات تخصصی و دقیق 
خود، می توانید زمینه ســاز فیصله یک مسأله 
مهم شــوید و چنانچه ایــن تخصص و دقت 
لحاظ نشــود، یک موضوع نه چندان مهم نیز 
ممکن است کِش  دار شود؛ بر همین مبنا باید 
نهایت دقت را لحاظ کنید که امور متفرقه در 

کار تخصصی شما دخیل نگردد.
حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامــه با ذکر نمونــه ای از تخصصی گرایی 
امور و اهمیت تدقیــق در جهات مختلف کار 
پزشــکی قانونی گفت: طــی دو هفته اخیر، 
اوقاتی از وقت خود را صرف مطالعه پرونده ای 
ناظــر بر »اجــرای حــد« می کــردم؛ حتی 
شــب هنگام در مراجعت به منزل نیز در باب 
ابعاد مختلف این پرونده، تفکر و تأمل داشتم؛ 
گزارش تخصصی پزشکی قانونی نیز ضمیمه 
این پرونده بود؛ تاکید داشــتم که باید جوانب 
مختلف امر در این قضیه مکشوف و سنجیده 
شــود؛ همانطور که مستحضرید، قاعده فقهی 
»درء« در زمینــه اجرای حــدود وجود دارد، 
بدین معنا که چنانچه شبهه ای منطقی وجود 
داشته باشد، نباید حد جاری شود؛ علی ایحّال 
اهمیت گزارش تخصصی پزشــکی قانونی در 
اینگونه موارد و مصادیق، مضاعف اســت، لذا 
در کارهای پزشــکی قانونی علاوه بر تخصص، 

اتخاذ نهایت دقت نیز اثرگذار است.

رئیس قوه قضائیه با اشــاره به لزوم اتخاذ 
سازوکاری برای نظارت همه جانبه بر عملکرد 
واحدهای پزشــکی قانونی در سراسر کشور، 
تصریــح کرد: باید ســازوکارهای متناســبی 
به منظــور نظارت بر نحوه اعمال و اتخاذ دقت 
در امور ناظر بر پزشکی قانونی، تمهید گردد؛ 
بــه گونه ای که در واحد پزشــکی قانونی یک 
شهرستان دور از مرکز نیز، چنین سازوکاری 
به صورت خودکار در کار پزشک مربوطه اعمال 
گردد. رئیس دستگاه قضا در ادامه با تشریح و 
تقریر ملزومات کار در سازمان پزشکی قانونی، 
اظهار کرد: در سازمان پزشکی قانونی، تجربه 
و تخصص افــراد مجرب و ابتکار و خلاقیت و 
انرژی نیروهای جوان، تلفیق شــده است؛ این 
تخصص گرایــی و خلاقیت پــروری به منظور 
خودکفایی در تجهیزات، باید بیش از پیش در 
سازمان پزشکی قانونی مورد اهتمام قرار گیرد.
حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای 
تصریح کرد: در ســازمان پزشکی قانونی، پنج 
شاخصه ی »جذب و تربیت نیروهای متخصص 
و متعهد«، »بکارگیری ابزار و تجهیزات روز«، 
»دقت در پیشــبرد امور تخصصــی«، »اقدام 
به موقع و ســرعت عمل« و »حُســن خلق با 

مراجعان« از اهمیت بالایی برخوردار است.
صبر و حوصله داشته باشید

رئیس قوه قضائیــه ادامه داد: باید مواجهه 
توأم با کرامت و حُسن خلق با مردم را تمرین 
و ملکــه ذهن خــود گردانیم؛ ممکن اســت 
مراجعه کنندگان به ما، به ســبب گرفتاری و 
اضطراری که دارند، کلامی درشــت و عنیف 
را خطاب به ما به کار ببرند، در اینگونه موارد 
باید صبــر و تأنی و برخورد کریمانه را مدنظر 

قرار دهیم و از دایــره ادب و متانت و اهتمام 
به خدمت صادقانه و خالصانه، خارج نشویم.

در معاینه ها جهات 
شرعی را رعایت کنید

حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه، توصیه هایــی تخصصی را در حوزه 
ارجاع موارد به پزشکی قانونی و نحوه عمل در 
واحدهای این سازمان به ویژه در مواردی که 
با حیثیت و آبروی افراد سر و کار دارند، مطرح 
کرد و در این راســتا گفت: همواره به قضات 
توصیه می کنیم که چنانچه فردی شکایتی را 
به ویژه در حوزه مســائل اخلاقی تسلیم کرد، 
ابتدا بررســی به عمل آورند که آیا شــاکی، 
متقاضی ارجــاع موضوع به پزشــکی قانونی 
برای معاینه می باشد یا خیر و در ثانی چنانچه 
ضرورتی به این امر وجود ندارد، از انجام آن به 
خصوص در قبال افراد نوجوان اجتناب کنیم؛ 
همچنین باید توجه شــود چنانچه فردی به 
ویژه افراد نوجوان جهت معاینه به پزشــکی 
قانونی ارجاع داده می شوند، جهات شرعی در 
پیشبرد کار آن ها در نهایت دقت لحاظ شود و 
تمام جوانب امر سنجیده شود که مبادا فرد به 

لحاظ روحی آسیب ببیند.
رئیس عدلیه در ادامه، با اشاره به سنگینی 

و حساســیت کار در سازمان پزشکی قانونی و 
نیازهای روزآمد این سازمان به ابزار و تجهیزات 
نو و فناورانه، گفت: مسئولان سازمان پزشکی 
قانونی اهمیت کار و نیازمندی های تخصصی 
خود را برای مســئولان امر در قوای مختلف 
تشریح و تبیین کنند و حتی از مسئولان امر 
در دســتگاه های مختلف نیز بــرای بازدید از 
مراکز پزشکی قانونی و آشنایی نزدیک آن ها با 

حجم و حساسیت کار، دعوت به عمل آورند.
حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه با اشــاره به گزارش رئیس ســازمان 
پزشــکی قانونی ناظــر بر عــدم برخورداری 
۱۵۰ شــهر از واحدهای پزشکی قانونی گفت: 
گزارشی از پروژه های تعریف شده و در دست 
اجرای سازمان پزشکی قانونی و میزان اعتبار 
لازم برای به ســرانجام رساندن آنها، به همراه 
پروژه هایــی که احــداث و تکمیــل آن ها از 
ضرورت بالاتری برخوردار هستند و همچنین 
تجهیزاتی که باید به روز و یا خریداری شــوند 
را ارائه دهید تا من در قبال آن ها دســتورات 
مقتضی را صــادر کنم؛ علاوه بــر این ها، آن 
دسته از قوانین و مقررات حوزه کاری خود را 
که احساس می کنید کارساز نیستند را احصاء 

کنید و به ما ارائه دهید.

محمدرضا عارف به رد صلاحیت های گسترده واکنش نشان داد:

حذف نخبگان در دستورکار
ایران ستیزی به اوج خود رسیده است

توصیه مهم مصباحی مقدم به شورای نگهبان
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام، با بیان اینکه رقابتی بودن انتخابات 
از مطالباتی اســت که همواره جریانات مختلف سیاسی داشته اند، خاطرنشان 
کرد: شورای نگهبان باید به گونه ای عمل کند که کاندیداهای جریانات مختلف 

سیاسی که دارای صلاحیت هم هستند، مطابق مُر قانون معرفی شوند.
بــه گزارش مهر، غلامرضا مصباحی مقدم با اشــاره به راهبردهای نظام در 
افزایش مشارکت در انتخابات، اظهار داشت: برگزاری انتخابات پر شور می تواند 
مظهر قدرت ملی و بازدارنده از فشــار دشــمنان باشد که تضمین کننده آینده 
کشــور اســت. وی ادامه داد: مقام معظم رهبری ۴ موضوع »سلامت، امنیت، 
رقابت و مشارکت« را در آغاز سال ۱۴۰۲ جزو راهبردهای نظام برای انتخابات 
مطرح کرده اند که میزان پایبندی به این اصول، معیار ســنجش افراد و احزاب 

است.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با اشــاره به راهبرد »ســلامت« در 
انتخابات، تصریح کرد: در انتخابات وقتی صحبت از سلامت، مشارکت و امنیت 
اســت، جمهوری اســلامی نگرانی بابت این موضوعات ندارد و به نوعی از آرا 
به عنوان امانت مردم صیانت می شــود. وی با اشــاره به مســئله »رقابت« به 
عنوان راهبرد ســوم در انتخابات، افزود: مخاطبان این راهبرد شورای نگهبان، 
هیأت های اجرایی و در عین حال جریانات سیاسی کشور هستند که باید کاری 
کنند تا انتخابات به ســمت رقابتی شدن برود و مشارکت جریان های سیاسی 

افزایش یابد.
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام در این بــاره ادامه داد: همه جریانات 
سیاســی باید این احساس را داشته باشند که می توانند در رقابت وارد شوند و 

در تبلیغات انتخاباتی کاندیداهای خود را معرفی کنند.
مصباحــی مقدم با بیان اینکه رقابتی بودن انتخابات از مطالباتی اســت که 
همواره جریانات مختلف سیاســی داشته اند، یادآور شد: شورای نگهبان باید به 
گونه ای عمل کند که کاندیداهای جریانات مختلف سیاسی که دارای صلاحیت 

هم هستند، مطابق مُر قانون معرفی شوند. 
عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام با تاکید بر گسترش حضور مردم پای 
صندوق هــای رأی، گفت: راهبرد دیگری را نیز رهبر انقلاب بر آن تاکید دارند، 
مســئله مشارکت حداکثری است که این مشارکت مربوط به جریانات سیاسی 
اســت که باید اقداماتی جهت حضور پرشور مردم پای صندوق های رأی انجام 
دهند. خدایی نکرده هیچ جریانی نباید نه به صورت رسمی و نه با سکوت خود 

انتخابات را تحریم کنند.

جنتی: 
مقاومت فلسطینی ها به ظلم صهیونیست ها

پایان خواهد داد
دبیر شورای نگهبان با بیان اینکه »مقاومت شجاعانه مردم فلسطین بر مبنای 
اعتقاد به ماندگار نبودن ظلم اســت«، تاکید کرد: مقاومت فلسطینی ها به ظلم 

صهیونیست ها پایان خواهد داد.
به گزارش ایســنا، آیت الله احمد جنتی دبیر شورای نگهبان در ابتدای جلسه 
روز دیروز )چهارشــنبه( این شورا با اشــاره به فرارسیدن هفته بسیج و سالروز 
تاســیس این نهاد اظهار کرد: درود می فرســتیم به روح بلند امام  خمینی )ره( 
و همه بســیجیانی که با مجاهدت خویش موجب تقویت و رشــد این مجموعه 

ارزشمند شدند.
وی خاطرنشــان کرد: بســیج جلوه ای از لطف الهی است که در پی قیام لله 
مردم مومن ایران، به این ملت خداباور عطا شد و هرچه از عمر این شجره طیبه 

می گذرد، برکات آن بیشتر آشکار می شود.
دبیر شــورای نگهبان تاکید کرد: تفکر بسیجی مبتنی بر ایثار و آزادگی است 
و این تفکر در هر عرصه ای که جریان داشته باشد، همراه با موفقیت خواهد بود 

و در هر عرصه ای که به آن کم توجهی شود، شاهد بروز مشکلات خواهیم بود.
آیت الله جنتی با توصیه بــه مردم و جوانان برای مطالعه بیانات امام خمینی 
)ره( و مقام معظم رهبری، عنوان کرد: افق نگرش بسیجی، جهانی است و بسیج 
با تکیه بر مبانی متعالی قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران، زندگی در جهانی 
بدون ظلم و ستم را حق همه انسان ها می داند و برای تحقق این آرمان، مجاهدت 

می کند.
وی با اشــاره به این جمله از بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی که فرمود »بسیج 
تنها منحصر به ایران اسلامی نیست، باید     هسته های مقاومت را در تمامی جهان 
به وجود آورد و در مقابل شــرق و غرب ایستاد«، گفت: این موضوع شاید در آن 
زمان به نظر خیلی افراد رویای دســت نیافتنی بود، اما امروز به واقعیت غیرقابل 

انکار تبدیل شده است.
دبیر شورای نگهبان اظهار داشت: امروز فرهنگ ایستادگی در برابر ظالمان به 
یک فرهنگ جهانی در حال گسترش تبدیل شده است که هیچ مرزی برای خود 
نمی شناســد و این امیدواری را در بین آزادگان عالم به وجود آورده که تا تحقق 

وعده الهی حکومت صالحان بر عالم فاصله زیادی وجود ندارد.
آیت الله جنتی در خصوص مقاومت مردم فلسطین نیز گفت: مقاومت شجاعانه 
آن ها بر مبنای اعتقاد به ماندگار نبودن ظلم است. مقاومت فلسطینی ها به ظلم 
صهیونیست ها پایان خواهد داد. این مقاومت رژیم نامشروع اسرائیل و حامیان آن 
را واداشــته تا شــعارهای خوش رنگ و لعاب خود را کنار بگذارند و چوب حراج 
بر اعتبار ســاختگی خود بزنند. همچنین موجب شده است مردم آزاده کشورها 

رودرروی دولت های استکباری بایستند و به آن ها اعتراض کنند.
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کاهش صادرات دریایی نفت روسیه
 به کمترین سطح 3 ماه اخیر

اطلاعات بلومبرگ حاکی از آن اســت که میزان صادرات نفت روسیه از طریق 
مسیرهای دریایی به کمترین میزان در سه ماه اخیر کاهش پیدا کرده است.به 
گزارش اکوایران، پیش از برگزاری جلسه اوپک پلاس در روزهای آینده،  روسیه 
بار دیگر صادرات نفت خام خود از طریق دریا را کاهش داد و میزان این صادرات 

را به کمترین سطح از ماه آگوست رساند.
به نوشته بلومبرگ، این اقدام روسیه به دنبال افزایش قابل توجه صادرات دریایی 
نفت این کشور در ماه اکتبر رخ داده است. ارزیابی های بلومبرگ نشان می دهد 
در هفته منتهی به 28 آبان، حدود 7/2 میلیون بشــکه نفت به شکل روزانه از 
بنادر روسیه صادر شده اســت. این آمار در مقایسه با هفته منتهی به 21 آبان 
با کاهش حدود 580 هزار بشــکه در روز مواجه شده است که بیشترین کاهش 

هفتگی در بیش از چهار ماه گذشته محسوب می شود.
مسکو در اوایل ماه آگوست اعلام کرد که به محدود کردن میزان صادرات نفت 
خــود ادامه خواهد داد. این محدودیت با نرخ کاهش 300 هزار بشــکه در روز 
کمتر از میانگین سطح صادرات ثبت شده در ماه های می و ژوئن خواهد بود و تا 
پایان سال ادامه خواهد داشــت. روسیه در اوایل ماه جاری میلادی نیز مجددا 

این تصمیم را مورد تأیید قرار داد.
اگر این کاهش به طور کامل متوجه نفت خام باشــد، صادرات دریایی نفت خام 
روســیه 28/3 میلیون بشکه خواهد بود، اما معاون نخست وزیر این کشور گفته 
این کاهش به طور همزمان شامل نفت خام و محصولات پالایش شده می شود.

اعضای تولیدکننده نفت گروه اوپک پلاس به رهبری روسیه و عربستان سعودی 
قرار است در روز یکشنبه )5 آذر( در وین، پایتخت اتریش، دیدار کنند. در این 
جلسه قرار است چگونگی پاسخ به چشم انداز ضعیف بازار نفت و میزان عرضه در 

نیمه نخست سال 2024 مورد بحث قرار گیرد.
صادرات نفت خام روســیه در چهار هفته اخیر، نوســان کمی داشت و به 23/3 
میلیون بشکه در روز کاهش پیدا کرد که 200 هزار بشکه در روز کمتر از مدت 
مشــابه منتهی به 21 آبان بوده اســت. این میزان، کمترین صادرات روسیه در 
هشت هفته اخیر بوده، اما هنوز 340 هزار بشکه در روز بیشتر از صادرات نفت 
خام این کشور در بازه منتهی به 29 مرداد بوده است؛ یعنی زمانی که صادرات 

نفت خام مسکو در پایین ترین سطح خود قرار داشت.
فرآوری نفت روسیه در هفته منتهی به 24 آبان با جهش همراه شد و به بالاترین 
سطح خود در حدود سه ماه اخیر رسید زیرا پالایشگاه های نفت این کشور پس 
از اتمام دوره نگهداری فصلی، توانستند بار دیگر به حداکثر ظرفیت تولید خود 

نزدیک شوند.

سود بانکی بالای 22/5 درصد ممنوع!

در حال حاضر سقف نرخ سود بانکی 22.5 درصد است و آن طور که رئیس کل 
بانک مرکزی اعــلام کرده، برنامه ای برای تغییر این رقم وجود ندارد.به گزارش 
ایسنا، اواخر سال گذشــته بانک مرکزی سقف نرخ سود سپرده بانکی را 22.5 
درصد و ســود تســهیلات را حداکثر 23 درصد اعلام کرد. البته گفته می شود 
بعضی بانک های خصوصی تا 25 درصد نیز سود به سپرده ها پرداخت می کنند 

که نوعی تخلف محسوب می شود.
اخیرا محمدرضا فرزین ـ رئیس کل بانک مرکزی با تأکید بر رعایت نرخ ســود 
ســپرده ها ابلاغی این بانک توسط شبکه بانکی گفته اســت: بانکها موظف به 
رعایت نرخ ســود سپرده های ابلاغی هســتند و آن دسته از بانکهایی که خارج 
از مقررات بانک مرکزی درباره نرخ ســود ســپرده ها عمل کنند متخلف بوده و 
پرونده به هیأت انتظامی جهت بررســی ارسال می شود. ضمن اینکه قصدی هم 
برای تغییر در نرخ ســود بانکی نداریم. بانک مرکزی ضوابطی را برای پرداخت 

سود بانکی تعیین می کند. 
همواره نیز به برخی بانک ها و موسســات اعتباری که نرخ های مصوب را نقض 
می کنند هشدار می دهد آنها را به هیات انتظامی  بانک ها معرفی می کند.آن طور 
که کارشناســان می گویند نقض ضوابط ابلاغی درخصوص نرخ های سود بانکی 
باعث افزایش بهای تمام شده پول در شبکه بانکی کشور کشور و تضییع حقوق 
سایر ذی نفعان و هم چنین تهدیدی برای ثبات و سلامت نظام باکی کشور است. 
با این حال همواره بین سیاســت گذار پولی با شبکه بانکی، بخصوص بانک های 
خصوصی در زمینه عدم پایبندی به نرخ های مصوب ســود چالش هایی وجود 
دارد. سال گذشته شش بانک و موسسه اعتباری از نرخ های تعیین شده تخطی 

کردند که به هیات انتظامی بانک ها معرفی شدند.
گفتنی است؛ طبق آخرین مصوبه شورای پول و اعتبار، به انواع سپرده های کوتاه 
و بلند مدت از پنج درصد تا 22.5 درصد ســود تعلق می گیرد.یادآور می شــود؛ 
ســپرده سرمایه گذاری کوتاه مدت عادی، سپرده هایی هستند که به صورت ماه 
شــمار بوده و واریز و برداشــت از آن محدودیتی از نظر زمانی ندارند.نرخ سود 
سپرده کوتاه مدت سه ماهه هم 12 درصد و سود سپرده های کوتاه مدت شش 

ماهه 17 درصد است.
به ســپرده های بلند مدت یکساله مردم نیز 20.5 درصد سود تعلق می گیرد که 
البته طبق همین مصوبه نباید هیچ برداشتی از آن صورت بگیرد.نرخ سود سپرده 
بلند مدت دو ســاله 21.5 درصد است و به سپرده های بلند مدت سه ساله هم 

سود 22.5 درصدی تعلق خواهد گرفت.

سومین روز ورود سرمایه به بورس  
روز چهارشــنبه خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای سومین روز 
مثبت شــد و 94میلیارد تومان پول حقیقی به بازار سهام وارد شد. به گزارش 
اکوایران، در معاملات روز چهارشــنبه یکم آذر ماه 1402، شاخص کل بورس 
تهران 2 هزار و 236 واحد نسبت به روز کاری قبلی بالاتر ایستاد و به سطح 2 
میلیون و 22 هزار و 390 واحد رسید.شاخص کل هم وزن بورس نیز با افزایش 2 
هزار و 731 واحد در رقم 706 هزار و 275 واحدی ایستاد. شاخص کل فرابورس 
با رشد 112 واحدی به رقم 25 هزار و 112 واحد رسید. همچنین شاخص هم 
وزن فرابورس با افزایش 920 واحد به ســطح 127 هزار و 742 واحد رسید.روز 
چهارشنبه خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار برای سومین روز مثبت 

شد و 94میلیارد تومان پول حقیقی به بازار سهام وارد شد.  
دیروز نماد های وب بیشترین ورود پول حقیقی را داشت که ارزش آن 28 میلیارد 
تومان بود. پس از های وب، نمادهای کرومیت، کســرا، زفجر و غشصفا بیشترین 
ورود پول حقیقی را داشــتند.در ســوی دیگر، بیشترین خروج پول حقیقی به 
نمادهای وسالت، خســاپا، شپنا، تاصیکو و فملی تعلق داشت.چهارشنبه نوری، 
شپنا و فارس نمادهای سبزپوش بورس بودند که بیشترین اثر را در رشد شاخص 

کل بورس داشتند. 
در مقابــل وبملت، سدشــت و تاپیکو از نمادهای قرمز بودنــد که اثر منفی بر 
شــاخص داشــتند.در فرابورس نیز نمادهای فصبا، آریا و وسپهر بیشترین اثر 
افزایشی را بر شاخص داشتند و نمادهای سامان، ثپردیس و شجم بیشترین اثر 
کاهنده را بر شــاخص کل فرابورس داشتند.در بین نمادهای پرتراکنش بورس 
امروز نماد کترام بیشــترین تراکنش را داشــت و شستا و های وب در رتبه های 

بعدی قرار گرفتند. 
در فرابورس نیز کرومیت، فصبا و ثرود بیشترین تراکنش را داشتند.دیروز ارزش 
معاملات کل بازار سهام به 10 هزار و 142 میلیارد تومان رسید. ارزش معاملات 
اوراق بدهی در بازار ثانویه هزار و 91 میلیارد تومان بود که 11 درصد از ارزش 
کل معاملات بازار را در این روز شامل می شود.ارزش معاملات خرد نیز با افزایش 
6 درصدی به نسبت روز معاملاتی قبل به رقم 4 هزار و 28 میلیارد تومان رسید.

انرژی 

بانک و بیمه 

بورس 

از ابتدای ســال تاکنون قیمت برخی از مواد 
خوراکی بارها دستخوش تغییر شده و همین 
موضوع سبب شده است که قشری که درآمد 
ماهانــه کارگــری و ثابت دریافــت می کنند 
برخی از اقلام را از ســبد مصرفی خود حذف 
کنند.راهکار دیگــر کارگران برای تأمین بقیه 
معاش فکر کردن به شــغل دوم و سوم است.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، در حال حاضر 
حدود 15میلیون کارگر در کشور وجود دارند 
کــه در بخش های مختلف خدماتی و تولیدی 

و...کار می کنند. 
کارگــران همانند دیگر قشــرهای جامعه از 
همــان ابتدای انقلاب پای کار کشــور بوده و 
در تمام ســختی ها و شــیرینی ها، پستی ها 
و بلندی هــا در کنار مردم گام برداشــته اند.

کارگــران در زمره اقشــاری هســتند که در 
تلاطم های اقتصادی، گرانی و رکود تورمی به 
خصوص در دو ســال پایان دولت دوازدهم و 
دوران دولت سیزدهم بســیار متضرر شدند. 
قشری که آن را اســاس تحولات اقتصادی و 
چرخیدن چرخ های اقتصاد کشــور می دانند 
اما در زمــان تصمیم گیری ها، همواره آخرین 

توجهات به آنان معطوف شده است.
برخــی اعتقــاد دارنــد کــه کارگــران هم 
نتوانسته اند به درستی مطالبات خود را داشته 
باشــند در نتیجه مجموعه ای از نجابت بیش 
از انــدازه کارگــران و همچنیــن تلاطم های 
اقتصادی و سیاســت های ناکارآمد اقتصادی 
کار را به جایی رســانده که عمده کارگران با 
مشکلات شدید معیشتی روبرو هستند.ریشه 
مشکلات کارگری را می توان در دو زمینه دید، 
نخست از دیدگاه تصمیمات دولتی و ساختار 
اقتصادی یعنی بــه نوعی عامل بیرونی و دوم 
ساختار جامعه کارگری و صنفی یا به عبارت 

دیگر عامل درونی.
امنیت شغلی از مهمترین دغدغه ها و مطالبات 
جامعه کارگری به شــمار مــی رود که نقش 
بسزایی در حفظ اشتغال و صیانت از نیروهای 

کار دارد. 
امنیت شــغلی در یک کلام بــه معنای ثبات 
کار است که موجب ایجاد انگیزه کار، کیفیت 
تولید و بهره وری بنگاه می شــود و در اســناد 
بین المللی، قانون اساسی و قانون کار کشورمان 
بر اهمیــت موضوع امنیت شــغلی کارگران 
تاکید و ضمانت اجرایــی خاصی برای آن در 
نظر گرفته شده است؛ با وجود این امروز بیش 

از 96درصد کارگران کشور قراردادی و موقت 
شــده اند و تنها چهار درصــد از کل کارگران 
و جامعه  کشور رسمی محســوب می شــوند 
کارگــری خواهان ابطــال دادنامه 179دیوان 
عدالت اداری در زمینه قراردادهای کار است. 
همچنین مشــکلات معیشــتی و بیمه ای از 
دیگر دغدغه های کارگران بوده که هر ســاله 
در آستانه هفته کارگر مطرح می شود.دستمزد 
پایین از تورم واقعی جامعه باعث شــده است 

که سفره کارگران هرروز کوچک تر شود. 
کارگران تنها قشــری هستند که با تکانه های 
اقتصــادی ضربــه می خورند. به طــور مثال 
با گرانــی گوجه, تخم مرغ و نان هم ســفره 

کارگران تحت تأثیر قرار می گیرد.
هر ساله با رســیدن فصل پاییز قیمت گوجه 

افزایش می یابد. بارهــا در کوچه و خیابان با 
کارگرانی که نان تازه، شانه تخم مرغ، گوجه و 
پیاز در دست دارند روبه رو شده ایم، کارگرانی 
که گرسنگی خود را با درست کردن یک تخم 
مرغ ســاده یا املت برطرف می کنند. حالا با 
گران شــدن تخم  مرغ، گوجه فرنگی و روغن، 
»املت« نه تنها یک غذای کارگری محسوب 
نمی شود بلکه بعضی از کارگران از خوردن آن 

محروم شده اند.
از ابتدای ســال تاکنون قیمت برخی از مواد 
خوراکی بارها دستخوش تغییر شده و همین 
موضوع سبب شده است که قشری که درآمد 
ماهانه کارگری و ثابت دریافت می کنند برخی 
از اقلام را از ســبد مصرفی خود حذف کنند.
راهکار دیگر کارگران برای تأمین بقیه معاش 

فکر کردن به شــغل دوم و سوم است.هادی 
ابوی, نماینده کارگران در شــورای عالی کار 
با بیان اینکه میزان دستمزد به اندازه ای است 
که کارگران از کار کردن در واحدهای تولیدی 
امتنــاع می کنند گفت: کارگــران معتقدند با 
ساعت کاری بالا و درآمد کم نمی توانند از پس 
هزینه های زندگی برآیند و مجبور هستند بعد 
از پایان ســاعت کاری در یک واحد تولیدی 
یا اداری به ســمت شــغل دوم بروند و معاش 

خانواده را تأمین کنند. 
بعــد از مدتی که در شــغل دوم به طور مثال 
)تاکسی اینترنتی( می روند، تمایلشان به اینکه 
آن را به عنوان شغل دائمی خود انتخاب کنند، 
بیشتر می شود و ترجیح می دهند به سمت آن 
مشــاغل بروند.ابوی با تصریح بــه اینکه باید 

واقعیتها را پذیرفت، اضافــه کرد: فاصله بین 
حقــوق و هزینه های زندگی کارگــران زیاد 
است، دســتمزدهای کارگران عادلانه نیست، 
اگــر من هم به عنوان عضو شــورای عالی کار، 
مبتنی بر اصل ســه جانبه گرایی، امســال به 
افزایــش 27درصدی دســتمزد کارگران در 
شــورا رضایت دادم، در واقع به عنوان نماینده 
کارگران رضایت کامل نداشــتم، شورای عالی 
کار هــم منافع کارگران و کارفرمایان را با هم 

در نظر گرفت.
دبیــرکل کانون عالــی انجمن هــای صنفی 
کارگران ایران با بیان اینکه شــرایط عرضه و 
تقاضای نیروی کار نســبت به گذشته تغییر 
کرده اســت، گفت: 70درصــد کارگران برای 

تأمین معاش خود شغل دوم دارند.

پــس از جنجال هــای بســیار دولتی ها بر ســر ریاســت 
ســلاح ورزی بر اتاق بازرگانی ایران، روز ســه شنبه هفته 
جاری شــعبه 87 دادگاه تجدید نظر تهران، مصوبه مورخ 
1401/10/20شورای عالی نظارت بر اتاق های بازرگانی، در 
خصوص اصــلاح آیین نامه هیات نمایندگان اتاق بازرگانی 

ایران باطل کرد. 
براســاس این رای ســلاح ورزی کماکان رئیس اتاق ایران 
خواهد ماند.به گزارش اکوایران، پیش از برگزاری انتخابات 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران در 28 خرداد 1402، 
شورای عالی نظارت بر اتاق بازرگانی که چهار عضو دولتی 
و ســه عضو از بخــش خصوصــی دارد، آیین نامه »هیات 
نمایندگان اتاق بازرگانی ایران« را اصلاح کرد؛ اصلاحیه ای 
که مــورد نقد  فعالان بخش خصوصی بــود. برمبنای این 
آیین نامــه باید اتاق پیش از انتخابات نظر نهادهای نظارتی 
و به طور مشــخص نظــر وزارت اطلاعــات را در خصوص 
نامزدهــای انتخابات دریافت می کرد. برهمین اســاس هم 
اتاق ایران یک ماه قبل از برگزاری انتخابات لیست نامزدها 
را برای وزارت اطلاعات ارســال می کند. ولی این وزارتخانه 

نــه در زمان تعیین شــده و نه پــس از آن اظهارنظری در 
مورد نامزدها انتخابات هیات رئیســه اتــاق نمی کند.البته 
چند روز قبل از برگزاری انتخابات حراســت وزارت صمت 
اعلام می کند که حسین ســلاح ورزی و دو نفر دیگر نباید 
در انتخابات شــرکت کنند.اما ســلاح ورزی به دلیل اینکه 
نامه ای از سوی وزارت اطلاعات مبنی بر عدم امکان حضور 
او ارســال نکرد. در انتخابات شرکت کرد و در نهایت با رای 
بالای هیات نمایندگان اتاق، رئیس شــد. پس از برگزاری 
انتخابات رســانه های حامی دولت شــروع به تخریب اتاق 
کردنــد و انتخابات هیات نمایندگان را غیرقانونی خواندند.

در نهایت پس از جدال های ناموفق رسانه های حامی دولت، 
مقامات دولتی در واقع 4 عضو دولتی شورای عالی وارد گود 
شدند. سردمدار معترضین در شورا احسان خاندورزی وزیر 
اقتصاد بود. در کنار او رئیس سازمان استاندارد قرار داشت. 
در این میان وزیر جهادکشاورزی سکوت اختیار کرده بود؛ 
وزیرصنعت، معدن و تجارت)صمت( هم همین وضعیت را 
داشت تا اینکه از اوایل ماه گذشته وزیر صمت هم وارد بازی 
شد. در واقع پس از چند نشست ناکام شورای عالی نظارت 

بر اتاق بازرگانــی، اعضا دولتی شــورا تصمیم گرفتند که 
همگی رای به برکناری سلاح ورزی بدهند. موضوعی که از 
دید سلاح ورزی غیر قانونی بود؛ چون طبق قانون اتاق باید 
اعضا در حضور حاضرین نامــه را امضا می کردند. برهمین 
اساس سلاح ورزی در آخرین نشست هیات نمایندگان اتاق 
ایران که ســه روز پیش برگزار شــد، اعلام کرد که مصوبه 
شــورا که رای به برکناری او داده  است؛ به لحاظ شکلی و 
ماهوی ایراد دارد. اظهاراتی که صمت روز گذشــته نسبت 
به آن واکنش نشــان داد.در این میان جدال های رسمی و 
غیررسمی، اتاق بازرگانی ایران بارها نسبت به اتهامات وارده 
از ســوی رســانه های دولتی و  مصوبات ابلاغی به دادگاه 
شکایت کرد. شــکایت هایی که یکی پس از دیگری به نفع 
اتاق صادر شد.  یکی از این شکایت ها مربوط به »اصلاحیه 
آیین نامه انتخابات اتاق بازرگانی« از ســوی شورای عالی 
نظارت بر اتاق بود.شــکایتی که رای بــدوی دادگاه به نفع  
بخش خصوصی صادر شد. حتی در رای تجدد هم که دیروز 
منتشر شد؛ شعبه 87 رای داد، هیات رئیسه اتاق بازرگانی 
ایران نیازی به اخذ تاییدیه از سوی وزارت اطلاعات ندارند.

طبق  رای دادگاه تجدید نظر تهران که سند آن را ابتدا جهان 
صنعت منتشر کرد، مصوبه مورخ1401/10/20شورای عالی 
نظارت بر اتاق های بازرگانی، در خصوص اصلاح آیین نامه 
هیات نمایندگان اتاق بازرگانی ایران باطل شــد.بر اساس 
مصوبه 1401/10/20 شواری عالی نظارت بر اتاق بازرگانی 
»انجمن نظارت اســامی نامزدهای عضویــت در انتخابات 
هیات رئیســه اتاق ایران را طی نامه ای به وزارت اطلاعات 
اعــلام و نظر کتبی این وزارت خانــه را اخذ و ملاک اقدام 
قــرار دهد. عدم اعلام نظر مکتــوب وزارت اطلاعات ظرف 
مدت 10 روزکاری از زمان استعلام به منزله موافقت تلقی 
می گردد. بر این اســاس و با رای دادگاه تجدید نظر تهران، 
هیات رئیســه اتاق بازرگانی ایران نیازی به اخذ تاییدیه از 
وزارت اطلاعات ندارند. به بیان دیگر، حواشــی پیش آمده 
در خصوص حسین سلاح ورزی، رئیس اتاق بازرگانی مبنی 
بر عدم تایید از ســوی وزارت اطلاعات موضوعیت نخواهد 
داشــت.البته هنوز مشخص نیست با رای شعبه 87 دادگاه 
تجدیدنظر تهران بحث و جدل های چند ماه اخیر به پایان 

خواهد رسید؛ یا نه.

اســتاد اقتصاد دانشــگاه الزهرا اظهار داشت: 
دولت در حال استقراض است و مرتب از بانک  
مرکزی اســتقراض می کند. چون استقراض از 
آن مســیر ارزان   تری نســبت به انتشار اوراق 
برای دولت استحســین راغفر در گفت وگو با 
خبرنگار اقتصــادی ایلنا درباره  بودجه 1403 
و افزایش ســهم مالیات در بودجه به طوریکه 
درآمد مالیاتی به دو برابر درآمد نفتی رسیده 
و افزایش 36 درصدی ســهم اوراق در بودجه 
اظهــار داشــت: بارهــا به رئیــس جمهوری 

همین موضوع را اعلام کرده ام که مگر ســایر 
کشورهای دنیا برای تامین بودجه نفت فروشی 
می کنند؟ محل تامین بودجه در سایر کشورها 
هم مالیات است. اما موضوع مهم اینکه از چه 

کسانی مالیات گرفته شود. 
نباید  محل تامین بودجه در مالیات ستانی از 
بخش تولید، کارگر، کارمند و پرســتار و معلم 
باشد. بلکه مالیات ستانی باید از محل مصارف 
لوکس، واردات کالاهای لوکس، قشر ثروتمند 
کشــور و دارایی و ارث باشد.وی با بیان اینکه 

دو برابر شــدن سهم مالیات از درآمد نفتی به 
معنــای فاصله گرفتن از بودجه نفتی اســت، 
ادامه داد: درســت است که از بودجه نفتی در 
حال فاصله گرفتن هستیم اما باید توجه داشت 
بودجه مالیاتی و غیرنفتی برای مســئولان و 
تصمیم گیران یک اجبار بوده و نه یک تصمیم 

و انتخاب. 
دولــت درباره فاصلــه از بودجه نفتی تصمیم 
نگرفته است بلکه با اجبار به این سمت حرکت 
می کند. این کارشناس اقتصادی افزود: باید به 
ســمت بودجه غیر نفتی پیــش برویم اما این 
اقدام باید نسبت به اینکه درآمدهای مالیاتی از 
چه محلی تامین می شود، آگاهانه باشد. چراکه 
اگــر فشــار مالیاتی بر عرضه کننــده تحمیل 
شــود در نهایت منجر به افزایش قیمت کالا و 
خدمات خواهد شد و مصرف کننده و مردم این 
افزایش قیمــت را می پردازند. بنابراین در این 
شــرایط اقتصادی موجب بدتر شدن وضعیت 

معیشت مردم خواهد شد. 

این در حالی اســت که همواره میزان افزایش 
دستمزد کمتر از نرخ تورم بوده  است.راغفر  با 
تاکید براینکه افزایش فشــار مالیاتی بر مردم 
وضعیــت کنونی را بحرانی تــر می کند، اظهار 
داشت: هر چند بودجه مالیاتی اجتناب ناپذیر 
اســت اما نباید فشار مالیاتی بر کارگر و تولید 
باشد.وی تاکید کرد: موضوع خطرناک دیگر در 
بودجه فروش اوراق است چراکه این اوراق را به 
طور قطع مردم خریداری نمی کنند، این اوراق 
از سوی بانک ها و موسسات دولتی و حکومتی 
خریداری می شود و بر روی این موسسات فشار 
وارد می کنند که این اوراق را خریداری کنند.

این کارشــناس اقتصادی ادامه داد: در حالی 
کــه همین دولــت در انتقاد دولت گذشــته 
میــزان فــروش اوراق را زیر ســوال می برد و 
مدعی می شود که دولت با فروش اوراق آینده 
را بدهکار کرده  اســت. ضمــن این که وقتی 
اوراق قرضــه به فروش می رســد باید با بهره 
بازپرداخت شــود و این خودش بــا توجه به 

بدهی های قبلی دولت، بدهی های آینده دولت 
را به مراتب افزایش می دهد.راغفر افزود: برای 
جبران کســری بودجه مسیر کم هزینه و کم 
آسیب تر استقراض از بانک مرکزی است. بانک 
مرکزی پول چــاپ می کند و در اختیار دولت 
قرار می دهد و حداقل  دولت در این مسیر قرار 
نیســت 27 درصد نرخ بهره بر روی این عدد 

استقراض بگذارد و بپردازد.
وی با اشاره به سیاســت ترجیح فروش اوراق 
بر اســتقراض از بانک مرکزی تاکید کرد: این 
حرف مهملی اســت. دولت در حال استقراض 
اســت و مرتب از بانک  استقراض می کند. اما 
اســتقراض از بانک مرکزی مسیر ارزان تری 
نسبت به انتشــار اوراق برای دولت است. این 
استاد دانشــگاه تاکید کرد: باید توجه داشت 
مردم این اوراق را خریداری نمی کنند و بانک ها 
وادار به خرید این اوراق می شــوند و در نهایت 
منابع بانک ها برای پرداخت تسهیلات کاهش 

پیدا می کند.

دستمزدهای کارگران عادلانه نیست

۷۰ درصد کارگران شغل دوم دارند

ابطال مصوبه شورای عالی نظارت بر اتاق های بازرگانی

دادگاه تجدیدنظر ریاست »سلاح ورزی« را دوباره تایید کرد

مجبور به بستن بودجه غیرنفتی شدند 

استقراض مرتب دولت از بانک  مرکزی 

 بازار

قیمت دلار در بازار 1 آذر ماه نسبت به روز سه شنبه اندکی پایین آمد اما قیمت 
سکه امامی ثبات را تجربه کرد.به گزارش اکوایران، درحالی که از جنگ اسرائیل و 
حماس بیش از 45 روز می گذرد؛ صبح چهارشنبه اول آذرماه فضای رسانه های 
داخلی و خارجی بار دیگر رنگ و بوی توافق و آتش بس گرفت. رســانه ها اعلام 
کردند همه وزرای کابینه اســرائیل به اســتثنای سه وزیر به طرح مبادله اسرا و 
برقراری آتش بس موقت رأی مثبت دادند. در همین راستا، یک مسئول دولتی 
آمریکا مدعی شــده که آتش بس 24 ساعت بعد از اعلام رسمی آن آغاز خواهد 
شد و احتمالاً صبح روز پنج شنبه زمان آغاز آن باشد. بررسی ها نشان می دهد از 
زمان شــروع جنگ در نوار غزه یکی از مهره های مهمی که بازار ارز به آن توجه 
داشته تحولات غزه بوده است.در بازار روز چهارشنبه نسبت به این خبر دو نظر 
وجود داشت. برخی می گفتند که همچنان خریدار بازار نیستیم. اما در مقابل عده 

ای می گفتند باز خبر آتش بس آمد و قیمت دلار  یک پله پایین خواهد آمد. 
قیمت دلار دیروز نسبت به این اخبار واکنش نزولی محدودی نشان داد. قیمت 
دلار در تهران که روز ســه شــنبه با 50 هزار و 300 تومان بسته شده بود در 
شــروع معاملات نقدی چهارشنبه با 50 هزار و 330 تومان روانه بازار شد و در 
نیمــه ظهر بر روی 50 هزار و 20 تومان قــرار گرفت.در هرات هم قیمت دلار 
نوسان قابل ملاحظه ای را ثبت نکرد. آن طور که معامله گران می گفتند اسکناس 
آمریکایی در بازار یاد شــده با 50 هزار و 150 تومان باز شــد و در زمان تدوین 
این نگارش با 50 هزار و 50 تومان به فروش رســید که نسبت به  روز قبل 50 
تومان بالاتر بود. از ســوی دیگر نرخ حواله درهــم نیز دیروز با 13 هزار و 840 

تومان معامله شد که نسبت به  روز قبل 30 تومان پایین تر بود.خبر مهم دیگری 
که امروز موردتوجه معامله گران قرار گرفت اظهارات جدید محمد اسلامی معاون 
رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی درباره برجام و پرونده هسته ای ایران 
بود. اســلامی گفته در حال حاضر 120 بازرس آژانس برای ورود به ایران تأیید 
شده است. این خبر در حالی است که رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی 25 شــهریور 1402 در بیانیه ای مدعی شده بود که ایران صلاحیت 
چندین تن از بازرســان مجرب آژانس را لغو کرده است.همچنین از روز گذشته 
جزئیات بودجه 1403 در حال منتشر شدن است. درمورد بودجه 1403 هم دو 
بحث در بازار شکل گرفت. اول اینکه معامله گران میزان درآمد مالیاتی 1403 را 
به قیمت دلار نیمایی 28 هزار و 500 تومانی برآورد کردند که 38 میلیارد دلار 
می شــود. آن ها معتقدند که این عدد خیلی بزرگ است و احتمالا دولت دچار 

عارضه بیش برآوردی در این ردیف درآمدی خود است.
موضوع دیگری که در بودجه 1403 موردتوجه معامله گران بود قیمت نفت بود. 
بر اساس این لایحه قیمت هر بشکه نفت 65 یورو و نرخ تسعیر معادل 31 هزار 
تومان اعلام شــده است. اما در لایحه پایه این نرخ تعیین نشده و معلوم نیست 
این نرخ بر مبنای دلار یا یورو اســت. به همین جهت گمانه زنی هایی در ارتباط 
با این نرخ شکل گرفته است. محاسبات و شواهد موجود نشان می دهد نرخ 31 
هزارتومانی برای هر یورو در نظر گرفته شده باشد نه دلار. ماجرای این تشکیک 
به روز گذشته باز می گردد که آمارهای نفتی به صورت دلاری در سایت ها اعلام 

شده بود و بر اساس آن، قیمت هر بشکه نفت 71 دلار اعلام شده بود.

حال اگر فرض کنیم نرخ تســعیر گفته شــده در نسخه اولیه لایحه معادل 31 
هزار تومان به ازای هر یورو باشــد آنگاه با این نرخ برابری )1.092( می توان نرخ 
تســعیر دلاری لایحه را محاســبه کرد. براین اســاس نرخ تسعیر دلاری لایحه 
معادل 28500 تومان می شود. چنانچه شنیده ها نیز حاکی از آن است که نرخ 
تســعیر دلاری در نظر گرفته شــده در لایحه با محاسبات انجام شده به وسیله 
نــرخ برابری ارزی همخوانی دارد. در نتیجه می توان نتیجه گرفت دولت در این 
لایحه تمامی اعداد مربوط به دلار را به یورو تبدیل کرده است و نرخ تسعیر نیز 
از این قاعده مســتثنا نبوده است.در نتیجه این محاسبات می توان گفت دولت 
سعی کرده در ارائه لایحه بودجه مبنای محاسبات خود را از دلار به یورو تغییر 
دهــد. دلیل این تغییر را می توان دورکردن اذهان عمومی از دلار و انتظاراتی که 
بر مبنای این ارز شکل گرفته دانست.یکی دیگر از دلایلی که نشان می دهد نرخ 
تسعیر منتشر شده در لایحه مربوط به یورو است؛ ارز مبنای آورده شده در این 
جدول است. براین اســاس می توان گفت منطقی نیست در جدولی که نرخ ارز 
مبنا در تمامی ردیف ها یورو بوده، نرخ تسعیر بر مبنای دلار باشد.فارغ از موضوع 
لایحه بودجه 1403 و مبنای تعیین شده برای ارز در ایران، قیمت اونس طلا در 
بازار جهانی امروز دوباره ســقف 2 هزار دلار را شکست و تا 2 هزار و 6 دلار بالا 
رفت. دو روز گذشــته قیمت طلای جهانی با 1977 دلار به کار خود پایان داده 
بود.همچنین در بازار داخلی ایران نیز قیمت طلا 18 عیار امروز رشد کرد. گفتنی 
است بازار طلا در ایران امروز با برای این فلز زردرنگ با قیمت 2 میلیون و 421 
هزار و 600 تومان بازگشــایی شد؛ اما در لحظه نگارش این گزارش در حدود 2 
میلیون و 425 هزار و 500 تومان به فروش رسید که در مقایسه با روز سه شنبه 

3 هزار و 500 تومان رشد کرده است.

بودجه 1403 و آتش بس؛ دو بحث داغ بازار ارز
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جعل مدارک دانشگاهی
 فقط با ۱۵۰ میلیون تومان

رئیس مرکز عملیات ویژه پلیس آگاهــی فراجا خبر از انهدام یک باند جعل 
مدارک دانشــگاهی خبــر داد. این باند برای جعل هر مدرک دانشــگاهی 150 
میلیون تومان پول دریافت می کرد.به گزارش اکوایران، طبق اعلام مرکز عملیات 
ویژه پلیس آگاهی فراجا، یک باند ۴ نفره جعل مدارک دانشــگاهی با همکاری 
حراست دانشگاه های کشور شناسایی و منهدم شد. به گفته ضرغام آذین رئیس 
این مرکز ، از مخفیگاه این باند بیش از ۲00 مدرک دانشگاهی کشف شده است.

او با اشاره به اینکه این باند برای هر مدرک 100 الی 150 میلیون تومان از افراد 
درخواست می کرد، افزود: برخی از افراد مشهور در جامعه )سلبریتی ها( هم اقدام 

به تبلیغ برای این باند می کردند. 
درضمن برخی از افراد خارجی هم مشــتری این باند بودند که مدارک ایرانی 
سفارش می دادند.رئیس مرکز عملیات ویژه پلیس آگاهی فراجا با تاکید بر اینکه 
افرادی که تبلیغ فروش مدارک دانشگاهی را انجام می دهند جرمشان معاونت در 
جرم اســت، گفت: راه تبلیغ و بازاریابی و جذب مشتری این باند فضای مجازی 
از جمله اینســتاگرام، واتساپ و تلگرام بوده است.او توضیح داد: خرید و فروش و 
حتی تبلیغ مدارک جعلی دانشگاهی جرم است. شناسایی و دستگیری باند جعل 
مدارک دانشــگاهی همچنان در دستور کار پلیس آگاهی قرار دارد. رئیس مرکز 
عملیات ویژه پلیس آگاهی فراجا با اشــاره به عملکرد این مرکز از ابتدای ســال 
تاکنون گفت: از ابتدای سال تاکنون 10۲ میلیارد تومان ارزش ریالی پرونده های 

مکشوفه در این مرکز که شامل پرونده های جعل کلاهبرداری و ... بوده است.

کشف ۱۸۰ کیلو تریاک در بسته های خرما
رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تهران بزرگ، از کشف 1۸0 کیلوگرم تریاک 
و دســتگیری ۲ قاچاقچی در اتوبان آزادگان خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
ســرهنگ حسین باباپور گفت: با رصد و پیگیری های شبانه روزی و فعال سازی 
گشت های آشکار و پنهان پلیس مبارزه با مواد مخدر فرماندهی انتظامی تهران 
بزرگ در محورها و بزرگراه های منتهی به پایتخت مأمورین به یک کامیون با ۲ 
سرنشین در حوالی بزرگراه آزادگان مشکوک و با استفاده از گشت آشکار نسبت 
به صدور دســتور ایســت و توقف اقدام که در ادامه کامیون متوقف و وضعیت 

سرنشینان و بار کامیون مورد بررسی قرار گرفت.
وی خاطرنشــان کرد: با توقف خودرو در بازرسی دقیق از قسمت بار آن 1۸0 
کیلو تریاک که در بسته بندی های مختلف بار خرما جاسازی شده بود کشف شد. 
متهمین با توجه به مشــهود بودن جرم دســتگیر و به مقر پلیس مبارزه با مواد 
مخدر فاتب منتقل و پس از انجام تحقیقات تکمیلی و بازجویی های فنی جهت 

سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضائی شدند.

انفجار مرگبار منزل مسکونی
انفجار بامداد روز چهارشنبه یک باب منزل مسکونی در مهریز یزد، دو مصدوم 

و یک فوتی بر جای گذاشت. 
سید حسین طباطبایی سخنگوی سازمان اورژانس یزد در خصوص جزئیات 
این حادثه گفت: ساعت 1:۳0 بامداد دیروز )چهارشنبه اول آذرماه( گزارش انفجار 
یک منزل مســکونی در شهر مهریز به سامانه 115 سازمان اورژانس یزد گزارش 
و بلافاصله دو کد امدادی به محل حادثه اعزام شد.وی افزود: به دنبال وقوع این 
حادثه که در شهرک ولیعصر شهر مهریز رخ داده است، متاسفانه یک نفر فوت و 

دو نفر دیگر نیز مصدوم شدند.
ســخنگوی اورژانس یزد خاطرنشان کرد: در این حادثه یک کودک ۲.5 ساله 
جان خود را از دســت داد و آقای 50 ساله و خانمی ۳۶ ساله هم مصدوم شدند 
که به بیمارســتان فاطمه الزهرای مهریز انتقال یافتند.به گزارش ایسنا به نقل از 
روابط عمومی اورژانس یزد، طباطبایی در پایان اظهار کرد: علت رخداد این حادثه 

توسط کارشناسان مربوطه در دست بررسی است.

۶ کشته و زخمی 
در واژگونی یک دستگاه خودروی پژو پارس

رئیس پلیس راه استان سمنان از واژگونی یک دستگاه خودروی پژو پارس در 
محور سمنان - دامغان با ۶ نفر کشته و زخمی خبر داد.سرهنگ موسی بزرگی 
در گفت وگــو با خبرنگاران توضیح داد: برابر اعلام مرکز فوریت های پلیس 110 
مبنی بر واژگونی یک دستگاه خودروی پژو پارس در کیلومتر ۴۷ محور سمنان - 

دامغان، ماموران پلیس راه استان در کمترین زمان در محل حاضر شدند.
وی افزود: ماموران در محل مشــاهده کردند که یک دســتگاه خودروی پژو 

پارس در حاشیه جاده واژگون شده است. 
در ایــن حادثــه، چهار نفر در محــل فوت کردند و دو مصــدوم با همکاری 

دستگاه های امدادی به بیمارستان منتقل شدند.
رئیس پلیس راه استان علت اصلی حادثه را تخطی و تجاوز از سرعت مطمئنه 
راننده پژو اعلام کرد و از رانندگان خواست تا ضمن رعایت کامل قوانین راهنمایی 
و رانندگی، با هوشــیاری کامل و به دور از هرگونه شتاب زدگی رانندگی کنند تا 

امنیت جانی خود و دیگران را حفظ و مانع وقوع حوادث تلخ و ناگوار شوند.
به دلیل کویری بودن و طولانی بودن محورهای اســتان ســمنان، واژگونی، 

پرتکرارترین سانحه جاده ای در این استان است.

تخلیه گل ولای ۱۴۷ واحد مسکونی
رئیس سازمان امداد و نجات با اشاره به تخلیه 1۴۷ واحد مسکونی از گل ولای، 
گفت: امدادرسانی در ۲۶ شهرســتان متأثر از سیل و آب گرفتگی ، ادامه دارد.به 
گزارش خبرگزاری مهر، محمودی، با اشاره به انجام عملیات سیل و آبگرفتگی از 
۲۹ آبان تا ســاعت 5 صبح اول آذر، افزود: امدادگران جمعیت هلال احمر، به 51 
شهرستان و ۸۹ منطقه شــامل 1۸ شهر، ۴5 روستا، 15 منطقه عشایری و 11 

محور، در 1۹ استان کشور، امدادرسانی کردند.
وی ادامه داد: در این مدت زمان به ۲۲۳۹ نفر امدادرســانی شــد، ۲۹ نفر به 
مناطق امن منتقل شــدند و ۹۲ نفر نیز اسکان اضطراری پیدا کردند.محمودی 
با اشــاره به اینکه 110 تیم امدادی، شــامل ۴۷۲ امدادگر در عملیات ســیل و 
آبگرفتگی شــرکت کردند، افزود: امدادگران به کمک دســتگاه های پمپ آب و 

لجن کش، آب تجمیع شده در 1۴۷ واحد مسکونی را تخلیه کردند.
رئیس سازمان امداد و نجات گفت: 1۶ دستگاه چادر، 10۷5 تخته پتو، 5۸۲ 
تخته موکت، ۲00۶ کیلوگرم نایلون، 5۷ شــعله والور، 51 بسته غذایی، ۴۴۲۶ 
قوطی کنســرو و ۹15 کیلوگرم، بین افراد متأثر از ســیل و آب گرفتگی توزیع 

شد.گفتنی است، امدادرسانی در ۲۶ شهرستان ادامه دارد.

پیش بینی افزایش آلودگی هوا طی هفته آینده
رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحــران مخاطرات وضع هوا از بارش 
باران در شرق کشور همچنین افزایش آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوای 
کلانشهرها طی روزهای شنبه تا سه شنبه هفته آینده )۴ تا ۷ آذرماه( خبر داد.

صادق ضیاییان افزود: بر اساس تحلیل آخرین نقشه های پیش یابی هواشناسی 
روز چهارشنبه در خراسان شمالی و شمال خراسان رضوی بارش پراکنده رخ داده 
است و به تدریج سامانه بارشی از کشور خارج خواهد شد.وی اضافه کرد: پنجشنبه 

)۲آذرماه( در اغلب مناطق کشور جوی آرام خواهیم داشت. 
جمعــه )۳ آذرمــاه( با عبور موجــی از نیمه جنوبی کشــور در برخی نقاط 
خوزستان، لرستان، کرمان، سیستان و بلوچستان، هرمزگان و ارتفاعات زاگرس 
مرکزی و جنوبی و شنبه )۴ آذرماه(در جنوب کرمان، شرق هرمزگان و سیستان 
و بلوچستان بارش پراکنده، گاهی رعد و برق و وزش باد شدید موقت پیش بینی 
می شود.رئیس مرکز ملی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطرات وضع هوا ادامه 
داد: تا روز ســه شنبه )۷ آذرماه( در اغلب مناطق کشور جوی آرام حاکم خواهد 
بــود که موجب افزایــش آلاینده های جوی و کاهش کیفیت هوا در شــهرهای 

صنعتی و پرجمعیت طی روزهای شنبه تا سه شنبه خواهد شد.
رئیس مرکز ملــی پیش بینی و مدیریت بحران مخاطــرات وضع هوا درباره 
وضعیت جوی تهران طی دو روز آینده اظهارکرد: آسمان تهران امروز )۲ آذر  ماه( 
نیمه ابری، گاهی افزایش ابر، وزش باد و در بعضی ساعت ها غبار محلی با حداقل 
دمای ۶ و حداکثر دمای 1۳ درجه سانتیگراد و طی   جمعه )۳ آذر ماه( صاف تا 
کمی ابری، در بعضی ساعت ها غبار محلی با حداقل دمای ۷ و حداکثر دمای 15 
درجه سانتیگراد پیش بینی می شود.ضیاییان در پایان گفت: طی امروز و فردا )۲ 
و ۳ آذرماه( بندرعباس با دمای ۲۹ و ۲۷ درجه سانتیگراد گرم ترین و شهرکرد با 

دمای ۴- و 1- درجه سانتیگراد سردترین مراکز استان  کشور هستند.

حوادث

هواشناسی

مدیــرکل حمل و نقل عمومی شــهرداری 
تهران جزئیات مصوبات ســتاد مدیریت بارش 
در معاونت حمل و نقل و ترافیک شــهرداری 
تهران را تشریح کرد و گفت: تاکنون ۸00 نقطه 
آبگیر و حادثه خیز پایتخت شناســایی شده و 
حــدود ۸0 درصد رفع نقص شــده و به مرور 
نیز مابقی نقاط رفع خطر خواهد شــد.مهدی 
گلشــنی در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به 
فعالیت ستاد مدیریت بارش در معاونت حمل 
و نقل شهرداری تهران گفت: اعضای این ستاد، 
مدیران عامل همه شــرکت ها و ســازمانهای 
مربوطه هســتند که با هدف ارائه ســرویس 
مطلوب تر خدمات حمــل و نقل، جلوگیری از 
انســداد ترافیکی و ارتقاء ایمنی شکل گرفته و 

ستاد معین نیز در مناطق ۲۲ گانه تشکیل شده 
است.وی با بیان اینکه اقدامات این ستاد در سه 
بعد قبل از بارش، حیــن بارش و بعد از بارش 
دسته بندی شده است، افزود: تمهیداتی برای 
سازمان حمل و نقل ترافیک برای قبل از شروع 
بارش اندیشــیده شده، بگونه ای که وظیفه آن 
را دارند که در بزرگراه ها بهسازی و رفع نواقص 
علائم ترافیکی، رســیدگی به سرپناه خطوط  
BRT، رفع لغزندگــی و آبگرفتگی خطوط و 
مسیر حرکت بی آر تی، رفع مشکلات و اصلاح 
تابلوهای مســیر و استفاده از ظرفیت آموزشی 
برای پرهیز رانندگان از رفتارهای پرخطر حین 
بارش را انجام دهند.گلشنی با تأکید بر اینکه از 
پلیس هم درخواست کردیم چنانچه تجربه ای 

در مورد نقاط حادثه خیز و انسداد ترافیکی که 
دچــار آبگرفتگی و آب ماندگی می شــوند  را 
به ما اطلاع دهند تا نســبت به رفع آنها اقدام 
کنیم، گفــت: البته نقاط آبگرفتگی را علاوه بر 
گزارش پلیس توســط  دوربین های ترافیکی 
و گزارشــات مردمی به سامانه 1۳۷ شناسایی 
خواهیم کرد و رفــع این نقاط برعهده مناطق 
گذاشــته شده است تا نســبت به حل مشکل 
آبگرفتگی اقدام کننــد. ضمن اینکه در برخی 
مواقع رفع این نقاط نیازمند حضور معاونت فنی 
و عمرانی یا خدمات شهری است.وی در مورد 
وضعیت ســرویس دهی خطوط اتوبوسرانی در 
روزهای برف و بارانی تاکید کرد: شرکت واحد 
نســبت به استقرار ناوگان کمکی اقدام کرده تا 

در خطوطی که ممکن اســت ســرویس دهی 
به علت بارش دچار ضعف شــود یا ســرفاصله 
حرکت اتوبوس ها افزایش یابد، نسبت به ورود 

اتوبوس ها اقدام کند.
گلشنی با بیان اینکه شرکت کنترل ترافیک 
نیز مقید شده اســت تا زمان بندی چراغ های 
راهنمایی و رانندگی را بررســی و بهینه کند، 
اظهار کــرد: همچنین با کمــک دوربین های 
شــهری نقاط دارای گره ترافیکی شناسایی و 
رفع آن به مناطق ابلاغ شــد و بررسی وضعیت 
تابلوهای متغیر خبری نیز در دستور کار شرکت 
کنترل ترافیک قــرار گرفت.به گفته مدیرکل 
حمل و نقل عمومی شــهرداری تهران، بهینه 
ســازی تابلوها و چراغ های راهنمایی ابلاغ شد 

و با توجه به اینکه وظیفه نگهداشت تونل های 
شــهری هم برعهده شــرکت کنترل ترافیک 
اســت؛ رفع نواقص زه کشــی و هدایت آبهای 
ســطحی را نیز برعهده این شرکت گذاشتیم.
وی در مورد وضعیت ســرویس دهی تاکسی 
در روزهای بارش نیز گفت: سازمان تاکسیرانی 
تمام تلاش خود را به کار خواهد بســت تا در 
زمــان بارش ها ناوگان حداکثری خود را به کار 
گیرد و ســرویس دهی به مردم داشته باشد و  
با راه اندازی خطوط »شــاتل سرویس« برای 
شهروندان خدمات بهتری ارائه کنند. همچنین 
شرکت بهره برداری مترو نیز با اعزام فوق العاده 
افزایــش حداکثری جابجایی  واگن های مترو 
مســافر را خواهد داشــت تا در شرایط سخت 
بتوانند به ســایر مدهای حمــل  و نقل کمک 
کنند.گلشــنی همچنین با تأکید بر اینکه اگر 
احیانا در سرویس های تاکسی در زمان بارش ها 
تاکسی خالی وجود داشت اعمال قانون می شود، 
ادامه داد: در حین بارش ها سازمان حمل و نقل 
مکلف شد اگر مشکلی برای تابلوهای راهنمای 
مســیر و ... رخ داد بلافاصله نسبت به تعویض 
اقدام کنند و یا اگــر در جریان تصادف حادثه 
ای برای گاردریل هــا رخ داد بلافاصله تعویض 
کنند و مقرر شد دوســتانمان در پلیس راهور 
نیــز تیم های خــود را در تقاطع هــا، نقاط پر 
ترافیک و.... مســتقر کنند و رســیدگی فوری 
به تصادفات احتمالی داشته باشند. هماهنگی 
نیز با تیم های امدادی و خدماتی انجام شــده 
تا در زمــان بروز تصادف یا حادثه نســبت به 
امدادرسانی سریع اقدام کنند.وی با بیان اینکه 
طرح تشــدید برخورد با تخلفات پارک حاشیه 
ای انجام خواهد شــد، گفت: در معابر شهری 
نیز همکاران ما باید تا کنون  نقاط پتانسل آب 
گرفتگی را شناســایی کرده باشند و از طریق 
مدیران خطوط تاکســی و اتوبوس باید برنامه 
ویژه داشته باشند و علایم و تجهیزات ترافیکی 
بهسازی شود و برای جلوگیری از یخ زدگی نیز 

اقدامات لازم مورد تأکید قرار گرفته است.
گلشنی در مورد شناسایی نفاط حادثه خیز 
و آبگیر نیز با تأکید بر اینکه تاکنون ۸00 نقطه 
آبگیر و حادثه خیز پایتخت شناســایی شده و 
حدود ۸0 درصد رفع نقص شده و به مرور نیز 
مابقی نقاط رفع خطر خواهد شد، افزود: دقت 
داشته باشــید که نقاط باقی مانده نیاز به کار 
عمرانی دارد که باید اعتبارات آن نیز تعیین و از 

طریق معاونت مربوطه انجام شود.

معــاون فنی مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشــت، جزئیات 
چگونگی پویش ملی »غربالگری پرفشــاری خون و دیابت« در ســنین 1۸ سال 

به بالا را تشریح کرد. 
دکتر علیرضا مهدوی در گفت وگو با ایسنا، گفت: پاندمی کرونا تقریبا زندگی 
تمام مردم جهان را تحت تاثیر قرار داد و حتی سبب تغییر سبک زندگی افراد هم 
شد؛ به شکلی که این روزها علی رغم کاهش شدید بار بیماری و خروج از وضعیت 
همه گیری، هنوز هم نگرانی هایی از بروز بیماری های واگیردار دارند و متاســفانه 
اهمیت بیماری های غیرواگیر برای افراد کمتر شــده اســت؛ به شکلی که گویی 
برخــی فراموش کرده اند که ۸۲ درصد بار بیماری ها و یا عمده مرگ و میری که 

در جوامع رخ می دهد به دلیل بیماری های غیرواگیر است.
وی با اشاره به اینکه حدود ۴0 درصد مرگ ومیر در کشور به دلیل بیماری های 
قلبی و عروقی اســت و بــا تاکید بر اهمیت افزایش آگاهــی درباره بیماری های 
غیرواگیــر، اظهار کرد: به همین منظور و بــه دلیل اهمیت دو بیماری غیرواگیر 
فشارخون بالا و دیابت تصمیم گرفتیم در گام اول غربالگری این دو بیماری انجام 
شــود و به این ترتیب در روز ۲0 آبان از »پویش ملی غربالگری پرفشاری خون و 
دیابت« رونمایی شد و دانشگاه های علوم پزشکی موظف شدند که زیرساخت های 
خود را بــرای این کار آمــاده کنند.مهدوی تاکید کرد: ایــن پویش در مناطق 
روستایی، شهرهای زیر ۲0 هزار نفر و جمعیتی ۷ میلیون نفری در ۹۳ شهر تحت 
پوشش برنامه سلامت خانواده به شکل 100 درصدی اجرا می شود. در این مناطق 
به ازای هر 1500 یا ۲000 نفر یک مراقب ســلامت داریم که باید ســلامت این 
افراد را بررسی کند؛ در واقع لازم نیست در این نقاط کار از صفر شروع شود بلکه 
مراقبین می بایست تعداد افرادی که هنوز بررسی نکردند را تحت پوشش بیاورند. 

مجموع مناطق ذکر شده جمعیتی تقریبا ۲۴ میلیون نفری دارند. 
معاون فنی مرکــز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشــت در مورد 
اجرای برنامه در ســایر نقاط کشور، توضیح داد: از آنجایی که در نقاط شهری از 
جمله کلانشهرها، انســجام ارائه خدماتی که در نقاط روستایی داشتیم را شاهد 

نیســتیم، هدف گذاری ما ۷0 درصد از جمعیت گروه هدف )ســنین بالای 1۸ 
سال( است. 

در واقع هدف گذاری کلی ما برای انجام غربالگری حدود 5۴ میلیون نفر است.
به گفته وی، گروه هدف این پویش همه افراد 1۸ سال و بالاتر )متولدین قبل از 
1۳۸۴/0۸/01( ساکن در کشور هستند که باید تا 15 دی ماه سال جاری تحت 

غربالگری پرفشاری خون و دیابت قرار گیرند.
سرانجام پویش ملی فشارخون بالا چه شد؟

وی با بیان اینکه هدف پویش شناسایی، افراد پرخطر و تحت مراقبت مستمر 
قرار دادن آنها اســت، اظهار کرد: در ســال 1۳۹۸ نیز پویش ملی فشارخون بالا 
در کشــور اجرا شد که به شناســایی افراد پرخطر کمک شایانی کرد تا مراقبین 
ســلامت آنها را پیگیری کنند اما، بعدا به مرور به دلیل شروع پاندمی کرونا این 
برنامه نتوانست به قوت خود ادامه یابد.مهدوی تاکید کرد: ارتقای آموزش عمومی 
و اطلاع رســانی به مردم از اهداف مهم دیگر ما در این پویش اســت که هنوز با 

حداکثر توان آغاز نشده است. 
مردم باید اعداد فشارخون و قندخون خود را بدانند تا بتوان از مرگ ومیرهای 
غیرواگیر زیادی جلوگیری کرد.وی با بیان اینکه طی 10 روز گذشــته که از آغاز 
این پویش می گذرد تعدادی فرد پرخطر در ســنین پایین )بین 1۸ تا ۳0 سال( 
هم شناســایی شدند، تصریح کرد: گاهی ابتلا به پرفشاری خون در سنین پایین 
به دلیل زمینه ای یکسری بیماری ها است؛ بنابراین از این فشارخون تحت عنوان 
فشارخون ثانویه یاد می کنیم. در این موارد می توان با حذف عامل خطر زمینه ای، 

جلوی این پرفشارخون ثانویه را گرفت.
چه کسانی  باید تست قندخون بدهند؟

معاون فنــی مرکز مدیریت بیماری هــای غیرواگیر وزارت بهداشــت درباره 
بررسی قندخون افراد،   توضیح داد: در این زمینه از تمام افراد 1۸ تا ۴0 سوالاتی 
می پرســیم و اگر مسجل شود که ممکن است در خطر دیابت باشند آن وقت از 
آنها تست قندخون گرفته می شود. البته در گروه سنی بالاتر از ۴0 سال این تست 

بــرای تمام افرادی که مراجعه کنند فارغ از اینکه عامل خطر دارند یا خیر، انجام 
می شود.او درخصوص ارسال پیام کوتاه به افراد گروه هدف »پویش ملی غربالگری 
پرفشــاری خون و دیابت«، بیان کرد: با مشــارکت مرکز مدیریت آمار و فناوری 
اطلاعات وزارت بهداشــت و دو اوپراتور تلفن همراه فرصتی فراهم شده است که 
برای افراد بالای 1۸ سال یک پیامک حاوی لینک خوداظهاری از یک سرشماره 
مشــخص ارسال شــود و فرد بتواند با ورود به لینک به سوالات پاسخ دهد و اگر 
از میزان فشــارخون و قندخون خود مطلع است آنها را وارد کند تا درصورت نیاز 
ســامانه او را با محتوای آموزشی متناســب با شرایط آنها راهنمایی کند.مهدوی 
ادامه داد: بر همین اساس هم اگر مشخص شود فردی طبق خوداظهاری در خطر 
پرفشاری خون و یا دیابت است از او درخواست می شود که به یک پایگاه سلامت 
و یا خانه بهداشــت در نزدیکی محل سکونت خود مراجعه کند تا تحت پیگیری 

قرار گیرد و بیماری اش کنترل شود.
وی افــزود: اکنون که 10 روز از آغاز اجرای این پویش می گذرد هنوز پیامکی 
ارسال نشده است و طی روزهای آینده این کار انجام می شود. به دلیل تعداد بالای 
جمعیت قرار است این کار به شکل طبقه بندی شده انجام شود.گفتنی است؛ طبق 
اعلام قبلی مسوولان وزارت بهداشت، غربالگری دیابت و فشارخون گروه هدف از 

۲0 آبان ماه شروع شده و تا 15 دی ماه ادامه دارد.

فرمانده انتظامی کل کشور گفت: ۳00 نفر از کشته های 
حوادث رانندگی ناشــی از تردد خودروهای شوتی است.به 
گزارش خبرنگار مهر، ســردار احمدرضا رادان، در قرارگاه 
تصادفات پلیس راهور بیان کرد: متأسفانه در سال نزدیک 
به ۳00 نفر از کشــته های حوادث رانندگی ناشی از تردد 
خودروهای شــوتی اســت. وی افزود: بیــش از ۳0 تا ۴0 
هزار خودروی شــوتی در جاده های کشور مقررات را زیرپا 
می گذارند که این خودروها جان ۳00 انسان را می گیرند.

فرمانــده کل انتظامی بیان کرد: البته میزان مصدومان دو 
برابر کشــته ها اســت و ضرر این خودروهای شوتی فقط 
گرفتن جان ها نیســت. رادان با بیان اینکــه در چند روز 

گذشــته تخلف و سرعت یک خودروی شوتی باعث شد 5 
نفر از اعضای یک خانواده دچار حادثه شــوند و جان خود 
را از دست بدهند، تصریح کرد: در نامه هایی که به شورای 
عالی امنیت نوشتم درخواست کردم که خودروهای شوتی 

هنگامی که توقیف می شوند حداقل ۶ ماه توقیف شوند.
وی ادامه داد: همچنین در این نامه خواســتار شدم تا 
تغییراتی که در خودروهای شــوتی انجام شده است مانند 

شاسی کشــی و…، برطرف شــود.فرمانده کل انتظامی 
گفت: متأســفانه ۸0 درصد تصادفات مربوط به سه تخلف 
می شود؛ سرعت غیرمجاز، ســبقت غیرمجاز و عدم توجه 
به جلو این ســه تخلف هســتند. وی با اشــاره به ناکافی 
بودن برخی جرایم رانندگــی، افزود: مبلغ جرایم تخلفات 
رانندگی بازدارنده نیســت و باید افزایش پیدا کنند. رادان 
گفت: افزایش جرایــم رانندگی ربطی به تورم ندارد و فرد 

می تواند اصلًا تخلف نکند که بخواهد یک جریمه سنگین 
را پرداخت کند. فرمانده کل انتظامی افزود: توانســتیم از 
۲۸ هزار کشته به 1۷ هزار کشــته در تصادفات رانندگی 
برسیم، اگر پلیس برای کاهش تعداد جانباختگان تصادفات 
برنامه ای نداشت این عدد 1۷ هزار کشته در واقع ۴1 هزار 
کشته می شد. وی خاطرنشان کرد: در دنیا برای یک تخلف 
ســاده چندین برابر عدد و رقم تخلف در ایران جریمه در 
نظر گرفته شده است اما در کشور ما مبلغ جرایم رانندگی 
پایین است و تلاشــی هم برای افزایش آن نداریم.ماشین 
شــوتی به خودرویی گفته می شــود که کالا یا انسان را به 

صورت قاچاقی جابجا می کند.

مصوبات ستاد مدیریت بارش تشریح شد

شناسایی ۸۰۰ نقطه آبگیر وگره ترافیکی پایتخت

معاون فنی مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت تشریح کرد

چگونگی غربالگری دیابت و پرفشاری خون در کلانشهرها

فرمانده انتظامی کل کشور:

خودروهای شوتی باعث مرگ ۳۰۰ هموطن شده اند

گزارش

خروج صندوق های بازنشستگی از بحران ورشکستگی؛ موضوعی که از طرح 
آن سال ها می گذرد تا اینکه نمایندگان مجلس چندی پیش با مصوبه »افزایش 
ســن بازنشســتگی« موافقت کردند؛ هرچند اجرای این مصوبه مستلزم نظر 
مثبت شورای نگهبان است اما نائب رئیس کانون پیشکسوتان جامعه کارگری 
معتقد است اصلاحات پارامتریکِ مدنظر دولت باید با حضور شرکای اجتماعی، 
براساس محاســبات بیمه ای و بررسی آثار آن در بازارکار صورت گیرد تا بتوان 
این اصلاحات را اعمال کرد.به گزارش ایسنا، چند روز گذشته نمایندگان مجلس 
در بررســی لایحه برنامه هفتم، بند الحاقی بند خ ماده ۲۹ لایحه را به تصویب 
رساندند و ســن بازنشســتگی را برای گروه های مختلف افزایش دادند که در 

صورت تایید شورای نگهبان، قابلیت اجرایی پیدا می کند.
بر اســاس بند الحاقی بند خ مــاده ۲۹ لایحه؛ به منظــور کاهش ناترازی 
صندوق های بازنشســتگی و تقویت توان صندوق هــا در انجام تکالیف محوله: 
بیمه پردازانی که ۲۸ تا ۳0 سال سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنها برای 
بازنشستگی اضافه نمی شــود. بیمه پردازانی که ۲5 تا ۲۸ سال سابقه خدمت 
دارند به ســنوات اشــتغال آنان به ازای هر ســال تا زمان بازنشستگی دو ماه، 
بیمه پردازانی که ۲0 تا ۲5 ســال ســابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان 
به ازای هر ســال تا زمان بازنشستگی سه ماه، بیمه پردازانی که مطابق قوانین 
10 تا ۲0 ســال سابقه خدمت دارند به سنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا 
زمان بازنشستگی چهار ماه و بیمه پردازانی که مطابق قوانین تا 10 سال سابقه 
خدمت دارند به ســنوات اشتغال آنان به ازای هر سال تا زمان بازنشستگی پنج 

ماه اضافه می شود.
به دنبال این مصوبه صاحب نظران و کارشناســان بیمه ای ابهاماتی را مطرح 
کردنــد و به آن ایــراد گرفتند، پس از آن، رئیس مجلس با اشــاره به ابهامات 

مطرح شده پیرامون مصوبه افزایش سن بازنشستگی تاکید کرد: خروجی مصوبه 
مجلس این اســت که حداکثر ســنوات خدمتی برای آقایان ۳5 ســال و سن 
بازنشستگی ۶۲ ســال و حداکثر سنوات خدمتی برای خانم ها ۳0 سال و سن 
بازنشستگی 55 سال است.اما به طور کلی طبق آنچه که کارشناسان می گویند 
این مصوبه قابلیت اجرایی ندارد و مغایر با قوانین سازمان تامین اجتماعی است.
علیرضا حیدری، عضو کانون بازنشستگان استان تهران و نائب رئیس کانون 
پیشکسوتان جامعه کارگری با بیان اینکه به طور رسمی 5 سال به سنوات حق 
بیمه اضافه شده است، ضمن اشاره به عدم همخوانی این مصوبه با سایر قوانین 
تامین اجتماعی افزود: در این مصوبه سن بازنشستگی برای مردان به ۶۲ و برای 
زنان به 55 سال رسیده و در اشکال مختلف، گروه های مختلف شاغل را با میزان 

سوابق مختلف بیمه ای طبقه بندی کرده است که با قوانین تناقض دارد. 
در این مصوبه بیمه شــدگانی که سوابق زیر 10 سال دارند، سالیانه 5 ماه به 
حق بیمه آنها اضافه می شــود و فرد باید تا ۴۲ سال سابقه پرداخت حق بیمه 
داشــته باشد تا از مزایای بازنشستگی استفاده کند. به طور مثال کسانی که در 
ســن ۲0 سالگی وارد حوزه کار می شوند و سال اول پرداخت حق بیمه شان فرا 
رسیده و دارای بیمه پیوسته هستند، قاعدتا با شرایطی که در این قانون طراحی 
شــده، باید تا ۶۲ ســالگی کار کنند و این درحالیست که با این مصوبه سوابق 
پرداخت حق بیمه، از مرز ۳5 سال عبور می کند حال آنکه حداکثر سابقه ای که 
ســازمان تامین اجتماعی می تواند برای فرد ایجاد کند، ۳5 سال است.حیدری 
یادآور شــد: در این مصوبه بیمه شدگان با سابقه ۲۸ سال تا ۳0 سال بیمه را از 
افزایش سن بازنشستگی معاف کرده و از آن به بعد شرایط را به صورت پلکانی 

برای بیمه شدگانی که سابقه پرداخت حق بیمه دارند، تغییر داده است. 
وی خاطرنشــان کرد: نکته حائز اهمیت این اســت که در قــرارداد تامین 

اجتماعی میان بیمه شــده با ســازمان تامین اجتماعی تعهدات متقابلی وجود 
دارد، به گونه ای که شــرایط پرداخت حق بیمه، شــرایط برخورداری از مزایای 
بازنشســتگی و شــرایط میزان پرداخت حق بیمه برای طرفین به طور آشکار و 
شفاف مطرح می شود. بنابراین تغییر در شرایط قرارداد مستلزم پذیرش طرفین 
قرارداد اســت؛ اما با مصوبه مجلس، شرایط جدیدی فراهم شده که با تعهداتی 
که از قبل با بیمه شده وجود داشــته، تفاوت دارد. این موضوع این سوال را در 
ذهن متبادر می کند که اساســا شــرایط جدید قابلیت اعمال دارد؟ وی گفت: 
البته درخصوص عقد قراردادهای جدید که شــرایطی برای آن مترتب نیست، 
سازمان بیمه گر می تواند به عنوان سازمان طرف قرارداد شرایط جدید را مطرح 
کند که این شــرایط می تواند مورد پذیرش قرار گیرد یا نگیرد؛ اما اینکه برای 
جمع کثیری از بیمه شــدگان قاعده یک طرفه ای را ترتیب دهیم که با شــرط 

عقدقرارداد منافات دارد، از نظر قانونی ابهام دارد.
به اعتقاد این عضو هیات مدیره کانون بازنشســتگان استان تهران، افزایش 
سن بازنشستگی موجب خواهد شد فرصت های شغلی موجود توسط شاغلان به 
شکل اجباری فریز و امکان جایگزینی جوانان به عنوان نیروی کار کمتر شود. از 
این رو، باتوجه به محدودیت فرصت های شغلی این احتمال وجود دارد که نرخ 
بیکاری با این مصوبه افزایش یابد.حیدری معتقد است که برای خروج از بحران 
صندوق های بازنشســتگی و در عین حال ایجاد اشتغال و به کارگیری نیروی 
جوان، باید بسته سیاســتی تدوین شود و مجموعه متغیرهای حوزه اشتغال و 
مســتمری باتوجه به ناترازی صندوق ها و قوانینی که ایجاد هزینه شده، با هم 

دیده شود.
در همین راستا او پیشنهاد کرد که مجموعه قوانین یا اصلاحات پارامتریکِ 
مدنظر دولت، در یک گروه کارشناسی و با حضور شرکای اجتماعی و کارشناسان 
ذیربط براساس اصل محاسبات بیمه ای و آثار آن در بازارکار بررسی و در مجلس 
به صورت دائمی مطرح شود تا بتوان با فرصت کافی این اصلاحات را اعمال کرد.

آیا »افزایش سن بازنشستگی« با قوانین تامین  اجتماعی همخوانی دارد؟



پنجشنبه  2  آذر   1402- 9 جمادی الاولی  1445 - 23 نوامبر 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  6138  6  ورزشی

عنایتی سرمربی جدید پیکان شد
از  پیکان پس  مســئولان 
موجود،  گزینه های  بررســی 
عنایتی  رضــا  حضــور  روی 
سرمربی سابق تیم ملی امید 
به عنــوان ســرمربی جدید 
پیکان به جمع بندی رسیدند.
به گزارش ایســنا، باشگاه 
پیکان از پایان حضور رســول 
خطیبــی در این تیم خبر داد و اعلام کرد با گزینه های مختلف در حال مذاکره 

برای جانشینی برای نیمکت این تیم است.
مسئولان پیکان پس از بررسی گزینه ها مختلف، رضا عنایتی، سرمربی سابق 

تیم ملی امید را به عنوان سرمربی جدید این تیم انتخاب کردند.
عنایتی برای انجام مذاکرات با مدیران پیکان به تهران سفر کرد و با حضور در 

ساختمان باشگاه پای میز مذاکره با آنها نشست.
پیــکان روز جمعه در هفته یازدهم لیگ برتر به میدان می رود و برای فاصله 

گرفتن از انتهای جدول رده بندی این مسابقات تلاش می کند.

 کنایه مسی به برزیلی ها: جای کتک زدن بازی کنید
ســتاره فوتبال آرژانتین و 
جهان نسبت به حواشی دیدار 
این تیم با برزیل واکنش نشان 

داد.
به گــزارش ایرنا، تیم ملی 
آرژانتین در یک بازی جنجالی 
و پرحاشــیه موفق شــد در 
تک گل  با  ماراکانا  ورزشــگاه 

نیکولاس اوتامندی موفق شد رقیب سنتی خود را شکست دهد.
لیونل مســی که به تازگی توپ طلایی هشتم خود را برده است در پایان این 

بازی صحبت های جالبی را عنوان کرده است.
مسی در خصوص این بازی گفت : همه دیدیم چگونه مردم را کتک زدند. این 
اتفاق قبل از فینال لیبرتادروس نیز به وقوع پیوست. بهتر است جای این کار روی 
بازی خود تمرکز داشته باشند تا به برتری برسند نه اینکه مردم را بزنند. همین 
موضوع باعث شد تا ما به رختکن برویم. این حرکت بهترین کار برای آرام کردن 

اوضاع بود. اگر این کار را نمی کردیم یک تراژدی واقعی رقم می خورد.

او در ادامــه در مورد تقابل با برزیل نیز اظهار داشــت: بردن برزیل در خاک 
خودش واقعا عالی اســت. این یک بازی معمولی نیســت این بازی مانند جنگ 
بود. این تیم همچنان ســعی می کند که دســتاوردهای تاریخی اش را در زمین 

ادامه دهد.
ســتاره تیم ملی آرژانتین در پایان عنوان داشت: این یک سال اخیر برای من 
کاملا رویایی پیش رفت و همه چیز عالی بود. من برای ســال ۲۰۲۴ به بهترین 

شکل آماده خواهم شد.

واکنش سردار به کاپیتانی در تیم ملی فوتبال  
تیم  مهاجم  آزمون  سردار 
فوتبــال رم واکنش جالبی به 
بســتن بازوبند کاپیتانی تیم 

ملی ایران داشت.
به گــزارش ایرنــا، دیدار 
تیم هــای ملی ازبکســتان و 
ایران در چارچوب رقابت های 
مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ با 

تساوی ۲ بر ۲ دو تیم به پایان رسید.
ســردار آزمون مهاجم تیم ملی فوتبال کشورمان در غیاب احسان حاج صفی 
و علیرضــا جهانبخش به عنوان کاپیتان تیم ملی در ترکیب اصلی قرار گرفت و 

بازوبند را بر بازو بست.
حالا مهاجم تیم فوتبال رم واکنش جالبی به این موضوع داشــت و با انتشار 
پســتی در صفحه مجازی خود نوشت: وقتی فوتبال را به صورت حرفه ای شروع 
کردم، چند آرزوی بزرگ داشتم. اولین و مهمترینش، پوشیدن پیراهن پرافتخار 
تیم ملی بود که خدا را شــکر ســال ها بعد نصیبم شد. حضور در جام جهانی و 
جام ملت های آســیا اهداف بعدی ام بود که این اتفاقات هم برایم رخ داد. مقابل 

ازبکستان اما بازوبند ارزشمند کاپیتانی تیم ملی را بر بازو بستم.
افتخاری دیگر برای من که از لحظه لحظه ی حضورم در تیم ملی لذت می برم. 
می دانســتم این بازوبند پیشتر بر بازوی چه بزرگانی بسته شده و چه خوشحالم 
که این اتفاق را هم در تاشــکند تجربه کردم. کاپیتانی جزو اهداف من نبود اما 
نمی توانم بگویم که هرگز آرزوی بســتن بازوبند را نداشتم. این بازوبند با اینکه 

مسئولیت مرا سنگین تر کرد. 

طارمی تا پایان قراردادش در پورتو خواهد ماند
رئیــس باشــگاه پورتو در 
واکنش به اخبار ضد و نقیضی 
که در مــورد جدایی مهاجم 
ایرانی این باشگاه مطرح شده 
است، اعلام کرد مهدی طارمی 
تا پایان مدت قــراردادش در 

پورتو خواهد ماند.
به گزارش  مهــر، مهدی 
طارمی ملی پوش ایرانی تیم فوتبال پورتــو پایان فصل جاری قراردادش با این 
تیم پرتغالی به پایان می رسد و اخبار زیادی مبنی بر جدایی او در نقل و انتقالات 

زمستانی و پیش از پایان قراردادش با پورتو منتشر شده است.
تیم های اینتر و آث میلان از جمله مشــتری های جدی او در فصل زمستان 
هستند. »پینتو دلاکاستا« رئیس باشگاه پورتو در خصوص تمدید قرارداد با مهدی 
طارمی به یک رسانه پرتغالی گفته است: طارمی پیشنهادهای زیادی داشته که 
هنوز قبول نکرده است اما مبلغ دستمزد آنها تا ۱۰ میلیون یورو در سال می رسد.

وی تاکید کرد: در خصوص او باید واقع بین باشیم. برای تمدید قرارداد با پورتو 
باید ســالانه ۱۰ میلیون به او پرداخت کنیم و ۱۰ میلیون هم به عنوان مالیات 
پرداخت شــود. اما هیچ یک از این پیشنهاداتی که از سوی دیگر باشگاه ها برای 

انتقال او در زمستان مطرح شده است به واقعیت نزدیک نیست.
رئیس باشگاه پورتو در پایان گفت: با این شرایط مهدی طارمی تا پایان مدت 

قراردادش در پورتو خواهد ماند و در نیم فصل فسخ نخواهد کرد.

محرومیت 3 باشگاه لیگ یک از حضور در جام حذفی
در مراســم قرعه کشــی 
حذفی)  جــام  دوم  مرحلــه 
یادواره آزادســازی خرمشهر( 
محرومیــت 3 باشــگاه لیگ  

دسته اولی اعلام شد.
به گزارش فارس، مراســم 
قرعه کشــی مرحله دوم جام 
حذفی با حضور امیرحســین 
روشنک مسئول جام حذفی، امیرحسین فراهانی مسئول لیگ یک، یعقوب پیری 
مســئول لیگ دســته دوم، بهنام محمودزاده از مسئولین فوتبال پایه به صورت 
وبینار برگزار شد. در این مرحله ۱۲ تیم صعود کرده به همراه ۱۴ تیم لیگ دسته 
دوم حضور دارند که با توجه به لزوم صعود ۱7 تیم از این مرحله، 8 تیم با قرعه 

استراحت روبه رو شدند.
تیم های نیکا پارس چالــوس، ابوذر کنگان، تارا فولاد چرمیهن، اورین خوی، 
ســپنا تربت حیدریه، چوکا تالش، کیا شاهرود و نود ارومیه در مرحله دوم جام 
حذفی اســتراحت دارند. امیرحسین روشنک مســئول جام حذفی اعلام کرد: 
مسابقات مرحله دوم ۱۴ و ۱5 آذر ماه برگزار خواهد شد و مسابقات مرحله سوم 
جام حذفی با حضور ۱5 تیم لیگ دسته اول، ۱7 تیم صعود کرده از این مرحله 
و دراوایل دی ماه برگزار می شود. ضمن اینکه تیم های خیبر خرم آباد، داماشیان 
گیلان و شهرداری آستارا از حضور در این فصل مسابقات جام حذفی باشگا ه های 
کشور محروم هســتند. تیم های لیگ دسته اول برگزار می شود و تیم های لیگ 

برتری در مرحله چهارم وارد مسابقات جام حذفی خواهند شد.

اخبار کوتاه
کارشــناس داوری فوتبال ایران با اشــاره به 
وضعیت نامناسب قضاوت هایی که در لیگ برتر 
صورت می گیرد و نداشتن سیستم ویدئویی، 
گفــت: بی  توجهی کمیته داوران به آیین نامه 
فیفا عامل مشکلات است. علیرضا یزدانی در 
گفت وگو با  مهر، در خصوص سیستم کمک 
داور ویدئویی )VAR( که در مسابقات لیگ 
قهرمانان آسیا توسط فدراسیون فوتبال به کار 
گرفته می شود اما در لیگ برتر خودمان هنوز 
نمی توانیم از این ظرفیت استفاده کنیم اظهار 
داشت: استفاده از سیستم کمک داور ویدئویی 
در لیگ قهرمانان آسیا و لیگ دو مقوله جدا از 
هم است. در مسابقات لیگ قهرمانان آسیا این 
AFC اســت که تمام امکانات لازم برای این 
سیســتم را به کشورهایی که نیاز دارند اجاره 
می دهد تا بتوانند برخی از مشــکلات را حل 
کنند کــه در بازی هایی کــه در ایران برگزار 
شد دیدید خود AFC بر این موضوع نظارت 

داشت.
زیرساخت آموزشی نداریم

وی افزود: موضوع اســتفاده از سیستم کمک 
داور ویدئویی در ایران دارای دو جنبه اســت. 
یکی آنکه بــا توجه به تحریم ها و قوانینی که 
وجود دارد نمی توانیم با هر کشوری کار کنیم. 
خرید سیستم از شرکت های دیگر و وارد کردن 
آن هم با توجه شرایط اقتصادی که امروز در 
کشور حاکم است هزینه زیادی را می خواهد. 
از همه مهم تر گرفتن مجوز فیفا از شرکت ها 
دارای لایســنس است. جنبه بعدی که وجود 
دارد مسئله زیر ساخت های آموزش داوری در 
کشور است، چرا که همین داورانی که در لیگ 
برتر حضور دارند باید پشــت سیستم کمک 
داور ویدئویی بنشینند و تصمیم گیری کنند. 
حضور کمک داور ویدئویی در فوتبال ما تنها 

3۰ درصد به داوران کمک می کند.
مدیریت داوری تغییر نکند سیر نزولی 

ادامه دارد
کارشناس داوری کشــورمان در ادامه گفت: 
داوران کشــورمان به دلیل جوانی تجربه لازم 
بــرای قضاوت را ندارنــد. VAR در خیلی از 
صحنه هایی که این فصل لیگ وجود داشــت 
می توانســت به داوران ما کمک کند اما باید 
قبول کنیم که تجربه داوران ما به آن اندازه ای 
که لازم است، نیست. در صحنه های حساسی 
که در فوتبال اروپا از این سیســتم اســتفاده 
می شــود به تجربه بالایی برای تصمیم گیری 
نیــاز دارد. اگــر می خواهیــم داوری فوتبال 

کشــورمان تغییــر رویه بدهــد و رو به جلو 
حرکت کند باید زیر ساخت آموزشی، اجرایی 
و مدیریتی کشورمان اصلاح شود وگرنه داوری 
به همین منوالی که ســیر نزولی دارد پیش 

خواهد رفت.
کمیته داوران فدراسیون توجهی به آئین 

نامه فیفا ندارد
یزدانی با اشاره به توجه نکردن کمیته داوران 
فدراســیون فوتبال به آئین نامه کمیته فنی 

فیفــا در خصوص وضعیت جســمانی داوران 
کشــورمان گفت: در آئیــن نامه کمیته فنی 
فیفا آمده است که برای شروع یک لیگ پویا 
در بخش داوران باید به 3 عامل توجه شــود 
آمادگی جســمانی، کنترل سلامت و بررسی 
وضعیت دوران نســبت به دوره قبل و مسائل 

آموزشی است. 
متأسفانه کمیته داوران کشور به این آئین نامه 
فیفــا توجهی ندارد. اگر کمیته داوران کنترل 

سلامت و جسمانی داوران لیگ را جدی بگیرد 
مطمئن باشید شرایط بهتری را شاهد خواهیم 

بود.
داوری را در ایران تأیید کردند که در 

تست مسابقات کافا رد شد
وی در ادامــه افزود: چطور می شــود تســت 
آمادگی جســمانی یــک داور برای حضور در 
لیگ ایران تأیید می شود و ۴ هفته بعد از آنکه 
برای مســابقات کافا تست می دهد مسئولان 

AFC او را رد می کنند؟ در ادامه باز هم بعد 
از بازگشت به کشور در تست های بین المللی 
رد می شــود این موضوع کمیته داوران را زیر 
ســوال می برد و کار آنها را بی ارزش می کند. 
فیفا چطــور داوران خود را زیر نظر می گیرد؟ 
یک مربــی را انتخاب می کنــد که آن مربی 
تعــدادی از دواران را زیر نظر می گیرند تا آنها 
دچار مشــکل نشــوند، موضوعی که اصلًا در 

ایران به آن توجه نمی شود.

مدیریت داوری باید تغییر کند

موانع و مشکلات VAR در فوتبال ایران

تیم ملــی فوتبال ایران که خود را بــرای حضور در جام 
ملت های آسیا آماده می کند، برابر یکی از حریفان درجه 
دوم فوتبال آســیا نمایشــی ناامیدکننده داشت و آماری 

ضعیف را از خود به جای گذاشت.
به گزارش  مهر، تیم های ملی فوتبال ایران و ازبکستان در 
هفته دوم مقدماتی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ در تاشکند 
به مصاف هم رفتند که این بازی در حالی با نتیجه تساوی 
به پایان رســید که ملی پوشان کشورمان در نیمه اول با 
گل هــای رامین رضائیان و مهــدی طارمی دو بر صفر از 
حریــف خود پیش افتادند اما در نیمه دوم ورق به ســود 
ازبکی ها برگشت و آنها با ارائه نمایش بهتر نسبت به ایران 
بازی را به تساوی کشیدند تا امیر قلعه نویی در نخستین 
بازی رسمی و مهمی که هدایت تیم ملی را عهده دار بود 

در کسب پیروزی ناکام بماند.
ملی پوشــان کشورمان باوجود نمایش خوبی که در نیمه 
اول این بازی از خود به نمایش گذاشتند اما در پایان بازی 

آماری فاجعه ای را مقابل ازبکستان به ثبت رساندند. امید 
به گلزنی برای ایران در این بازی زیر عدد یک بود و طبق 
اعلام سایت های آماری شاگردان قلعه نویی 53/   ۰ شانس 
گلزنی در جریان این بازی داشــتند. در آن سوی میدان 

بازیکنان ازبکستان آمار 38/   ۱ را به ثبت رساندند.
تیم ملی ایران از بازیکنان خوبی در خط حمله خود بهره 
می برد که شاخص ترین آنها سردار آزمون و مهدی طارمی 
هستند. ملی پوشان کشــورمان در طول ۹۰ دقیقه بازی 
تنها 5 بار اقدام به شــوت زنی به سمت دروازه ازبکستان 
کردند که فقط دو شــوت آنها در چارچوب بود؛ در مقابل 
شاگردان »کاتانچ« ۱۶ بار به سمت دروازه علیرضا بیرانوند 
شــوت زدند که ۶ شوت آنها در چارچوب بود و دو گل به 
همراه داشت. تنها نکته مثبت از این حیث را می توان به دو 
شــوت در چارچوب ایران اشاره کرد که هر دو آنها تبدیل 

به گل شدند.
قلعه نویی با تعویض هایی که در نیمه دوم انجام داد تنها 

توانست آمار درصد مالکیت بیشتر توپ را برای ایران حفظ 
کنــد و در پایان این بازی تیم ملی کشــورمان 5۴ و تیم 

ازبکستان ۴۶ درصد صاحب توپ و زمین بازی بودند.
با آمار ضعیفی که تیم ملی از خود در یک دیدار رســمی 

و در مقابل تیم نه چندان سطح بالای آسیا از خود نشان 
داد، شاگردان قلعه نویی به مراتب کار سخت تری در مقابل 
تیم های بزرگ آسیا از جمله ژاپن، کره جنوبی و استرالیا 

در جام ملت ها خواهند داشت.

آمار ناامیدکننده تیم ملی فوتبال ایران

حریف مهدی هاشــمی در مبارزه جنجالی لیگ کشتی 
آزاد، گفت: او وقتی من را شکســت داد رو به همشهریان 
من کرد و گفت این بود کشــتی گیرتان؟ بعد هم با دست 
حرکت زشتی رو به آن ها انجام داد که همین اتفاق باعث 

هجوم تماشاگران شد.
محمد علی تبار در گفتگو با ایسنا، درباره رقابت جنجالی 
با مهدی هاشمی در جریان مبارزه سنگین وزن میان دو 
تیم بانک شهر و دانشگاه آزاد در بابل، اظهار کرد: من و آقا 
مهدی سال گذشته در انتخابی جام تختی کشتی گرفتیم 
که من برنده مبارزه شــدم اما پس از آن به علت یکسری 

دخالت ها، من را بازنده اعلام کردند.
وی افزود: بعد از آن در کشتی محلی با هم مبارزه کردیم 
که مــن در ۱5 یا ۲۰ ثانیه او را زمیــن زدم. بعد از این 
شکست او هر جا که نشست به همه گفت علی تبار به من 
گفته بود در محل ما و جلوی همشهریان و بچه محل هایم 
من را زمین نزن در حالیکه به جان مادرم من اصلا چنین 
حرفی بــه او نزده بودم. این موضوع هم گذشــت و او از 
هر فرصتــی برای کری خوانی اســتفاده می کرد تا اینکه 
چند روز پیش در جریــان رقابت های قهرمانی مازندران 
برای حضور در مسابقات کشوری، در حالیکه همه کشتی 

گیران خوب در گروه من قرار داشتند و در گروه هاشمی 
کشــتی گیر شــاخصی نبود، من با شکست همه آن ها به 

فینال رسیدم و او هم فینالیست شد.
کشتی گیر سنگین وزن تیم دانشگاه آزاد بابل، خاطرنشان 
کرد: در شرایطی که من خیلی سر حال و آماده بودم و او 
هم از این موضوع خبر داشــت در مبارزه فینال حاضر به 

کشتی گرفتن نشد و من برنده مبارزه فینال شدم.
علی تبار با اشــاره به درگیری ایجاد شده از سوی مهدی 
هاشمی که باعث شد روز گذشته درگیری های زیادی در 
ســالن کشتی بابل ایجاد شــود، گفت: دیروز نمی دانم او 
دلش از کجــا پر بود. وقتی که در ثانیه های پایانی من را 
خاک کرد و 5 بر صفر به پیروزی رسید رو به تماشاگران 
بابلی کرد و با نشــان دادن من بــه آن ها گفت« این بود 
کشــتی گیرتان؟« بعد از آن هم حرکت زشتی با دست 
به سمت تماشاگران انجام داد که همین اتفاق باعث شد 
تماشــاگران عصبانی به روی تشک بیایند و درگیری در 
سالن بالا بگیرد. او حرف هایی زد که یکی از مربیان جلوی 

دهان او را گرفت.
وی ادامــه داد: من دلیل این رفتارهــای او را نمی دانم. 
کشــتی جای این کارها و بی اخلاقی ها نیست. او قبل از 
مبارزه و زمانیکه اعضای هر دو تیم برای مراســم معرفی 
روی تشــک آمده بودند، زمانیکه سرود پخش می شد از 
صف تیمش بیرون آمد و شــروع به راه رفتن کرد که این 

کار او بی احترامی بود. 
مــن حتی پس از این اتفاق پیــش او رفتم و به او گفتم 
من وقتی ۲ مرتبه تو را شکســت دادم آیا به هواداران و 
همشهریان تو بی احترامی کردم؟ اما او گفت من چند بار 
تو را بــردم که من هم گفتم تو دو بار من را بردی و من 

هم دو مرتبه تو را شکست دادم.

دروازه بان تیم فوتبال نوجوانان ایران که به همراه این تیم 
تا مرحله یک هشتم نهایی جام جهانی حضور داشت، پس 
از درخشش در این بازی ها سه پیشنهاد از تیم های خارجی 

دریافت کرده است.
بــه گزارش  مهر، تیم فوتبال نوجوانان ایران که در مرحله 
مقدماتی رقابت های جام جهانی موفق به شکست برزیل و 
کالدونیا شــد و به عنوان تیم سوم راهی مرحله بعد شد، با 
شکســت برابر مراکش در یک هشتم نهایی موفق نشد به 

مرحله بعد صعود کند.
آرشــا شکوری دروازه بان تیم فوتبال هوادار تهران که مرد 
شماره یک نوجوانان در جام جهانی بود، هر چند در ضربات 
پنالتی برابر مراکش نتوانســت ضربه ای را مهار کند اما در 
سه دیدار برابر برزیل، انگلیس و کالدونیا نمایش قابل قبولی 

داشت تا مورد توجه چند تیم قرار بگیرد.
هادی شکوری مدافع سابق تیم ملی فوتبال ایران که سابقه 
پوشیدن پیراهن تیم های پاس و اســتقلال را در کارنامه 
دارد، پدر آرشا است. شکوری از دریافت سه پیشنهاد برای 

پسرش خبر داد.
وی در این مورد  گفت: در حالی که هنوز دیدار با مراکش 
برگزار نشده بود، ما سه پیشنهاد از تیم های خارجی برای 
آرشا داشتیم اما هنوز پاسخی به آنها نداده ایم. باید با چند 
کارشناس و کاربلد دروازه بانی در این مورد صحبت کنم و 

پس از جمع بندی تصمیم نهایی را بگیریم.
هادی شــکوری به عملکرد تیم نوجوانان در این مسابقات 
هم اشــاره کرد و گفت: به کادر فنــی و بازیکنان این تیم 
خسته نباشید می گویم که عملکرد خوبی داشتند و تلاش 

کردند نام ایران را بلندآوازه کنند.
مدافع ســابق تیم ملی ایران ادامه داد: اعتقاد دارم این تیم 
عملکرد خوبی داشــت اما دلایل زیادی وجود داشــت که 

باعث شد به مرحله بعد صعود نکند. نوجوانان ما بدشانس 
و خســته بودند و در نیمه دوم مقابل مراکش هم از لحاظ 
جســمانی کم آوردند و نتوانستند عملکرد مقابل برزیل را 

داشته باشند اما در مجموع مردم از بازی آنها لذت بردند.
وی در پاســخ به این پرسش که فکر می کنید این تیم هم 
همانند تیم امید به فراموشــی ســپرده خواهد شد گفت: 
طبیعت فوتبال ما این است که تیم های جوانان، نوجوانان و 

امید بعد از حذف به فراموش سپرده شوند.
هادی شکوری ادامه داد: نباید آنها را به حال خود رها کرد. 
آنها آینده ساز فوتبال ایران هستند. باید برنامه ریزی بلند 
مدت برای آنها داشت تا بتوانیم از همین نفرات در سال های 
آینده برای تیم های جوانان و امید ایران استفاده کنیم و به 

طور حتم این بازیکنان آینده فوتبال ایران خواهند بود.
شــکوری در خصوص عملکرد پسرش »آرشا« گفت: آرشا 
هم مثل تمامی بازیکنان زحمت خود را کشــید اما اعتقاد 
دارم این تیم بدشــانس بود. اگر شرایط بهتری داشتند به 
طور حتم می توانستند برنده از زمین خارج شوند. بازیکنان 
از دقیقه ۶۰ بــه بعد از لحاظ بدنی کم آوردند اما معتقدم 
فوتبال خوبی را انجام دادند و اگر با همین کادر فنی ادامه 

دهند می توانند آینده خوبی داشته باشند.

سه پیشنهاد خارجی برای آرشا شکوریماجرای مبارزه جنجالی در لیگ کشتی 

قهرمان بازی های پاراآســیایی هانگژو در پرتاب دیســک 
گفــت: با وجود این که در جریان بازی های پاراآســیایی 
و در پرتاب وزنه قوزک پایم شکســت اما با این وضعیت 
در پرتاب دیســک طلا گرفتم. با ایــن حال هیچ کدام از 

مسوولین کمیته ملی پارالمپیک و اداره ورزش و جوانان 
استان فارس سراغی از من نگرفتند.

مهــدی اولاد در گفت وگــو با ایســنا، دربــاره دریافت 
پاداش پای ســکوی خود بعد از کســب مدال طلا و نقره 
پارادوومیدانی در بازی های پاراآسیایی هانگژو اظهار کرد: 
پاداش پای سکوی مدال طلای خود را در پرتاب دیسک 
کــه ۱۰ هزار دلار بود دریافت کردم اما در پرتاب وزنه که 
نقره گرفتم به ما اعلام کردند چون بودجه نیست پاداش 
پای سکوی مدال آوران نقره و برنز که ۴ و ۲ هزار دلار بود 
بعد از تخصیص بودجه به حساب مدال آوران واریز خواهد 
شد. کسانی که در بازی های پاراآسیایی موفق به کسب ۲ 
مدال طلا شدند تنها پاداش پای سکوی یک مدال طلای 

خود را دریافت کردند.
وی گفــت: نه تنها مدال آوران بلکه به مربیان نیز پاداش 
پای سکو داده نشد و کمیته ملی پارالمپیک اعلام کرده که 

در صورت تامین بودجه از ســوی سازمان برنامه و بودجه 
پاداش ها به حساب مدال آوران و مربیان واریز خواهد شد، 
هر چند شــنیدم که کمیته ملی پارالمپیک اعلام کرده 

ظرف دو هفته آینده پاداش ها واریز می شود.
اولاد با بیان این که با پای شکسته در بازی های پاراآسیایی 
هانگژو در پرتاب دیســک طلا گرفتم، افــزود: درجریان 
بازی های پاراآســیایی هانگژو در پرتاب وزنه قوزک پایم 
پیچ خورد و شکســت که در اثــر این حادثه نقره گرفتم. 
در پرتاب دیسک با وجود این شکستگی، طلا گرفتم. برای 
من جای تعجب داشــت از زمانی که از هانگژو برگشتم تا 
به امروز با وجود این که پایم را آتل بســته بودم، کسی از 
کمیته ملی پارالمپیک و اداره کل ورزش و جوانان استان 
فارس تماسی با من نداشــتند تا در جریان وضعیت من 

قرار بگیرند.
وی درباره وضعیت آســیب دیدگی خــود گفت: در حال 

انجام فیزیوتراپی و پی آرپی هستم تا استخوان قوزک پایم 
که دچار شکستگی شده جوش بخورد و دیگر نیاز به عمل 
جراحی نداشته باشم. البته الان وضعیت پایم خوب است.

قهرمان بازی های پاراآسیایی هانگژو در پایان در پاسخ به 
این پرســش که آیا طلبی که از اداره کل ورزش و جوانان 
اســتان فارس برای پاداش پارالمپیک توکیو داشــتید را 
دریافت کردید یا خیر؟ تصریح کرد: متاسفانه با وجود این 
که بارها از اداره کل ورزش و جوانان استان فارس شکایت 
کردم تا پاداش مدال آوری که قول داده بودند را دریافت 
کنــم هنوز طلب خود را که چیــزی حدود 3۰۰ میلیون 
تومان است دریافت نکرده ام. حتی در این خصوص نامه ای 
به نهاد ریاســت جمهوری نوشــتم و آنها قبل از اعزام به 
هانگژو به من قول دادند کــه تو مدالت را بگیر ما پیگیر 
خواهیم بود تا طلبت را دریافت کنی. امیدوارم به حقی که 

3 سال دنبالش هستم دست پیدا کنم.

قهرمانی در بازی های پاراآسیایی با پای شکسته
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مدیرکل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی در 
بیانیه خود در نشست شورای حکام اعلام کرد 
که انباشــت اورانیوم غنی شده ایران همچنان 
ادامــه دارد و لغو انتصاب بازرســان آژانس در 
ایــران خلاف روحیه همکاری توافق شــده در 
بیانیه مشــترک تهران و آژانــس در ماه های 
اخیر اســت. »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس  
بین المللی انرژی اتمی روز گذشــته در بخشی 
از بیانیه آغازین خود در جلســه شورای حکام 
آژانس درباره نظارت و راســتی آزمایی در ایران 
گفت: انباشت اورانیوم غنی شده توسط ایران تا 
۵ درصد، تا ۲۰ درصد و تا ۶۰ درصد، اورانیوم 
با خلوص بــالا، همگی از زمــان دیدارمان در 
سپتامبر افزایش یافته است و افزایش انباشت 
اورانیوم غنی شده ۶۰ درصدی با همان سرعتی 
که در جلســه پیشین شــورای حکام گزارش 
کرده بودم، انجام می شــود. گروســی در ادامه 
گفت: متاسفانه هیچ پیشرفتی در زمینه اجرای 
بیانیه مشترک امضاشده با تهران در ۴ مارس 
انجام نشده اســت. مدیرکل آژانس اشاره کرد: 
ایــران همچنین هنوز توضیحــات موثق فنی 
درباره وجود ذرات اورانیوم با منشاء انسانی در 
ورامیــن و تورقوزآباد را ارائه نکرده و به آژانس 
اطلاعــات لازم را درباره محل )محل های( مواد 
هسته ای یا تجهیزات آلوده نداده است.  افزون 
بر این، هنوز مسئله ناهم خوانی در ارزیابی توازن 
مواد هسته ای را در تاسیسات فرآوری اورانیوم 
اصفهان و اجرای کد اصلاحی ۳.۱ را که یک از 

وظایف قانونی آن است را برطرف نکرده است.
گروسی ادامه داد: مســائل پادمانی باقی مانده 
ناشــی از تعهدات ایران نسبت به توافق جامع 
پادمانی اســت و باید حل شــوند تا آژانس در 
موقعیتی قرار بگیرد که بتواند اطمینان بدهد 
برنامه هســته ای ایران، صرفا، صلح آمیز است.

او بیــان کرد: افزون بر این، مــن، جدا، درباره 
اجرای بیانیه مشــترک ۴ مارس ۲۰۲۳ نگرانم 
که با وقفه روبه رو شــده است. مسیر پیشرفت 
باید شــامل اجرای صادقانه و توام با همکاری 
تعهداتی باشــد که بر ســر آن توافق کرده ایم.

گروســی درباره لغو انتصاب بازرسان آژانس در 
ایران که در پاســخ به اقدامات سیاســی غرب 
علیــه ایران انجام شــد، گفــت: من همچنان 
برکناری  یک بــاره چندین بازرس خبره آژانس 
از ســوی ایران را محکوم می کنم. موضع ایران 
بی سابقه و مغایر با همکاری لازم و مورد انتظار 
برای تسهیل اجرای موثر تعهدات پادمانی آن و 
روحیه همکاری توافق شده در بیانیه مشترک 

۴ مارس است.
تاثیر حذف بازرسان در ایران 
بر کیفیت فعالیت های آژانس

مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی خاطر 
نشــان کرد، لغو مجــوز فعالیت تعــدادی از 
بازرسان آژانس در ایران تاثیر منفی بر کیفیت 
انجام وظایــف این نهاد بین المللــی در ایران 
داشته است. به گزارش ایسنا، رافائل گروسی، 
مدیرکل آژانــس بین المللی انرژی اتمی امروز 

)چهارشنبه( در یک کنفرانس خبری در پاسخ 
به سوالی درباره تصمیم اخیر تهران برای عدم 
تمدید مجوز فعالیت چند تن از بازرسان آژانس 
در ایــران و تاثیر آن بــر فعالیت های دیده بان 
هسته ای سازمان ملل گفت: حذف نام بازرسان 
باتجربه آژانس بین المللی انرژی اتمی یک ضربه 
بسیار جدی به توانایی ما برای انجام وظایفمان 
به بهترین سطح ممکن است. وی افزود: به طور 
قطع ما به انجام وظایــف خود ادامه می دهیم 
اما آنها بازرســان باتجربه مــا، به ویژه در حوزه 
غنی سازی را هدف قرار داده اند. اینکه بازرسان 
ما بتوانند به این سطح از تجربه، مهارت و دانش 
برای انجام وظایف خود دست پیدا کنند زمان 
زیادی لازم دارد. گروسی در ادامه تاکید کرد که 
اگرچه آژانس به کار خود ادامه می دهد اما حذف 
این بازرسان تاثیر منفی بر روند فعالیت های آنها 
در ایران به بهترین شــکل ممکن داشته است.
مدیرکل آژانس اتمی همچنین ابراز امیدواری 
کرد که بتواند این تصمیم را تغییر دهد و برای 

آن تلاش خواهد کرد.
جمهوری اســلامی ایران به تازگی چند تن از 
بازرسان تبعه سه کشــور اروپایی را که به طور 
مرتب رفتار سیاســی تند علیــه ایران دارند از 
فهرست بازرسان آژانس بین المللی انرژی اتمی 
در ایران حذف کرده و مجوز ادامه فعالیت آنها را 
تمدید نکرده است که این امر با واکنش آژانس 
مواجه شد. پیش از این، محمد اسلامی، رئیس 
سازمان انرژی اتمی ایران درباره شایعات مربوط 

به اخراج بازرسان هسته ای آژانس خاطر نشان 
کرد: کسی اخراج نشــده است.  بازرسان تبعه 
سه کشور اروپایی که مرتب رفتار سیاسی تند 
علیه جمهوری اسلامی دارند را از لیست حذف 
کردیم. اصلًا ســه یا چهار نفر از آنان چندین 
سال است به ایران نیامده اند. آژانس انرژی اتمی 
۱۲۷ بازرس تأییدشده در ایران دارد و این چند 
نفر، عددی نسبت به کل بازرسانی که در ایران 
دارد، نیســت. وی افزود: این رفتار سیاســی و 
عملیات روانی اســت که انجام می دهند. فشار 
آنان این اســت که ایران یک طرفه همه مفاد 
برجــام را اجرا کند و آنان هیچ گونه از تعهدات 
خود را انجام ندهند. اسلامی همچنین تصریح 
کرد: فعالیت ما طبق ضوابط آژانس است و همه 
فعالیت های ما تحــت نظارت آژانس قرار دارد. 
هیچ بخشــی از فعالیت های ما دور از دسترس 
و اطلاع آژانس نیست. قانون اقدام راهبردی بر 
ما برای لغو تحریم ها حاکم است، هر زمان که 
تحریم ها را لغو کنند طبیعی اســت که ما هم 

تمام مفاد برجام را اجرا می کنیم.
نامه نماینده ایران به شورای
امنیت و دبیرکل سازمان ملل

همچنین بنابر این گزارش، ســفیر و نماینده 
دائم ایران در سازمان ملل در نامه ای به شورای 
امنیت و دبیرکل این سازمان ضمن رد ادعاهای 
نمایندگان سه کشــور اروپایی، اعلام کرد که 
ایــران به هیچ وجه اورانیــوم بالای ۶۰ درصد 
غنی ســازی نکرده است. امیرســعید ایروانی 

ســفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی ایران 
در ســازمان ملل نامه ای به شــورای امنیت و 
دبیرکل ســازمان ملل فرستاد. این نامه که در 
پاسخ به نامه مورخ ۱۴ نوامبر ۲۰۲۳ نمایندگان 
دائمی فرانسه، آلمان و بریتانیا در سازمان ملل 
تهیه شــده است، عنوان شده اســت: در نامه 
مزبور، نمایندگان تروئیکا اتهامات بی اساســی 
را علیــه ایران مطرح کردنــد و ادعا کردند که 
قطعنامه ۲۲۳۱ )۲۰۱۵( شورای امنیت سازمان 
ملــل متحد را نقض کــرده در حالی که نقض 
آشــکار قطعنامه توسط خودشــان را نادیده 
گرفته اند. براساس این گزارش، فرانسه، آلمان 
و انگلیس در بیانیه ای مشترک خواستار ادامه 
همکاری ایران با آژانس بین المللی انرژی اتمی 
شــدند.« ایروانی در رد این ادعاها در این نامه 
نوشــته اســت: تروئیکا در نامه مشترک خود 
عمداً اطلاعات گمراه کننده و نادرســت را در 
مورد تعهدات ایــران ذیل برجام و برنامه صلح 
آمیز هسته ای اش منتشر کرده است. تروئیکا به 
دروغ ایران را به عدم پایبندی به تعهدات برجام 
متهم کرده و تعمداً دلایل اصلی وضعیت فعلی 
برجام را نادیده گرفته است. تصمیم ایران برای 
انجام اقدامات اصلاحی کاملًا مطابق با حقوق 
ذاتی آن طبق بندهــای ۲۶ و ۳۶ برجام بوده 
و پاســخی به خروج غیرقانونی یکجانبه ایالات 
متحــده از توافق در ۸ مه ۲۰۱۸ و متعاقب آن 
عدم رعایت تعهدات توسط تروئیکا بود. هدف 
تصمیم ایران که یک سال کامل پس از خروج 
غیرقانونــی ایالات متحــده و ناتوانی اتحادیه 
اروپــا/E۳ در اجــرای تعهدات لغــو تحریم ها 
اتخاذ شــد، کاملًا واضح بود: بازگرداندن تعادل 
در تعهدات متقابــل و منافع تحت برجام. این 
امــر زمانی ضروری شــد که برجــام در قبال 
تعهدات مرتبط هســته ای ایــران در ازای لغو 
همه جانبه تحریم ها، می بایست تحریم هایی که 
به طور غیرقانونی توسط آمریکا و اتحادیه اروپا 
اعمال شــده اند را رفع کرده و همچنین موانع 
همکاری هــای بین المللی اقتصــادی، تجاری 
و مالی ایــران را برچیند. ماهیت آشــکار این 
واقعیت به هیچ وجه توجیه یا مبنای معتبری 
بــرای E۳ برای خــودداری از اجرای تعهدات 
خود فراهم نمی کند. در این نامه آمده اســت: 
جمهوری اســلامی ایران همــواره به تعهدات 
 )CSA( خود ذیل موافقتنامــه  پادمان جامع
پایبند بوده و حداکثر همکاری را داشته است تا 
آژانس بین المللی انرژی اتمی بتواند فعالیت های 
راســتی آزمایی خود را در ایران به نحو احسن 
اجرا کند. در خصوص کد اصلاحی ۳.۱ ترتیبات 
فرعی، یادآور می شــود که پذیرش اجرای کد 
اصلاحی ۳.۱ از جمله اقدامات شفاف ســازی و 
اعتمادســازی بود که در بند ۶۵ پیوست یک 

برجام منعکس شده است. 

مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در بیانیه خود از ایران انتقاد کرد

اخبار ضد و نقیض از غنی سازی 60 درصدی در ایران
گروسی در نشست خبری از عملکرد ایران در اجرای تعهدات پادمانی و اخراج بازرسان انتقاد کرد

 کاخ ســفید مدعی دریافت اطلاعاتی شــد مبنی بر این که گروه واگنر برای 
ارائه ســامانه دفاع هوایی به حزب الله یا ایران اعلام آمادگی کرده اســت.به 
گزارش اکوایران، کاخ ســفید مدعی دریافت اطلاعاتی شــد مبنی بر این که 
گروه واگنر برای ارائه سامانه دفاع هوایی به حزب الله یا ایران اعلام آمادگی 
کرده اســت.به نوشته سی ان ان، کاخ ســفید هم چنین مدعی شده که ایران 
ممکن اســت در حال بررسی ارسال موشــک های بالستیک به روسیه برای 

استفاده در جنگ این کشور علیه اوکراین باشد.
جان کربی، ســخنگوی شــورای امنیت ملی کاخ سفید، به خبرنگاران گفته 
دولت آمریکا همکاری میان روسیه و ایران را رصد می کند و در صورت لزوم 
دست به اقدام خواهد زد.او همچنین ادعا کرده که گروه واگنر در روسیه در 
حال آماده سازی برای تحویل سیستم پدافند هوایی در اختیار گروه حزب الله 
لبنــان یا ایران بود.کربی این اقدام را »همکاری دفاعی بی ســابقه« توصیف 
کرده و ادعا کرده که واگنر این کار را با »هدایت دولت روسیه« انجام می داد.

سخنگوی شورای امنیت ملی کاخ ســفید در بخش دیگری از مصاحبه روز 
سه شــنبه خود گفت اقدام حوثی های یکن در ربودن یک کشتی در دریای 
ســرخ »نقض آشکار قوانین بین المللی« اســت و ادعا کرد که ایران در این 

زمینه »همدست« حوثی ها است.

ادعاهای موشکی جدید کاخ سفید علیه تهران 
وزارت امور خارجه چین به آرژانتین درباره تلاش های این کشــور برای قطع 
روابط دیپلماتیک هشــدار داد و گفت که این کشــور معتقد است که قطع 
روابط با کشــورهای بزرگی مانند چین یا برزیل »اشتباهی جدی« است.به 
گزارش ایسنا، به نقل از شینهوا، رأی دهندگان آرژانتینی روز یکشنبه خاویر 
میلی، نامزد حزب راســت گرای افراطی و اقتصــاددان آزادی خواه را انتخاب 
کردند کــه در طول مبارزات انتخاباتی خود هشــدار داد که قصد ندارد »با 
کمونیســت ها معامله کند« )چین و همسایه برزیلی آن تحت حکومت لولا 
داســیلوا(.دیانا موندینو، مشاور اصلی خاویر میلی و اقتصاددان آرژانتینی که 
گفته می شــود بعد از به روی کار آمدن میلی به ریاست جمهوری، وزیر امور 
خارجه خواهد شــد، اعلام کرد که بوئنوس آیرس قصد ندارد به گروه بریکس 
بپیوندد که برزیل، روســیه، هند، چین، آفریقا جنوبی و برخی کشــورهای 
دیگــر را گرد هم می آورد.خانم موندینو گفــت که همکاری با دولت چین و 
برزیل متوقف خواهد شــد.مائو نینگ، ســخنگوی وزارت خارجه چین اعلام 
کرد: »هیچ کشــوری نمی تواند روابــط دیپلماتیک خــود را درحالی که به 
مشــارکت در مبادلات اقتصادی و همکاری ادامه می دهد، قطع کند، و این 
یک اشــتباه بزرگ سیاست خارجی برای آرژانتین خواهد بود که روابط خود 

را با کشورهای بزرگی مانند چین یا برزیل قطع کند.«

هشدار پکن به آرژانتین برای قطع روابط 
الحشــد الشــعبی عراق بیانیه ای را در خصوص حمــلات آمریکا به تعدادی 
از پایگاه های این ســازمان منتشــر کرد.به گزارش ایسنا، الحشد الشعبی در 
بیانیه خود تصریح کرد: در بامداد روز چهارشــنبه تعــدادی از پایگاه ها در 
معرض تجاوزهای آمریکایی قرار گرفت که در پی آن هشــت نفر به شهادت 
رســیده و چهار تن زخمی شدند.یک منبع امنیتی به خبرگزاری شفق نیوز 
گفت: بامداد چهارشــنبه پهپادی آمریکایی مقرهای الحشــد الشــعبی در 
منطقه الســعیدات در جرف الصخر )النصر( را بمباران کردند.از زمان شروع 
عملیات طوفان الاقصی توسط مقاومت فلسطین و همچنین حملات گسترده 
رژیم صهیونیســتی به غزه و کشتار مردم فلســطین، گروه های مقاومت در 
حمایت از فلســطین پایگاه های آمریکا در عراق و سوریه را بارها هدف قرار 
داده اند.در ادامه بیانیه الحشدالشــعبی آمده است: در این حملات، همچنین 
فرماندهی عملیات الجزیره در حوزه اســتحفاظی جرف النصر در شمال بابل 
هدف قــرار گرفت و این حملــه نیروهای مبارز و قهرمان مــا را در هنگام 
انجــام وظیف ملی و مقدسشــان هدف قرار داد. ما به خانواده های شــهداء 
صمیمانه تســلیت می گوییم و برای مجروحان آرزوی بهبودی هرچه سریع تر 
داریم.الحشدالشــعبی تاکید کرد: ما این حملات خصمانه را که نقض فاحش 

حاکمیت عراق است، به شدت محکوم و تقبیح می کنیم. 

واکنش الحشدالشعبی به حملات آمریکا 

زلزله سیاسی دیگری در منطقه در راه است؟

برکناری رئیس مجلس عراق 
حلبوســی در سیاســت عراق تجســم نسل 
جدیدی از رهبری سنی بود که رویکردی واقع 
گرایانه به سیاست عراق داشت. این انحراف از 
سبک تقابلی رهبران گذشته با هدف جلوگیری 
از درگیری های مکرر و پیامدهای دردناکی بود 
که دامنگیر استان های سنی نشین شده است.

به گزارش اکوایــران، دادگاه عالی عراق با لغو 
عضویت محمد الحلبوسی در شورای نمایندگان 
در ۱۴ نوامبر، ســابقه جدیدی ایجاد کرد. این 
واقعه پراهمیت- به دنبال اتهامات جعل، سوء 
اســتفاده از قدرت و نقض سوگند رسمی- به 
نقش او به عنــوان رئیس مجلس مقننه عراق 
پایان داد. این حکم بســیار قابل توجهی برای 
حلبوســی اســت که تا زمانی کــه این حکم 
پابرجاســت، نمی تواند هیچ منصب و یا پست 
دولتی داشــته باشد. همچنین پیامدهای قابل 
توجهی برای روند سیاسی شکننده عراق دارد، 
که بر روی یک تعــادل ظریف قومی-فرقه ای 
اســتوار است.به نوشــته شــورای آتلانتیک، 
برکناری حلبوسی از بالاترین مقامی که اقلیت 
سنی کشور در اختیار دارد، اتهامات قدیمی را 
مبنی بر به حاشیه راندن دومین بخش بزرگ 
از جمعیــت عراق زنده می کنــد. این اتهام هر 
بار که یک سیاســتمدار اقلیت از سمت خود 

برکنار می شــود، مطرح می شود، حتی زمانی 
که تخلف او آشــکار و بدون تردید معقول در 
دادگاه ثابت شود. ادعاها درباره به حاشیه راندن 
اغلب به این سیاســتمداران و همچنین سایر 
رهبران مخالف نظام سیاسی عراق کمک کرده 
اســت که آتش نارضایتی های قومی-فرقه ای 
را شــعله ور کنند. این به خشــونت و بی ثباتی 
منجر شــده و در نهایت محیط مناســبی را 
برای شــورش و تروریســم فراهم کرده است. 
حلبوســی در واکنش به این حکم به مخالفان 
خود با اشاره به »عده ای که در جهت بی ثبات 
کــردن ]عراق[ تلاش می کننــد« این خطر را 
یــادآوری کرد.حلبوســی در ســال ۲۰۱۴ به 
عنوان نماینده اســتان الانبار غربی به پارلمان 
راه یافــت و در ســال ۲۰۱۷ از ســمت خود 
اســتعفا داد تا به عنوان فرماندار انبار فعالیت 
کند. ســپس در انتخابات پارلمانی ۲۰۱۸ یک 
کرســی به دســت آورد و به عنوان چهارمین 
رئیس شــورای نمایندگان عراق انتخاب شد. 
در ســال ۲۰۲۲، او به اولین نماینده ای تبدیل 
شــد که دو بار برای ریاســت پارلمان انتخاب 
شد.حلبوسی در سیاســت عراق تجسم نسل 
جدیدی از رهبری سنی بود که رویکردی واقع 
گرایانه به سیاست عراق داشت. این انحراف از 

سبک تقابلی رهبران گذشته با هدف جلوگیری 
از درگیری های مکرر و پیامدهای دردناکی بود 
که دامنگیر استان های سنی نشین شده است: 
شورش ۲۰۰۳؛ حمله فاجعه بار دولت اسلامی 
عراق و شــام )داعش( در سال ۲۰۱۴؛ و جنگ 
پس از آن برای آزادسازی عراق در سال ۲۰۱۷. 
حلبوســی و بلوک سیاسی او به نام »تقدم« بر 
همکاری بین فرقه ای ملی، بازســازی محلی و 
خدمات متمرکز شدند. بحران کنونی به ماه می 
۲۰۲۲ باز می گردد، زمانی که حلبوســی یکی 
از اعضــای بلوک خود به نام لیث الدلیمی را از 
عضویت در مجلس حذف کرد و مدعی شد که 
دلیمی اســتعفای خود را از پارلمان ارائه کرده 
است. دلیمی این ادعا را رد کرد و پرونده خود را 
به دادگاه عالی عراق برد و حلبوسی را به جعل 
و سوء اســتفاده از قدرت متهم کرد. او مدعی 
شــد که حلبوسی او و سایر اعضای بلوک خود 
را مجبور کرده است که در دوره قبلی مجلس 
نامه های استعفای بدون تاریخ امضا کنند تا از 
همکاری آن ها در آینده اطمینان حاصل کند. 
دلیمی پس از اینکه اختلافاتش با حلبوسی را 
حل کرد، به ســمت خود بازگردانده شــد، اما 
حلبوســی در ژانویه برای دومین بار عضویت 
دلیمی را لغو کرد.با اســتناد به چندین تخلف 

قانونی حلبوســی، تصمیم دادگاه عالی در ۱۴ 
نوامبر، عضویت دلیمی و حلبوسی را لغو کرد. 
وی بلافاصله پس از اعــلام برکناری خود، در 
جلسه ای که ریاست آن را بر عهده داشت اظهار 
داشت: »کسانی هســتند که به دنبال متزلزل 
کردن ثبات در کشور و چندپارگی مولفه های 
سیاسی و اجتماعی آن هستند«. او حکم دادگاه 
را »عجیب« توصیف کرد. حلبوسی خطاب به 
همکاران خود و حضار عراقی تاکید کرد که او و 
حزبش »از جامعه ای آمده اند که تا سال ۲۰۱۴ 
با روند سیاســی مخالف بودند.« این مخالفت 
چند وجهی به سقوط یک سوم خاک عراق به 
دست داعش کمک کرد.حلبوسی همچنین از 
قصد خود برای استفاده از تدابیر قانون اساسی 
برای مقابله با این حکم خبر داد، که دلیل آن 
را فشار خارجی بر دادگاه دانست. حلبوسی در 
کنفرانس مطبوعاتی خود در ۱۵ نوامبر تصمیم 

دادگاه عالی را رد کرد و استدلال کرد که قانون 
اساسی عراق به دادگاه این اختیار را می دهد که 
در مورد اتهامات رئیس جمهور، نخست وزیر و 
وزرا قضــاوت کند، اما ایــن اختیار را ندارد که 
به اتهامات علیه رئیــس پارلمان و اعضای آن 
رســیدگی کند، و نه صلاحیت برکناری آن ها 
از سمتشان را دارند. حلبوسی در مورد اتهامات 
وارده بــه خود اظهــار نظری نکــرده و انجام 
تخلف را رد نکرده است.عواقب این تصمیم که 
لازم الاجرا است و قابل تجدیدنظر نیست، هنوز 
مشخص نیســت. با این حال، چیزی که اتفاق 
افتاده استعفای سه وزیری است که با حمایت 
حلبوسی کرسی های خود در کابینه را به دست 
آورده بودند: وزیر فرهنگ، گردشــگری و آثار 
باستانی، وزیر برنامه ریزی، و وزیر صنعت )وزیر 
برنامه ریزی همچنین سمت معاون نخست وزیر 

را بر عهده دارد(.

کره شمالی اعلام کرد که چندین ماهواره دیگر را در آینده 
نزدیک به فضا پرتاب می کند.به گزارش خبرگزاری مهر به 
نقل از تاس، کره شــمالی قرار است چندین ماهواره دیگر 
را در آینده نزدیک به فضا پرتاب کند.خبرگزاری مرکزی 
کره شــمالی اعلام کرد که این کشور قصد دارد در آینده 
نزدیک چندین ماهواره شناســایی دیگر را به فضا پرتاب 
کند.این گزارش پس از آن منتشر شد که کره شمالی در 
 ۱-Malligyong اوایل روز سه شنبه ماهواره جاسوسی

را در مــدار قرار داد. به گــزارش خبرگزاری مرکزی کره 
شــمالی، »پرتــاب چندین ماهواره شناســایی اضافی در 
آینده نزدیک« توانایی به دست آوردن اطلاعات در مناطق 
مجاور کره شــمالی، در درجه اول در منطقه کره جنوبی 
را بهبود می بخشــد.علاوه بر ایــن، در این گزارش آمده 

اســت که پرتاب این ماهواره شناسایی در چارچوب حق 
مشروع کره شمالی برای تقویت قابلیت های دفاع از خود 
اســت. این آژانس گزارش داد که به طور قابل توجهی به 
بهبود آمادگی رزمی نیروهای مســلح جمهوری در زمانی 
که دشــمنان کره شــمالی در منطقه »مانورهای نظامی 

خطرناکی انجام مــی دهند« کمک خواهد کرد.دو تلاش 
قبلی کره شــمالی برای پرتاب یک ماهواره شناسایی، در 
ماه مه و اوت، ناموفق بود.کره شمالی به تازگی اعلام کرده 
اســت که قصد دارد حدفاصل ۲۲ نوامبر و اول دسامبر، با 
اســتفاده از موشک بالستیک اقدام به پرتاب ماهواره کند؛ 
فومیو کیشــیدا، نخست وزیر ژاپن در واکنش به این خبر 
گفت که ســامانه های پدافند هوایی توکیو برای مقابله با 

هرگونه شرایط غیرقابل پیش بینی آمادگی دارند.

کره شمالی چندین ماهواره دیگر به فضا پرتاب می کند

حمایت چین از نقش ایران 
در سازمان های بین المللی 

»لیو جیان چائو« رئیس بخش روابط بین الملل کمیته مرکزی حزب کمونیست 
چین در دیدار با ســفیر جمهوری اســلامی ایران در پکن خاطرنشــان کرد که 
کشــورش از ایفای نقش تهران در ســازمان همکاری شانگهای و گروه بریکس 
حمایــت می کند.لیو جیان چائو رئیس بخــش روابط بین الملل کمیته مرکزی 
حزب کمونیست چین روز سه شنبه )۳۰ آبان( با محسن بختیار سفیر جمهوری 
اســلامی ایران در پکــن دیدار و گفت وگو کرد.به گزارش ایرنا، لیو با اشــاره به 
دیدار شــی جین پینگ و آیت الله ابراهیم رئیسی رؤسای جمهوری دو کشور در 
اســفند ۱۴۰۱ و حصول توافق مهم همکاری میان دو کشور، تاکیدکرد : پکن و 
تهران برای تبادل تجربیات در زمینه زمامداری، افزایش اعتماد متقابل و پیشبرد 
همکاری عملی، با یکدیگر همکاری کنند.وی افزود: چین از ایفای نقش ایران در 
سازوکار همکاری سازمان همکاری شانگهای و گروه بریکس حمایت می کند.لیو 
خاطرنشان کرد که پکن به تقویت هماهنگی و همکاری با تهران در راستای حفظ 
منافع مشترک کشورهای در حال توسعه و عدالت بین المللی تمایل دارد.بختیار 
هم نیز در این دیدار با اشاره به دستاوردهای همکاری دو کشور در ابعاد مختلف 
اظهار داشت: سفارت جمهوری اسلامی ایران در چین مایل به ایفای نقش مثبت 
در راستای تقویت همکاری های احزاب و سازمان های سیاسی بین دو کشور و نیز 
توسعه مشارکت جامع راهبردی دو کشور، است.وی ضمن قدردانی از پشتیبانی 
پکن از تهران در پیوستن به سازوکارهای چند جانبه از جمله بریکس، خاطرنشان 

کرد که ایران به تقویت هماهنگی با چین تمایل دارد.

ویژه

دیدار علی باقری با وزیر امور خارجه فیلیپین
علی باقری معاون سیاســی وزیر امور خارجه که بــه منظور برگزاری هفتمین 
نشست کمیته مشترک مشورتی جمهوری اسلامی ایران و جمهوری فیلیپین در 
مانیل به ســر می برد، صبح چهارشنبه با انریکه مانالو وزیر امور خارجه فیلیپین 
ملاقات کرد.به گزارش ایسنا، معاون سیاسی وزارت خارجه در این ملاقات، شصت 
ســال روابط سراسر تعامل و همکاری دوکشــور را بهترین پشتوانه برای ارتقای 
مناسبات دو کشور در آینده دانست.باقری با اشاره به جنایات رژیم صهیونیستی 
در کشــتار زنان و کودکان در غزه، خواستار تلاش همه کشورهای مستقل برای 
توقف نسل کشــی و جنایات جنگی رژیم صهیونیستی علیه مردم بی دفاع غزه 
شد.وزیر امور خارجه فیلیپین نیز در این دیدار ضمن یادآوری ملاقات اخیر خود 
با وزیر امور خارجه کشــورمان در حاشیه مجمع عمومی سازمان ملل متحد در 
نیویورک، اراده کشورش برای گسترش روابط به ویژه در زمینه های اقتصادی با 

ایران را اعلام نمود.

گفت وگوی دوستانه سفیر عربستان در ایران با صالحی
سفیر عربســتان در ایران با علی اکبر صالحی دیپلمات ارشد پیشین جمهوری 
اســلامی ایران دیدار و رایزنی کرد.به گزارش ایســنا، عبداالله بن سعود العنزی 
سفیر عربستان در ایران با انتشار عکسی از دیدار خود با علی اکبر صالحی وزیر 
امور خارجه پیشــین جمهوری اسلامی ایران در صفحه اجتماعی ایکس نوشت: 
»سعادت دیدار با شخصیت متمایز جناب آقای دکتر علی اکبر صالحی را داشتم 

و گفت وگوهای دوستانه ای در این دیدار انجام شد.«

بررسی روابط دوجانبه ایران و تاجیکستان
»علیرضا حقیقیان« سفیر جمهوری اسلامی ایران در تاجیکستان روز چهارشنبه 
با »سعیدالله خیراله یف« رئیس جمعیت دوستی تاجیکستان با کشورهای خارجی 
ملاقات کرد.به گزارش ایســنا، در این دیدار طرفین با اشاره به اشتراکات عمیق 
زبانی، فرهنگی، تاریخی و تمدنی بین دو ملت ایران و تاجیکستان از روند رو به 
گســترش همکاری ها در بخش های گوناگون در پرتو اراده سران دو کشور ابراز 
رضایت کردند.حقیقیان با بیان اینکه اعضای انجمن های دوستی، افرادی دلبسته 
و وابســته به تعمیق و تحکیم روابط دو کشور هستند، نقش آن ها در کمک به 
پیشبرد مناسبات دوستانه جمهوری اسلامی ایران و جمهوری تاجیکستان را مهم 
توصیف کرد.در این ملاقات که چند تن از اعضای انجمن دوســتی تاجیکستان 
و ایران حضور داشتند، خیراله یف ضمن اشاره به مناسبت های نزدیک دو کشور 
پس از اســتقلال تاجیکســتان تاکنون، از آمادگی اعضای انجمن مذکور برای 

مساعدت به گسترش هرچه بیشتر روابط و همکاری های فیمابین خبر داد.

محاکمه عمران خان در داخل زندان 
غیرقانونی اعلام شد

وکیل عمران خان اعلام کرد که دادگاه پاکستان روز سه شنبه محاکمه موکلش 
در داخل زندان به اتهام افشــای اســرار دولتی را غیرقانونی اعلام کرده است.به 
گزارش ایســنا، به نقل از رویترز، از زمانی که برای عمران خان به اتهام افشــای 
اسرار دولتی در ماه گذشته کیفرخواست صادر شد، یک دادگاه ویژه با استناد به 
نگرانی های امنیتی، محاکمه را در داخل زندان انجام می دهد.نعیم پنجوتا، وکیل 
عمران خان، گفت: »دادگاه عالی اســلام آباد ابلاغیــه برای محاکمه در زندان را 
غیرقانونی اعلام کرده اســت. این دستور تمام مراحل دادرسی انجام شده از ۲۹ 
اوت را باطل اعلام کرد.«در حکم دادگاه آمده اســت که رسیدگی و محاکمه در 
محوطه زندان به نحوی انجام شــد که نمی توان آن را محاکمه علنی نامید.تیم 
حقوقی عمران خان به اطلاعیه وزارت دادگستری مبنی بر برگزاری محاکمه در 
زندان اعتراض کرده بود.اتهامات علیه خان مربوط به یک تلگراف محرمانه است 
که سال گذشته توسط سفیر پاکستان در ایالات متحده به اسلام آباد ارسال شد 

و خان متهم به افشای آن است.

رای پارلمان آفریقای جنوبی به قطع رابطه با تل آویو
پارلمان آفریقای جنوبی با قطع رابطه دیپلماتیک با رژیم صهیونیستی موافقت 
کرد.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از مرکز اطلاع رســانی فلسطین، پارلمان 
آفریقای جنوبی رأی به قطع روابط دیپلماتیک با رژیم صهیونیستی تا توقف کامل 

جنگ علیه غزه داد.
ادامه بمباران و جنگ علیه غزه باعث واکنش بســیاری از کشــورهای جهان و 
قطع رابطه یا کاش رابطه برخی از کشــورها با تل آویو شده است.هفته گذشته 
نیز دولت بلیز فعالیت کنســولگری خود در تل آویو را به حالت تعلیق درآورد و 
کنسول بلیز هم به این کشور برگشته است. به گفته مقامات بلیز، دلیل این اقدام، 
بمباران مداوم و شدید غزه از سوی صهیونیست ها بوده که منجر به شهادت بیش 
از ۱۱ هزار نفر شــده که بیشــتر این افراد غیرنظامی بودند.دولت بلیز از تل آویو 
خواسته بود تا فوراً آتش بس را برقرار و اجازه دهد کمک های بشردوستانه بدون 
محدودیت وارد غزه شود. به غیر از بلیز، بولیوی هم روابط دیپلماتیک خود را با 

اسرائیل قطع کرده است.
گفته شــده که شــیلی و کلمبیا هم در حال بررسی موضع دیپلماتیک خود در 
رابطه با ادامه ارتباط با تل آویو هســتند. هر دو کشور سفیران خود را از تل آویو 
برای گفتگو درباره اقدامات نظامی اســرائیل در غزه احضار کرده اند. کشورهای 

زیادی از برقراری آتش بس میان اسرائیل و حماس حمایت می کنند.

روسیه موشک هسته ای مستقر کرد
روسیه موشک جدید اتمی قاره پیما موسوم به »یارس« )Yars( را در پایگاه خود 

در »کوزلسک « واقع در غرب این کشور مستقر کرد.
خبرگزاری رویترز به نقل از رســانه های روس، نوشت: موشک بالستیک جدید 
یارس در »کوزلسک« در اســتان »کالوگا« واقع در جنوب غربی مسکو مستقر 
شده است.بر اساس این گزارش، روسیه که این موشک را سال دو هزار میلادی 
توسعه داده و ساخته، توانایی حمل چندین کلاهک جنگی اتمی دارد و قادر به 

نفوذ در سپر دفاعی آمریکا و متحدانش است.

اخبارکوتاه
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مدیریت راهبردی
برنامه ریزی، پایش، آنالیز و ارزیابی مستمر

مدیریت راهبردی )مدیریت استراتژیک(، یکی از زیرشاخه های 
مهم در رشته مدیریت بوده که توجه به آن در موفقیت سازمان 
و شرکت، بسیار تأثیرگذار و کاربردی است. مدیریت راهبردی 
در تعریفی عبارت است از برنامه ریزی، مانیتورینگ )پایش(، 
آنالیز و ارزیابی مســتمر تمام الزاماتی که سازمان ها باید برای 
تحقق اهداف و مقاصدشان رعایت کنند. تغییر در محیط های 
کاری و تجاری، سازمان ها را ملزم کرده تا همواره راهبرد خود 
برای رســیدن به موفقیت را ارزیابی کننــد. فرایند مدیریت 
راهبردی، به سازمان ها کمک می کند تا شرایط کنونی شان را 
در نظر بگیرند، راهبردها را مشخص و استفاده کنند و کارایی 

راهبردهای مدیریتی اجرا شده را بررسی کنند. 
مدیریت راهبردی براســاس درک روشنی از اهداف سازمان، 
چشــم انداز آینده اش و ارزش های تعییــن کننده اقداماتش، 
 MVV شــکل می گیــرد؛ چیزی کــه آن را تحت عنــوان
می شناسیم؛ یعنی مأموریت، چشم انداز و ارزش های کلیدی. 
این فرآیند مستلزم تعهد به برنامه ریزی راهبردی است که خود 
زیرمجموعه مدیریت کســب و کار محسوب می شود و شامل 
توانایی ســازمان برای تعیین اهــداف کوتاه مدت، میان مدت 
و بلندمــدت می شــود. برنامه   ریزی راهبــردی، در برگیرنده 
برنامه ریزی تصمیمات راهبردی، فعالیت ها و تخصیص منابع 

مورد نیاز برای تحقق این اهداف است. 
ســازمان ها به واســطه داشــتن فرآیند تعریف شده ای برای 
مدیریت راهبردی نهاد خود تصمیمات منطقی اتخاذ کرده و 
اهداف جدید را به سرعت توسعه می دهند تا با فناوری جدید، 
شرایط کســب و کار و بازار خود، هم ســو و همراه شوند؛ در 
نتیجه، مدیریت راهبردی، به سازمان ها کمک کرده تا مزیت 
رقابتی به دســت بیاورند، سهام بازار را بهبود ببخشند و برای 
آینده شان برنامه ریزی کنند.  در این کتاب، تلاش شده است 
مفاهیمی مهم در خصــوص مدیریت راهبردی، مورد تعریف 
و بررســی قرار گیرد تا بــرای مخاطبان، مفید و کمک کننده 

بوده باشد. 
مدیریت راهبردی نوشته دکتر ملیکا ملک آرا در ۱۰۵ صفحه 
و با قیمت ۱۱۰۰۰۰۰ریال را انتشارات اندیشه صعود رهسپار 

بازار کتاب کرده است.    

هم زمان با هفته کتاب و کتاب خوانی اعلام شد
معرفی محبوب ترین کتاب های مراکز 

کانون از نگاه کودکان و نوجوانان

بهتریــن و محبوب ترین کتاب های کــودک و نوجوان مراکز 
فرهنگی هنری کانون پرورش فکری از ابتدای ســال ۱4۰2 
تا پایان آبان، از سوی معاونت فرهنگی کانون هم زمان با هفته 

کتاب و کتاب خوانی معرفی شدند.
به گزارش اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل کانون، این 
آمار با پایش داده های سامانه کتابداری مراکز کانون در سراسر 
کشور با هدف ثبت رفتار خوانش کتاب های کودک و نوجوان 
به دست آمده و بر اساس آن فهرست 36 کتاب پرخوانش بین 
بچه های عضو بیش از هزار مرکز فرهنگی هنری ثابت، ســیار 
شهری و روستایی و کتاب خانه های کانون در سراسر ایران از 

ابتدای سال تا آبان ۱4۰2 منتشر شده است.
در این فهرســت، عنوان 3۱ کتاب از کانــون پرورش فکری 
کودکان و نوجوانان و همچنین پنج کتاب از دیگر انتشــارات 

حوزه کودک و نوجوان به چشم می خورد.

به مناسبت فرارسیدن
 سالروز شهادت حضرت فاطمه زهرا )س(

تئاتر 2 روز تعطیل می شود

سالن های نمایشی کل کشــور همزمان با سالروز شهادت 
حضــرت فاطمه زهرا )س( تعطیل خواهند بود. به گزارش 
ایســنا به نقل از روابط عمومی اداره کل هنرهای نمایشی، 
مطابق اعلام شورای نظارت و ارزشیابی تمامی نمایش های 
روی صحنه در کشور از اذان مغرب روز )یکشنبه ۵ آذر( تا 
پایان روز )دوشنبه 6 آذر( تعطیل خواهند بود. بدیهی است 
که هرگونه تغییر در برنامه و زمان اجرای نمایش های روی 
صحنه از طریق روابط عمومی تالارهای نمایشــی و سایت 

فروش بلیت اطلاع رسانی می شود.

پیشنهاد

کودک و نوجوان

خبر

بازار داغ پیش بینی های اســکار با نزدیک شدن به 
زمان رای دهی اعضا شــروع شــده است و در این 
میان بخش اسکار بین المللی نیز از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت. بازار داغ پیش بینی های اسکار با 
نزدیک شــدن به زمان رای دهی اعضا شروع شده 
است و در این میان بخش اسکار بین المللی نیز از 

اهمیت ویژه ای برخوردار است.
به گزارش مهر به نقل از ورایتی، با نزدیک شــدن 
به دوره رأی گیری برای فهرســت کوتاه اســکار، 
فیلم هایــی که خارج از رده بنــدی بین المللی هم 
شــانس رقابت با هم را دارند، مانند »منطقه مورد 
علاقه« جاناتان گلیزر، از شانس بیشتری برای بخش 
رقابتی بین المللی هم برخوردار هستند. جالب توجه 
اینکه بسیاری از رقبای اصلی را چهره های زن شکل 

داده اند.
نکته قابل توجه در رقابت بین المللی این است که 
درام هولوکاســتی جاناتان گلیزر با عنوان »منطقه 
مورد علاقه« از بریتانیا، با تحسین منتقدان روبه رو 
شده اســت و در دســته بندی هایی مانند بهترین 
فیلم، کارگردانی، بازیگر نقش مکمل زن، فیلمنامه 
اقتباســی و حتی چند بخش مرتبط با فناوری هم 

مدعی رقابت است.
پــس از بریتانیا، »طعم چیزها« نماینده فرانســه 
ســاخته تران آن هونگ کارگــردان برنده کن از 
مدعیان بخش کارگردانی و بازیگر نقش مکمل برای 
ژولیت بینوش، »جامعه برف« از اسپانیا از مدعیان 
بخش موسیقی فیلم و فیلمبرداری و نماینده آلمان 
یعنی »سالن معلمان« از مدعیان بخش فیلمنامه 

اصلی و بازیگر هم هستند.
فهرست کوتاه دربرگیرنده ۱۵ فیلم است و می تواند 
شامل فیلم هایی هم باشد که در بخش انیمیشن و 
مستند حضور دارند. درام انیمیشنی »دهقان ها« از 
لهستان می تواند چنین حضوری داشته باشد و فیلم 
غیرداستانی »چهار دختر« از تونس نیز ممکن است 

در بخش مستند هم نامزد شود.
کمدی سیاه رومانیایی »از پایان دنیا خیلی انتظار 
نداشــته باش« از رادو جود، علاوه بر فیلم »توتم« 
مکزیکی لیلا آویلس، در جشنواره ها با اقبال روبه رو 
شــده و هر 2 فیلم در سفر جشنواره ای خود جوایز 
هیأت داوران را دریافت کرده اند و هر 2 می توانند از 

پتانسیل بالقوه ای در رقابت برخوردار باشند.
آخریــن مهلت ارســال فیلم ها برای دســته های 
عمومی ۱۵ نوامبر بود. برای تعیین فهرســت اولیه 
برای هشت دسته از ۱4 تا ۱۸ دسامبر فرصت رأی 
گذاشته شــده و نتایج 2۱ دسامبر اعلام می شود. 

برای انتخاب نامزدها نیز از ۱۱ تا ۱6 ژانویه فرصت 
است و 23 ژانویه اسامی نامزدها اعلام می شود.

مراسم اسکار نود و ششم بامداد دوشنبه 2۰ اسفند 
به وقت ایران برگزار می شود.

نامزدهایی که منتقدان ورایتی در بخش بین المللی 
بیشتین شانس را به آنها داده اند، عبارتند از:

»منطقه مورد علاقــه« )بریتانیا( بــه کارگردانی 
جاناتان گلیزر

»طعم چیزها« )فرانســه( بــه کارگردانی تران آن 
هونگ

»سالن معلمان« )آلمان( به کارگردانی ایلکر چاتاک
»جامعه برف« )اسپانیا( به کارگردانی ج. ا. بایونا

»روزهای عالی« )ژاپن( به کارگردانی ویم وندرس
فیلم هایی که در مرحله بعد جای دارند نیز عبارتند 

از:
»از پایان دنیا خیلی انتظار نداشته باش« )رومانی( 

به کارگردانی رادو جود
»برگ هــای افتاده« )فنلاند( بــه کارگردانی آکی 

کائوریسماکی
»دهقانــان« )لهســتان( به کارگردانــی دی. کی 

ولچمن، هیو ولچمن
»من کاپیتان« )ایتالیا( به کارگردانی متئو گارونه

»ساکنان« )شیلی( به کارگردانی فیلیپه گالوز هابرله
دیگر فیلم هایی که هنوز می توانند شانس بیشتری 
برای آمدن به فهرست ها داشته باشند اینها هستند:

»توتم« )مکزیک( به کارگردانی لیلا آویلس
»ســرزمین موعــود« )دانمارک( بــه کارگردانی 

نیکولای آرسل
»چهار دختر« )تونس( به کارگردانی کوثر بن هنیه

»بزهکاران« )آرژانتین( به کارگردانی رودریگو مورنو
»راهــب و تفنگ« )بوتــان( بــه کارگردانی پاوو 

چوینینگ دورجی
»شیدا« )استرالیا( به کارگردانی نورا نیاسری

»2۰ روز در ماریوپــل« )اوکرایــن( به کارگردانی 
مستیسلاو چرنوف

»درباره علف های خشــک« )ترکیه( به کارگردانی 
نوری بیلگه جیلان

»آرمانشهر بتنی« )کره جنوبی( به کارگردان. ام ته 
هوا

»اومن« )بلژیک( به کارگردانی بالوجی
امسال ۹2 فیلم در فهرســت رای دهندگان اسکار 
برای بخش بهترین فیلم بین المللی جای گرفته اند 
و »نگهبان شب« ساخته رضا میرکریمی به عنوان 
نماینده ایران به اســکار نود و ششــم معرفی شده 

است.
سال پیش »در جبهه غرب خبری نیست« ساخته 
ادوارد برگر موفق به کســب جایــزه بهترین فیلم 

بین المللی 2۰23 شد.
آکادمی اسکار نزدیک به ۱۰ هزار عضو دارد که در 

۱۷ شاخه تقسیم شده اند.

پیش بینی  شانس اسکار بین المللی 2024 از نظر منتقدان آغاز شد

گمانه زنی درباره برنده اسکار

جواد تولمی که این روزها نمایش »یک ملاقات ســاده« 
را اجــرا می کند، می گوید: انتظارات مخاطبان امروز از تئاتر بالاتر 
رفته و تماشاگر دوست دارد روی صحنه تئاتر حرف خودش و جامعه 

را بیابد.
به گزارش ایســنا این کارگــردان تئاتر توضیحاتی دربــاره این اثر 
نمایشی ارایه کرد و از دشواری های نمایش های محیطی سخن گفت.

تولمی که متن این نمایش را خود نوشــته است، درباره داستان آن 
گفــت: موضوع نمایش ما چالش بین دو نســل از دو دهه گوناگون 
جامعه ایرانی اســت و به چالش بزرگ اختلافات خانوادگی و طلاق 

می پردازد. این نمایشــنامه را سه، چهار سال پیش نوشــتم که با نام »سکوت نسبتا طولانی« در مجموعه ای منتشر شد و بعد از 
انتشار فراخوان نمایش های محیطی تئاتر شهر، این متن را با تغییراتی ارایه کردم و بعد از پذیرش آن، از تیر ماه تمرین هایمان را 

آغاز کردیم و در نهایت به این متن رسیدیم.
او ادامه داد: چالش همه ما این پرسش بود که چرا میان جامعه ما این اندازه شکاف به وجود آمده و سعی کردیم مخاطب را هم با 
همین پرسش رو به رو کنیم. به ویژه اینکه در جامعه ما خشمی وجود دارد که هر روز در حال افزایش است بدون اینکه هیچ راه 
حلی برای آن داشته باشیم. تولمی توضیح داد: اجراهای محیطی بخشی از ویژگی های نمایش های صحنه ای و خیابانی را در خود 
دارد. مکان این اجراها سربسته است ولی شیوه اجرایی آنها شبیه تئاتر خیابانی است که هیچ حد و مرزی برای محدوده تماشاگر 

وجود ندارد و بازیگر در کمترین فاصله با تماشاگر قرار دارد و باید او را با خود همسو کند و از این جهت دچار چالش هستیم.
نمایش »یک ملاقات ساده« نوشته و کار جواد تولمی با بازی سبا  سلیمانی، عباس علیرضا، مطهره قدسی زاده، هر روز ساعت ۱۷ 

در کافه تریای اصلی مجموعه تئاتر شهر اجرا می شود.

فیلم ســینمایی »قطــع فــوری« بــه کارگردانی و 
تهیه کنندگی مریم بحرالعلومی برای حضور در بیست و یکمین 
 Channai International Film Festival جشــنواره 

انتخاب شد.
به گزارش ایلنا به نقل از مشاور رسانه ای پروژه، جشنواره چنای 
هند از مهم ترین رویدادهای هنری هندوســتان است که طبق 
روال هر ســال ۱4 تا 2۱ دسامبر )23 تا 3۰ آذر( در شهر چنای 

هند برگزار می شود.
»قطع فوری« که بر اســاس طرحی از مریم بحرالعلومی توسط 

گروه فیلمسازی بحرفیلم و در روزگار همه گیری بیماری کرونا تولید شده است، در بیست و یکمین جشنواره بین المللی چنای 
هند Channai International Film Festival  با آثاری از سراسر جهان رقابت می کند.

بحرالعلومی فیلمنامه »قطع فوری« را مشــترکا با لیلا نیکزاد به نگارش درآورده و قصه   ای عاشــقانه در شبی را روایت می کند 
که زمین لرزه ای پنج ریشتری، تهران را می لرزاند. پخش بین المللی این فیلم که در بیست  و یکمین جشنواره داکا و ششمین 

جشنواره فیلمسازان زن ترکیه نیز حضور داشته است، شرکت ۷Art Films بر عهده دارد.
سامان صفاری، افســانه کمالی، غزال نظر، علی کیان ارثی، محمدرسول صفری، یاسمن ترابی، سادیا جلالی پور، علی یعقوبی، 
خشــایار بحرالعلومی، احمدرضا معراجی، علی اردلان، رامینا حسینی، گلبرگ محمدی، آرمان درویش و روشنک عجمیان، با 
هنرمندی شــقایق فراهانی، سوگل طهماسبی و ســیاوش چراغی پور، با معرفی الهه منصوریان، سیداحمد حسینی، ساسان 

کریمی و آخرین نقش  آفرینی جاودانه علی انصاریان بازیگران »قطع فوری«  هستند.

»قطع فوری« به جشنواره چنای هند راه یافتماجرای »یک ملاقات ساده« در کافه

»محمدعلی اســلامی ندُوشن« وصیت کرده بود در نیشــابور و در جوار آرامگاه عطار و 
خیام آرام بگیرد. آرامگاه هایی که ثبت ملی شــده اند و قانون اجازه کندوکاو، پی کنی و 

دفن اموات در حریم آن ها را نمی دهد.
به گزارش ایســنا، پنجم اردیبهشت سال ۱4۰۱ محمدعلی اسلامی ندوشن در کانادا از 
دنیا رفت و پیکرش که به صورت امانی در آرامگاهی به خاک ســپرده شده بود، در 2۸ 
آبان ماه ۱4۰2 به ایران بازگردانده شد تا طبق وصیتنامه اش در شهر نیشابور، به عنوان 
»بلاکشیده ترین شهر« و در جوار آرامگاه خیام و عطار به خاک سپرده شود؛ آرامگاه هایی 
که در ســال ۱3۵4 در فهرســت آثار ملی ایران ثبت شــده اند و محدودیت و تصریح 
قانون مانع از دفن اموات در حریم آن ها می شــود. این، همان مسأله ای است که هنگام 
خاکسپاری محمدرضا شجریان در محوطه آرامگاه فردوسی در توس، که ثبت ملی شده 
است، پیش آمد و مانع از خاکسپاری امیرهوشنگ ابتهاج )سایه(  در کنار درخت ارغوان 
در حیاط خانه  خیابان انوشیروان تهران شد و حتی خاکسپاری پرویز مشکاتیان در همین 
باغ عطار را به یک کشــمکش تبدیل کرد. اما این منع قانونی چیست؟ در سال ۱3۸4 
قانون تعیین حریم تصویب شد که بر اساس آن، هرگونه کندوکاو و پی کنی در عرصه و 
حریم محوطه های تاریخی ممنوع شد. همچنین مطابق مقررات مصوب در سال ۱33۷ 

دفن اموات در آثار تاریخی ممنوعیت دارد.
در ســال ۱3۹۹ وقتی قرار بود محمدرضا شــجریان را در آرامگاه فردوســی و در کنار 
مزار مهدی اخوان ثالث، به خاک بســپارند برخی فعالان میراث فرهنگی از وزیر میراث 
فرهنگی خواســتند مانع این کار شــود. در آن سال اما در نامه ای از دفتر رییس جمهور 
وقت از وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی و همچنین استانداری خراسان 

رضوی خواســته شد برای تدفین استاد آواز ایران در محوطه آرامگاه فردوسی همکاری 
کنند و به این ترتیب محمدرضا شــجریان در محوطه آرامگاه فردوسی به خاک سپرده 
شــد. اکنون نیز محمدمهدی اسماعیلی ـ وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی ـ در پیامی که 
چند روز پیش در شــبکه ایکس )توئیتر( منتشر کرد، درباره محل خاکسپاری ندوشن، 
اینطور نوشته است: »وقتی وصیت استاد مبنی بر آرام گرفتن در نیشابور را به استحضار 
آقای رییس جمهور رساندیم، بر تحقق این وصیت تاکید و فورا با خاکسپاری فرزند ایران 

در »باغ مشاهیر نیشابور« و در جوار عطار و خیام موافقت کردند.«
آرامگاه خیام

آرامگاه عطار و خیام در باغی واقع شده که در زمان حیات خیام در محله شادیاخ نیشابور 
بوده و آرامگاه خیام اکنون همان جایی اســت که نظامی درباره آن سروده »هر بهار در 
آن گل افشانی می شده است«. بنای یادبود خیام به سال ۱34۱ شمسی با طرح و نقشه 
مهندس هوشنگ سیحون ساخته شــد و در سال ۱3۵4 توسط وزارت وقت فرهنگ و 

هنر با شماره ۱۱۷۵ در فهرست آثار ملی ایران ثبت شد.
اما آرامگاه عطار، شــاعر و ادیب ایرانی که بلاها از ســر گذرانده اســت، نخست توسط 
یحیی ابن صاعد، قاضی القضات نیشــابور در ســده هفتم هجری، بر پا شد. سپس امیر 
علیشــیر نوایی، وزیر آخرین حکمران تیموری، بنای دیگر بر آرامگاه عطار ســاخت که 
اکنون تنها سنگ افراشته سیاه رنگ کتیبه داری از آن باقی مانده است. در سال ۱34۱ 
خورشــیدی انجمن آثار ملی، بنای ویران شده را مرمت و بازپیرایی کرد و با کاشی های 
الوان آراست. این بنا نیز در  ۱۸ آذر ۱3۵4 با شماره ثبت ۱۱۷3 به  در فهرست آثار ملی 

ایران ثبت شده است.

آرامگاه های عطار و کمال الملک در باغ عطار
در باغ عطار، آرامگاه کمال الملک نیز توســط استاد هوشنگ سیحون طراحی شده و در 
فاصله کمی از آرامگاه عطار قرار دارد که بنای آن به دلیل آرایه ها و معماری که دارد، در 

فهرست میراث ملی ایران ثبت شده است.
در باغ مشــاهیر نیشابور، که دوم آذرماه ۱4۰2 پیکر محمدعلی اسلامی ندوشن در آن 
آرام خواهد گرفت، یغمای نیشــابوری، فریدون گرایلی، پهلوان یعقوبعلی شــورورزی، 
پرویز مشــکاتیان و مشاهیر دیگری نیز به خاک سپرده شده اند. زمین این باغ در زمان 
خاکسپاری مشکاتیان،  درحالی که میراث فرهنگی مطابق قانون با خاکسپاری در نزدیکی 
آرامگاه عطار موافقت نکرد، به عنوان آرامگاه مشــاهیر اختصاص یافت و قرار شد تا باغ 

عطار وسعت و رشد پیدا کند.

کارگردان باسابقه سینما و تلویزیون با تاکید بر اهمیت یادگیری 
و آموزش در سینما، گفت: سینما در گام اول جسارت می خواهد، 

توصیه  دیگرم به تمام هنرجویان ســینما این است که هیچ گاه 
نباید بگویید »می دانم،  بلدم یا حتی یاد گرفته ام«. محمدحسین 
لطیفی با حضور در موزه سینما، محل برگزاری دومین جشنواره 
سراسری آموزشــگاه های آزاد سینمایی، درباره این جشنواره به 
خبرنگار ســینمایی ایرنا گفت: مهم ترین نکته در سینما بعد از 
هنرمند بودن ذاتی یک فیلمســاز، اهمیــت یادگیری و آموزش 
است.  وی ادامه داد: سال هاست که آموزش به صورت دانشگاهی، 

در ایران وجود دارد. زمانی که ما در آســتانه رشــد در این فضا 
بودیم، این تعداد آموزشــگاه و فرصت آموزشــی وجود نداشت. 
کلاس هایی که امروز توسط حرفه ای ها برگزار می شود و هنرجوها 
امکان حضور در آن ها را دارند، فرصت خوبی برای یادگیری است. 
دلیــل آنکه برگــزاری چنین جشــنواره ای را حیاتی و ضروری 
می دانم، همین وجدی اســت که در میــان هنرجویان به وجود 

آورده است.

لطیفی گفت: این رویداد بســیار می تواند راهگشــا باشــد. من 
سال هاست که هم در بخش بازیگری و هم در بخش کارگردانی 
مشــغول تدریس هستم. وی اظهار داشت: ســینما در گام اول 
جسارت می خواهد. قطعا آن کسی که برای یادگیری فیلمبرداری 
اقدام می کند، عاشق این حرفه است. امیدوارم غیر از کارگردانی 
و بازیگــری، در آینده در حوزه های دیگر تخصصی ســینما هم 

هنرجویان بیشتری داشته باشیم.

خاکسپاری »ندوشن« در جوار »عطار« مجوز می خواهد

محمدحسین لطیفی: 

سینما در گام اول جسارت می خواهد

انتشار نسخه ویژه نابینایان »شیر شاه« با صدای باران کوثریبرگزاری کنسرت های پرشور و پرتنوع  در آذر ماهناگفته های بهرام عظیمی درباره کاریکاتور و انیمیشن
رادیو صبا برنامه »لیموترش« را با حضور 
بهرام عظیمی )کارتونیست و کارگردان 

انیمیشن( روی آنتن می یرد.
به گزارش ایسنا به نقل از  روابط عمومی 
رادیــو صبا، بهرام عظیمی دوم و ســوم 
آذرماه مهمان برنامه »لیموترش« رادیو 
صبا اســت و به بیان نکاتی درباره هنر، 

طنز، کاریکاتور، کارتون و انیمیشن خواهد پرداخت.
»لیموترش« برنامه ای اســت که با هدف پرداختن به طنزقدیم و جدید راهی آنتن 
صبا می شود. این برنامه با آیتم های »لطیفه های رسیده، شعر طنز، شوخی شوخی 

و طنزستان« پخش می شود.
ایــن برنامه در بخش »طنزســتان« میزبان طنزپردازان می شــود، دوم و ســوم 
آذرماه این برنامه میزبان بهرام عظیمی کار کارتونیســت و کارگردان انیمیشــن 
سینمایی »تهران۱4۰۰« می شود. برنامه »لیموترش« با اجرای مهدی فرج اللهی 
و تهیه کنندگی مهدی اســتاداحمد دوم و سوم آذر ساعت ۱۵ روی موج رادیو صبا 

اف ام ردیف۱۰۵.۵مگاهرتز روی آنتن می رود.

آذر، ماه شلوغ و پرشوری برای دوستداران 
کنســرت اســت. لیســت پر و پیمان و 
متنوع کنســرت های آذر ماه حاکی از در 
نظر گرفتن ســلایق مختلف در برگزاری 
کنسرت ها است که قرار است در ژانرهای 
ایرانی،  گوناگونی مثل موسیقی ســنتی 
فولکلور، کلاسیک، پاپ، تلفیقی و... برگزار 

شــوند و سلیقه های مختلفی را پوشش خواهند داد. به گزارش هنرآنلاین، برخی 
از خانوده ها و علاقه مندان به موســیقی ترجیــح می دهند اوقات فراغت خود را با 
رفتن به کنسرت ها سپری کنند. با توجه به اینکه در کشور ما خوانندگان متعددی 
در سبک های موســیقی متفاوت اقدام به برگزاری کنسرت می کنند، باید به این 
نکته توجه داشــته باشیم که هر سبک موســیقی و هر خواننده طرفداران خاص 
خود را دارد. اما آذر، ماه شــلوغ و پرشوری برای دوستداران کنسرت است. لیست 
پر و پیمان و متنوع کنسرت های آذر ماه حاکی از در نظر گرفتن سلایق مختلف 
در برگزاری کنســرت ها است که قرار است در ژانرهای گوناگونی  برگزار شوند و 

سلیقه های مختلفی را پوشش خواهند داد.

باران کوثری فیلم سینمایی »شیر شاه« 
ساخته راب مینکاف و راجر آلرز را برای 

نابینایان توضیح دار کرد.
به گزارش ایلنــا به نقل از روابط عمومی 
ســوینا، این گــروه در تازه ترین فعالیت 
انیمیشــن  نابینایان  خود، نســخه ویژه 
ســینمایی کلاســیک »شیر شــاه« به 

کارگردانی راب مینکاف و راجر آلرز را پنجشنبه دوم آذر ماه منتشر می کند.
این فیلم روز پنجشنبه ساعت ۱۹ از رادیو سوینا پخش می شود و پس از آن، روی 

سایت سوینا در دسترس مخاطبان قرار می گیرد.
نظارت متن و ضبط ایــن برنامه به عهده کیوان کثیریان بوده و متن روایت این 
فیلم را شــیدا محمدطاهر نوشته است. این برنامه در استودیو فراز ضبط شده و 

مسعود زرگران نیز صدای آن را تدوین و میکس کرده است.
 علاقمنــدان می تواننــد بــا مراجعه بــه پایــگاه اینترنتی ســوینا به نشــانی

 www.sevinagroup.com بــه فایل صوتی فیلم های ســینمایی توضیح دار 
دسترسی داشته باشند.

جواد لگزیان
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